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RAZMIŠLJANJA O PRETIRANI INVESTICIJSKI POTROŠNJI

ZAJEZITEV INVESTICIJ NUJNA,
ZAHTEVA PA PRETEHTANE ODLOČITVE

V našem listu smo že v prvi polovici marca v obsež
nem članku »Investicije rastejo, naraščajo tudi cene ... < 
opozorili na pretirano investicijsko potrošnjo, ki ogroža 
rast življenjskega standarda proizvajalca. V tabeli smo 
opozorili, da investicijska potrošnja v narodnem dohod
ku narašča, saj je v Jugoslaviji porasla od 30,7 °/u v letu 
1957 na 37,5 °in v letu 1962. Od tu naprej v letih 1963 in 
1964 pa je napravila še veliko večji skok. O tem. koliko 
investirati, predvsem v kaj investirati, kako usmerjati 
investicijsko in splošno potrošnjo, o tem je pri nas več 
teorij, žal pa ena sama praksa, ki preobčutno veča in
vesticijsko potrošnjo.

večjega plasmaja v mednarod
no menjavo. Vse to pa na osno
vi specifike naše gospodarske 
zmogljivosti, domačih surovin, 
manj pa predelave iz uvoza.

To pomeni, da morajo biti 
glavni nosilec vseh investicij 
delovne organizacije, organizi
rani proizvajalci in čedalje 
manj politično teritorialne skup
nosti ali celo posamezniki s po
litiko »čvrste roke«. Čeprav ne 
nameravamo idealizirati vseh 
odločitev organiziranih proizva
jalcev, ki tudi v vsaki odločitvi 
ne izberejo najbolj smotrne re
šitve, smo vseeno prepričani, da 
lahko iz te osnove, ravno iz te 
baze. raste čedalje bolj racio
nalno investiranje, ki bo v naj
krajšem času vračalo vložena 
sredstva, ki bo z dodatnimi in
vesticijami poganjajo v hitrejši

INVESTICIJE SO POTREBNE, 
TODA...

Da ne bo v začetku nespo
razuma, bomo takoj povedali, 
da nismo zato, da ne bi investi
rali, da bi investirali celo samo 
v družbeni standard, temveč da 
smo za razumna razmerja, ki 
morajo nujno rasti iz naših 
ekonomskih zmogljivosti. Ob 
tem naj zapišemo, da smo pri
staši intenzivnega, to je notra^- 
njega investiranja v delovnih 
organizacijah, ki naj raste 
predvsem iz obstoječih kapaci
tet, v ekstenzivnem investira
nju pa predvsem za tiste nujne 
investicijske akcije, ki zago
tavljajo nujno skladnost raz
voja gospodarstva, ki zagotav
lja energetsko, surovinsko bazo, 
ki podpirajo izrazito deficitarna 
področja in seveda možnosti čim

obtok lastna osnovna sredstva, 
odklanjalo ozko grlo in se preko 
čedalje boljše organizacije uspo
sabljalo za vključitev v medna
rodno menjavo, kar mora biti 
osnovna izhodiščna orientacija 
zlasti slovenske industrije.

Toda ob tem, ko se zaveda
mo, da ima vsakdo svoje raču- 
nice, da so številne računice 
utemeljene in bi z njimi dose
gli boljši dohodek, večjo pro
duktivnost in rentabilnost de
lovne organizacije, pa se tu 
nujno srečujemo z objektivno 
oviro, da lahko brez škode za 
rast življenjske ravni, za umir- 
jenejše gibanje cen in dinami
ko proizvodnje, porabimo le do
ločen del narodnega dohodka za 
investicije. Vsako pretiravanje, 
vse pretirane tendence poveče
vanja, vse združene računice, 
pa se nam lahko pokažejo kot 
krepak minus, če presežejo na
še zmožnosti, če za sežejo pre
velika nepokrita finančna sred
stva iz bank, kar nujno pelje 
k inflacijskim tendencam, teži 
za povečanim obtokom denar
ja, kar ima škodljive posledice 
za celotno gospodarstvo.

DOLGOROČNE TENDENCE
NARAŠČANJA INVESTICIJ

V zadnjem času smo lahko 
zasledili nekaj administrativ
nih ukrepov, ki naj bi zajezili

PREDSEDSTVO CS Z5J O NOVEM POKOJNINSKEM ZAKONU

OSNOVA ZA POKOJNINO -
OSEBNI DOHODEK
Stališča, ki so jih ob osnut

ku novega pokojninskega za
tona sprejeli na zadnji seji 
Predsedstva Centralnega sveta 
sveže sindikatov Jugoslavije, so 
oomembna zlasti vsled tega, ker 
je okrog novega sistema, če
prav razpravljamo o njem že 
;eto dni, še vedno dosti diver- 
gentnosti.

Med najbolj bistvene stvari 
sodijo prav gotovo določila os
nutka zakona, kaj naj bo ra
sen delovne dobe še merilo, po 
katerem se bo v bodoče odmer
jala pokojnina. Osnutek zakona 
še vedno predvideva petdeset 
zavarovalnih razredov, v kate
re bi po višini osebnega dohod
ka razvrščali zavarovance. Ti 
razredi naj bi bili ob uveljavit
vi pokojnine osnova za odmero 
njene višine. Razponi osebnih 
dohodkov v predlaganih razre
dih pa povprečno diferirajo za 
1,8 odstotka. V posameznih viš
jih razredih se ta odstotek po
veča in diferirajo osebni do
hodki celo za 6 in tudi več ti
soč dinarjev.

Člani predsedstva so menili, 
da je treba tudi v pokojninski 
sistem vnesti načela našega 
družbeno ekonomskega sistema 
— delitev dohodka po delu. Teh 
načel pa ni mogoče uskladiti s 
predlaganimi razredi oziroma 
»osnovicami«. Tako naj bi se 
tudi pokojnine odmerjale di
rektno od osebnih dohodkov. 
Katero in kolikšno dobo bi vze
li za izračun povprečja oseb
nih dohodkov ob uveljavitvi po
kojnine, bo treba še detajlno 
proučiti, vsekakor pa so se na 
seji sporazumeli, da bi bilo op
timalno petletno povprečje 
osebnih dohodkov.

Glede minimalne pokojnine, 
kj jo predvideva tudi osnutek 
zakona in s katero bi zaščitili 
delavce z nizkim osebnimi do
hodki. so bili člani predsedstva 
CS ZS.T mnenja, da je z zako
nom vsekakor treba določiti

najnižjo mejo. Dopustna naj- 
nižja pokojnina naj bi bila to
likšna, da bi zavarovanci z njo 
tudi imeli zagotovljen življenj
ski minimum. Obenem je po 
mnenju predsedstva treba do
ločiti tudi najvišjo možno me
jo osebnega dohodka, ki bi kot 
osnova služil za določanje po
kojnine. S tem bi opravili pre
tirane razlike med najnižjimi 
in najvišjimi, pokojninami. Ob 
danem predlogu, naj bi bil raz
pon med najnižjo in najvišjo
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pokojnino 1:7, so na seji tudi. 
poudarili, naj bi republike sa
me odrejale ta razmerja po 
svojih zmožnostih in specifič
nostih. Prav tako naj bi bila 
tudi višina minimalne pokojni
ne stvar posameznih republik 
in naj bi novi pokojninski za
kon le okvirno določal najnižjo 
dopustno mejo pokojnine.

Taka stališča pogojuje naš 
družbeno ekonomski sistem, 
kajti zavarovanci so na območ-

(Nadaljevanje na 2. strani)

povečano investicijsko potroš
njo. Prav tako kot smo bili 
pred šestimi meseci mnenja, da 
je treba zmanjšati investicijsko 
potrošnjo s pametnimi ukrepi, 
prav tako smatramo danes, da 
je treba pri administrativnih 
ukrepih zajezitve paziti, da ne 
pridemo iz dežja pod kap.

Poskušajmo najprej uteme
ljiti pretirano porast investicij 
v Sloveniji, ki se nam zelo ilu
strativno kaže predvsem skozi 
1963. in 1964. leto. Ce je bil v 
letu 1962 indeks povečanja 107, 
je v letu 1963 narastel na 130, 
da se je v osmih mesecih letoš
njega leta lahko povzpel na na
daljnjih 145. To povsem jasno 
pomeni, da smo imeli skozi vse 
lansko leto in skozi vseh osem 
mesecev letošnjega leta inten
zivno naraščanje investicij, ki 
šele v avgustu kažejo rahlejše 
tendence upadanja. Da ta trdi
tev ni iz trte izvita, naj povedo 
kumulativni indeksi za leto 1964 
v primerjavi s 1963. letom, za 
prvih osem mesecev letošnjega 
leta. Indeksi naraščanja so na
slednji: 137, 145, 143, 145, 143, 
149, 151, 147. (Od januarja do 
avgusta).

Iz vsega zapisanega se nuj
no vsiljuje zaključek, da je bilo 
možno in nujno investicijsko 
potrošnjo zajeziti že prej, ne pa 
šele v zadnjem mesecu. Nave
deni podatki so že laičnega eko
nomista lahko opozarjali, da se 
mora takšno prekomerno pre
koračevanje nujno odraziti tu
di na celotnem gospodarstvu.

To je še toliko bolj zaskrb
ljujoče zaradi tega, ker se v 
zadnjih štirih letih struktura 
investicij ni spremenila v do
bro opreme, temveč je odstotek 
sredstev za opremo celo znižan, 
medtem ko so stroški za zgrad
be rahlo povišani, občutneje so 
povišane tudi postavke za ru
briko: »ostalo«. Za ilustracijo 
naslednja primerjava: v letu 
1956 je bilo v strukturi investi
cijske potrošnje 54.2. odstotka -za 
zgradbe, kar je v letu 1963 na
raslo na 55,0 odstotka. V istem 
razdobju pa se je odstotek 
sredstev za opremo zmanjšal od 
38,6 odstotka na 33,9 odstotka. 
To jasno kaže, da smo velika, 
preobčutna sredstva investirali 
v gradnjo, kar je tipika eksten
zivnega investiranja, in zmanj
ševali v opremo, kar zavira in- 
tezivno gospodarjenje.

(Nadaljevanje na 2. strani)
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V OKVIRU
V zadnjem času delovne organizacije čedalje bolj spo

znavajo potrebo po stimulativnejsih oblikah nagrajevanja. 
Vse več je delovnih organizacij, ki ugotavljajo, da njihovi 
sistemi nagrajevanja niso v redu, vse več je poskusov, 
kako bi z novimi, izboljša,nitni merili dela in nagrajeva
nja povečali produktivnost in rentabilnost podjetja.

Izkušnje nekaterih delovnih organizacij, ki so v zad
njem razdobju dosegle pomembne uspehe pri večanju 
produktivnosti, čistega dohodka in tudi osebnega dohodka 
kažejo, da je občutnejše premike, tako v povečanju oseb
nih dohodkov kot v produktivnosti in rentabilnosti, naj
laže doseči na ta način, če napravimo korenitejše premike 
v sistemu nagrajevanja, organizacije in tehnologije.

Nekatere izkušnje kažejo, da nam ne zadošča več, če 
skušamo meriti delo posameznega proizvajalca neodvisno 
od njegove širše delovne okolice, ki lahko bodisi pospešuje 
ali zavira njegovo delovno storilnost. Osnovni problem 
namreč nastaja v tem, da ni več mogoče, niti sprejemljivo, 
poudarjati geslo: »Delavci naj več napravijo in bodo tudi 
več prejemali.« To pa ne samo zaradi nespodbudnosti 
takšne usmeritve, ampak tudi zaradi objektivnih možnosti 
za povečano delo.

Z vse večjo delitvijo dela, ki je tipika moderne indu
strijske proizvodnje,, prihaja posamezni proizvajalec tudi 
v čedalje večjo odvisnost od skupnih naporov in uspehov

Kolektivno
delo

združenega dela. To pomeni, da delavec na posameznem 
stroju ne more sam izkoristiti vse svoje delovne zmoglji
vosti in spretnosti, če prvič ne dobiva pravočasno pro
izvodov v nadaljnjo obdelavo ali če nadaljnja proizvodnja 
potrebuje samo omejeno število proizvodov, ki jim on 
lahko doda svoje delo.

Prav zato pomeni merjenje dela posameznika, ali celo 
zagovarjanje trditve, da je predvsem od njega samega od
visen njegov dohodek in produktivnost, največ polovično 
resnico. Proizvajalec lahko najobčutneje vpliva na svoj in 
kolektivni dohodek le v primeru, če smo mu ustvarili 
optimalne pogoje za delo, če ima možnosti, da lahko do 
kraja razvije svoje delovne sposobnosti in če dobi za to 
tudi ustrezno višji osebni dohodek.

To spoznanje, ki čedalje bolj prodira v zavest proizva
jalcev, pa povzroča v zadnjem času v podjetjih številne 
debate in razgovore. Delavci čedalje bolj kritično gledajo 
na slabosti organizacije dela svoje neposredne okolice, če
dalje bolj spoznavajo, da je neorganiziranost, neskladen 
proizvodni proces njihov sovražnik, ki jim objektivno 
odjeda možnosti povečanega dohodka. Čedalje ostrejše so 
zahteve, da je treba v podjetju spreminjati stare pravilnike 
delitve in se zavzemati za nove rešitve, ki bodo dajale več 
možnosti, da. dobijo proizvajalci za boljše delo večji do
hodek.

Tem zahtevam pa se zoperstavljajo znane slabosti, kot 
so: komoanost, želja po ohranitvi starega, črnogledost pri 
novih idejah, kjer avtorji v obrambo starega navajajo 
pogosto najbolj nesmiselne in skrajne primera, kako je 
nemogoče spreminjati sistem nagrajevanja, kako bi bilo to 
nesmotrno, kako bi s tem porabili-več časa, potrebovali 
povečano administracijo, kar vse bi zmanjšalo ekonomsko 
upravičenost po spremembah.

Zaradi teh in podobnih ovir so tudi razvoj delovnih 
enot, predvsem pa prepuščanje ekonomskih pristojnosti 
in iskanje ekonomskih meril počasnejši, kot pa smo v za
četku pričakovali. Nadejali smo se, da je treba dobiti pred
vsem politično bitko za ekonomske enote, da je tu treba 
zlomiti frontalni odpor (ki mimogrede povedano, ni bil 
nikjer posebno močan), da pa se bodo potem stvari raz
vijale brez večjih težav. Izkušnje v zadnjem razdobju pa 
kažejo, da delovne enote v svojem razvoju in želji po 
lastnem razporejanju dohodka, naletijo na vrsto praktičnih 
ovir, ki jim onemogočajo, da. bi se kolektivna pobuda pro
izvajalcev lahko zrcalila tudi v enakovrednih materialnih 
uspehih.

Prav zato se pri nadaljnjem razvijanju nagrajevanja 
co delu srečujemo z objektivno oviro, ko podjetja, ki 
skušajo predvsem z individualnimi merili (akordi, norme) 
dosegati ustrezne rezultate, obupujejo nad delov
nim elanom proizvajalcev, ko se skrivajo za njihovimi 
■>pol.proletarskimi« mentalitetami, namesto da bi začela 
prepuščati delovnim enotam čedalje več smiselnih eko
nomskih pristojnosti, zlasti pa vse pravice iz delitve 
osebnih dohodkov.

S tem bi dosegli dvoje: delovne enote bi spoznale, da 
so jim za boljše organizirano in združeno delo potrebni 
strokovnjaki, da nujno potrebujejo njihovo pomoč, 
hkrati pa bi sami začeli z večjo prizadevnostjo odpravljati 
vrsto slabosti, ki se porajajo v njihovi neposredni okolici, 
saj bi čedalje jasneje spoznavali, da je ne samo od nji
hovega dela na delovnem mestu, ampak od uspeha, celotne 
enote, celotnega podjetja, odvisen njihov osebni, dohodek. 
Ce je sistem delitve tak, da, stimulira delavca, samo iz re
zultatov njegovega delovnega mesta, potem bo lak sistem 
tudi objektivno pritiskal na to, da bo delavec manj po
zoren na slabosti okrog njega.

Ze v začetku pa smo povedali, da samo z rezultati na 
delovnih mestih, brez korenitih sprememb v celotni orga
nizaciji in boljši povezanosti dela, ne moremo doseči 'po
membnejših rezultatov. Večji rezultati, so možni le ob 
boljših merilih individualnega dela, ustvarjanju pogojev 
za maksimalno proizvodnjo vsakega delovnega mesta, kar 
pa nas nujno pripelje do zaključka, da bi ravno delovne 
enote z večjimi ekonomskimi, pristojnostmi lahko pomenile 
občuten korak pri zboljševanju osebnih dohodkov in za
nimanju za gospodarjenje podjetja.



Zajezitev
investicij
nujna,
zahteva pa
pretehtane
odločitve

(Nadaljevanje s 1. strani)
Prav tako kažejo indeksni 

podatki, da smo v letu 1963 v 
gospodarstvu investirali 147, v 
tem ko v negospodarstvo samo 
103, od česar v stanovanjsko 
komunalno dejavnost samo 97 in 
kulturno socialno dejavnost celo 
samo 93.

NEKAJ KONKRETNIH, 
PREGREŠNIH MISLI

Čeprav smo daleč od tega, 
da bi lahko dajali kakršnekoli 
konkretne napotke, kako razre
šiti težave, ki so nastale zaradi 
napačne investicijske orientaci
je, se nam zdi, da je v seda
njem razdobju, ko je nujno po
trebno zajeziti obseg investicij
ske potrošnje, treba zelo pre
udarno zavirati investicijsko 
potrošnjo. S tem pa seveda ne 
mislimo, da naj bo zaviranje 
počasno v absolutnem smislu, 
temveč, da je treba predvsem 
trezno premisliti, katera zajezi
tev investicij nam bo povzro
čila najmanjšo gospodarsko ško
do. Kajti pri nepretehtanih 
ukrepih se nam utegne zgoditi, 
da smo za približno enaka raz
merja, v kolikor smo zmanjšali 
obseg investicij, povečali tudi 
gospodarsko škodo, ki je s tem 
nastala. Gre preprosto za to, da 
so v načelu najboljše investi
cije — hitre investicije — da 
je zlasti v tehnično zahtevnej
ših panogah treba računati z 
normalno obrabo strojev, z raz
vojem tehnologije po svetu, kar 
pomeni, da če tu investiramo 
počasi ali celo zavremo investi
cije, za katere je tehnologija iz
delana in stroj nabavljen, da 
smo s tem takšne investicije ob
sodili . najmanj na polovičen 
uspeh, če jih nismo celo napra
vili gospodarsko povsem nesmo
trne.

Ne z željo, da bi odkrili novo, 
temveč, da opozorimo na staro, 
že zdavnaj ugotovljeno resnico, 
bomo zapisali, da smo v nekate
rih večjih investicijah v naših 
republikah, ki smo jih izvajali 
počasi, premalo domišljeno, do
segli to, da so bile kapacitete, 
ki smo jih s tem spustili v obra
tovanje, že v začetku, glede na 
mednarodno produktivnost in 
tehnologijo, zastarele.

Z administrativnimi, ne do
volj proučenimi ukrepi, ne bi 
kazalo teh slabih izkušenj še 
stopnjevati.

Prav zato se nam zdi, da je 
potrebno ravno v sedanjem ob
dobju široko angažiranje vseh 
družbenih sil, da se bomo teme
ljito, preudarno pogovorili in 
odločili Za. jasnejšo investicijsko 
orientacijo in politiko, da bomo 
v danem trenutku zajezili in 
zaustavili predvsem in zlasti 
tiste Investicije, od katerih bo
mo imeli najmanjšo gospodar
sko škodo. Tu je povsem jasno, 
da nobeni od investicij, ki jih 
bomo zaustavili, ta zaustavitev 
ne bo v prid in da bo mogoče 
v vsakem primeru zaustavitve 
dokazovati, da smo s tem napra
vili neko gospodarsko škodo. 
Toda, če že moramo izbirati 
med zlom, potem se je treba za
vestno preudarno odločiti za 
najmanjše zlo, za najmanjšo 
škodo.

Do takšnih gibanj in rezul
tatov v investicijski potrošnji 
so nas pripeljali zlasti admini
strativne koncepcije in admini
strativni ukrepi in bi bilo zato 
iluzorno, če bi si zdaj domiš
ljali, da lahko dosežemo popol
no smotrnost samo z admini
strativnimi ukrepi. Iz tega nuj
no sledi nauk, da če smo že za
grešili napake in slabosti, po
tem jih nikar z enakimi sred
stvi odpravljajmo.

Ugotovljene slabosti nas mo
rajo nujno navesti do tega, da 
se bomo v program možnosti in 
dinamiko investicijske potroš
nje bolj poglobili, da bo pri od
ločitvah nujno moral sodelovati 
širši krog ljudi, večje število 
proizvajalcev, kar nas bo zanes
ljivo obvarovalo nekaterih ne
premišljenosti in kratkovidnih 
ukrepov, ki smo jih na tem 
področju zagrešili.

v VINKO TRINKAUS

OSNOVA ZA POKOJNINO -
OSEBNI DOHODEK
(Nadaljevanje s 1. strani)

ju republike obremenjeni z 
enotnim prispevkom, k; ga do
loča njihov predstavnik Skup
ščina republiške skupnosti za
varovancev v sporazumu z Re
publiškim izvršnim svetom. Od 
sklepa teh organov je odvisno, 
koliko bo zbranih sredstev v 
skladih. Zato naj tudi o potroš
nji sami odločajo.

V razpravi o delovni dobi, 
ki naj bi bila pogoj za uveljavi
tev pokojnine, so se člani pred
sedstva CS ZSJ zedinili o va
rianti, ki je v osnutku novega 
pokojninskega zakona, Ker naj 
bi bila polna pokojnina 85 od
stotkov od povprečnega oseb
nega dohodka (odstotek je višji 
kot v sedaj ■ veljavnem za
konu) je prav, da zavarovanci 
tudi dlje delajo in s tem dalje 
časa vlagajo v pokojninske 
sklade. Tako naj bi moški do
polnili s 40 delovnimi leti po
goje za uveljavitev polne po
kojnine, ženskam pa bi bilo po
trebnih 35 delovnih let. Nepol
no pokojnino — starostno — bi 
oboji lahko uveljavili tudi že 
prej, in sicer, če dopolni mo
ški 65 let starosti, ženska 60 let 
in imata petnajst delovnih let. 
Za 20 let delovne dobe je po
trebna starost ob upokojitvi prj 
moških 60 let, pri ženskah 55 
let.

Po mnenju predsedstva CS 
ZSJ naj bi strokovne službe še 
proučile predlog osnutka pokoj
ninskega zakona, po katerem 
bi se za vsako leto, ki manjka 
pogoju za uveljavitev polne po
kojnine (40 oziroma 35 delov
nih let), odbili od pokojninske 
osnove štirje odstotki. Vsekakor 
bo treba dati možnost, da bo
do zavarovanci uveljavili po
kojnino tudi pred dopolnjeno 40 
odnosno 35 letno delovno dobo, 
hkrati pa razmisliti o tem, kako 
stimulirati delavce, da bi osta
li v delovnem razmerju čim 
dlje — do takrat, ko dobe pra
vico za polno pokojnino (85 od
stotkov od osebnih dohodkov).

Ključno vprašanje novega 
pokojninskega sistema je valo
rizacija pokojnin. Od tega, ka
ko bo uzakonjena v določilih 
novega pokojninskega zakona, 
je odvisno, kako se bodo pokoj
nine prilagajale življenjskim 
stroškom in gibanju osebnih do
hodkov. Od načina valorizaci
je je odvisno, v kolikšni meri 
bo zajamčena upokojencem re
alna vrednost njihovih pokoj
nin, s tem pa tudi njihov stan
dard. Isto velja tudi za preved
bo sedanjih pokojnin.

Po mnenju predsedstva CS 
ZSJ je treba določila o valori
zaciji v osnutku zakona dopol
niti tako, da se obstoječe po
kojnine ne bi valorizirale samo 
vsled gibanja življenjskih stro
škov, temveč tudi vsled giba
nja osebnih dohodkov zavaro
vancev, ki so posledica produk
tivnosti. Sam mehanizem va!o-\ 
rizacije bi kazalo poenostaviti, 
da ne bi bilo treba leto ali še 
več čakati na povišanje pokoj
nin, čeprav je evidentno, da so 
tako življenjski stroški kot 
osebni dohodkj narasli za več 
odstotkov.

Načelnega pomena je še 
vprašanje, kdo naj bo v bodoče 
pristojen za odločanje o tem, 
kdaj in za koliko naj se po
kojnine prilagodijo življenjskim 
stroškom ali osebnim dohod
kom. Nedvomno je, da življenj
ski stroški ne naraščajo enako
merno v vsej državi in da je 
njihova raven odvisna od več 
ekonomskih vzrokov, kj se ne 
pojavljajo povsod v enaki in
tenziteti. Praksa nam kaže, da 
stroški ne naraščajo enako niti 
na območju iste republike, prav 
tako pa tudi osebni dohodek ne 
narašča enako v federaciji ni
ti v republiki. V porastu 
osebnega dohodka lahko ugo
tovimo bistvene razlike, če 
ga zasledujemo po posameznih 
gospodarskih in negospodarskih 
dejavnostih. Zaradi tega je tu
di valorizacijo pokojnin možno 
uspešno- izpeljati le na t.ak na
čin. da 'čimbolj upoštevamo 
konkretno gibanje stroškov in 
osebnih dohodkov za posamezne 
skupine upokojencev. Nespre
jemljiva je torej valorizacija, 
ki bi upoštevala le najglobal- 
nejša povprečja za zelo široka 
ozemeljska območja ali za pa 
zelo široko zajete skupine pre
bivalcev najrazličnejših gospo
darskih delavnosti. Valorizaci
ja mora težiti za tem, da svo
je ukrepe čimbolj konkretizira 
na določeno skupino dejansko 
povečanih življenjskih stroškov 
oziroma povečanega osebnega 
dohodka. S tem pa se„veda pri
lagajanje pokojnin do zveznem 
povprečju samo po sebi od
pade.

Težiti moramo torej k va
lorizaciji na ožiih območjih. 
Predvsem mora bit; to območ

je, za katerega se določa enot
na prispevna stopnja za pokoj
ninsko in invalidsko zavarova
nje, ker se s tako zbranimi 
sredstvi zagotavljajo tudi mož
nosti za valorizacijo na tem ob
močju. Prispevno . stopnjo za 
dolgoročna zavarovanja pa do
loča Republiška skupščina 
skupnosti socialnega zavarova- 
vanja. Tako odgovorno-st za 
pravilno prilagajanje pokojnin 
pada v celoti na ramena samo
upravnih organov socialnega za
varovanja v republiki. Zaradi 
tega je torej tudi razumljivo, 
da se od vsega začetka v revi
ziji pokojninskega sistema po
stavlja zahteva, da se tudi skle
panje in odločanje o valoriza
ciji prenese v pristojnost skup
ščin republiške skupnosti so
cialnega zavarovanja in da se 
valorizacija opravi na podlagi 
količnikov gibanja osebnih do
hodkov in življenjskih stro
škov v republiki.

O Joenificirani delovni dobi. 
to je o dobi, k( naj bj za uve
ljavitev pokojnine bila krajša 
kot sicer, vsled težkih, za živ-, 
ljenje in zdravje nevarnih del, 
so na predsedstvu CS ZSJ ob
širno razpravljali. Zlasti vsled 
tega, ker so v času razprav o 
novem pokojninskem sistemu 
dobili iz vseh krajev Jugosla
vije mnogo prošenj in predlo
gov za odobritev benificiranih 
delovnih mest. Na seji so os
vojili stališče, da se potrebna 
delovna doba za uveljavitev 
polne pokojnine skrajša !e za 
tista delovna mesta, ki so iz
redno težka in nevarna za živ
ljenje in na katerih delavci de
lajo lahko le do določene staro
sti. Za ta bonificirana delovna 
mesta pa bodo morale delovne 
organizacije plačevati dopolnil

ni prispevek v sklade pokojnin
skega zavarovanja.

Niso se pa člani predsed
stva strinjali s predlogi za beni- 
ficiranje delovne dobe vodilnih 
funkcionarjev in voljenih oseb, 
temveč so menili, da jih -je tre
ba tretirati tako, kot vse osta
le zavarovance.

Kako določiti pogoje za pri
dobitev pokojnine sezonskim 
delavcem, ki vsled narave dela 
ne morejo vse leto delati 
tako kot ostali, še ni reše
no v osnutku pokojninskega 
zakona. Predvsem so to kme
tijski in gradbeni delavci, 
gostinci itd., ki en del le
ta delajo po deset, dvanajst 
in tudi šestnajst ur na 
dan, potem pa so nekaj mese
cev brez dela. Po mnenju čla
nov'predsedstva CS ZSJ bi bilo 
najbolje, da bi to problematiko 
uredil bodoči zakon o delovnih 
razmerjih. Na osnov; tega za
kona bi tudi našli rešitev za 
pokojninske pravice sezonskih 
delavcev.

Pomembni so tudj predlogi 
predsedstva CS ZSJ, naj bi po
kojninski zakon dopolnili z ok
virnimi določili o financiranju 
pokojninskega zavarovanja, ne 
glede na to, da bo to področje 
podrobno obdelano v posebneži 
zakonu o organizaciji in finan
ciranju socialnega zavarovanja. 
Financiranje pokojninskega za
varovanja je namreč v najno
vejšem osnutku izpuščeno, prav 
tako pa tudi določila o inva
lidskih pokojninah. Tudi za in
validske pokojnine so bili na 
predsedstvu mnenja, da bi bi
lo treba ^načelna določila o teni 
vnesti v i)ok'>'-'---ki zakon, če
prav bo tudi <o področje pre
cizirano v posebnih predpisih.

N. L.

V TOVARNI »RUNO« V TRŽIČU SO POPRAVILI 
OSEBNE DOHODKE______________________ _
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Strokovni pogovor delavcev med odmorom v celjski cinkarni 
cinkarni Foto: M. Šparovec

Delavci v tovarni usnja »Ru
no« v Tržiču so bili več let med' 
najslabše nagrajevanimi v trži- 
ški občini, saj so bili s svojimi 
dohodki krepko na repu. Nizki 
osebni dohodki so povzročili, da 
so delavci v trumah zapuščali 
tovarno in iskali boljšo zapo
slitev. Lani je iz tovarne odšlo 
36 delavcev, ki so se razkropili 
po drugih podjetjih v občini, da 
bi več zaslužili. Tovarna je bila 
v precejšnji krizi. Različne te
žave so precej zaostrile odnose 
v tovarni, tako da jim ni pre
ostalo nič drugega kot poiskati 
možnosti za temeljit popravek 
osebnih dohodkov, ki so bili iz
redno nizki. Vendar vseh vzro
kov niso mogli kar čez noč od
straniti. Izboljšanje so dosegli s 
strpnimi predlogi in novostmi, 
ki so se jih lotevali v proizvod
nji. Razen tega je letos k zbolj
šanju gospodarjenja pripomogla 
tudi boljša oskrba s surovina
mi in njihovi kvalitetnejši pro
izvodi, s* katerimi na tržišču 
niso imeli težav s prodajo. Ob 
pravem času so izkoristili tudi 
olajšave in sprostitve v usnjar
ski industriji. Nekatera druga 
podjetja usnjarske stroke se 
kljub sprostitvam niso odkriža- 
la težav, zato je popravljanje 
osebnih dohodkov v tovarni 
»Runo« v Tržiču tein večji 
uspeh.

Bistveni premiki na boljše 
so se začeli kazati že lani, ko 
so zamenjali neustrezen in tog 
način nagrajevanja. Odpravili 
sb namreč skupinske norme in 
uvedli obračun po individual
nih normah in po individual
nem učinku, kar je imelo za po
sledico, da je začela produktiv
nost hitreje naraščati kot do
slej. Tudi pri surovinah so ne
kaj prištedili. Zamenjava meril 
nagrajevanja z merjenjem indi
vidualnega učinka je pripomo
gla, da so delavci na različnih 
delovnih mestih z večjim učin
kom zboljšali svoje osebne do
hodke za 5 do 6 tisočakov. : Z 
izplačilom večjih dohodkov pa 
so hkrati tudi zajezili stalno 
preseljevanje delavcev iz tovar
ne, saj je znano, da so pogoji 
dela v usnjarski industriji zelo 
težki in le dobri dohodki omo
gočajo stalnost na delu. V zad
njih dveh letih je namreč iz to
varne odšlo okoli 80 % vseh za
poslenih. Kakšne izredne stroške 
to pomeni za tovarno ni težko 
sklepati, saj so morali novo de
lovno silo vedno znova priuče- 
vati na delovna mesta in zato 
produktivnost ni bila najboljša. 
Razen tega ob stalni fluktuaci.ii 
tudi stroji niso bili tako izkori
ščeni, kot bi lahko bili.

Poprečni osebni dohodki so 
bili v tej tovarni pred dvema 
letoma 27.017 dinarjev. Slabše 
poprečne dohodke so imeli ta
krat v Tržiču samo še delavci 
v BPT in v Peko. Tudi lani se 
osebni dohodki v »Runu« še ni
so popravili. Znašali so popreč
no 31.861 dinarjev in so bili zo
pet med najslabšimi v občini. 
Letos pa se jim je kar naen
krat odprlo. Z letošnjim popreč
jem stopajo v tovarni »Runo« 
v vrsto tistih tovarn, kjer ima
jo višje osebne dohodke. Po
prečje prvih sedmih mesecev je 
42.117 dinarjev, kar je za 31,6 % 
več kot lani. Zdaj v tovarni že 
ni več zaposlenega, ki bi ob 
koncu meseca " dobil manj kot
26.000 dinarjev.

V tovarni pa so hkrati z iz
boljšanjem osebnih dohodkov 
popravili tudi razmerje v deli
tvi. Prejšnja leta so bili njihovi 
skladi zelo pičli, saj se je v 
njih stekalo le malo denarja. 
Letos pa so tudi razmerje v de
litvi spremenili, tako da sedaj 
dajejo za osebne dohodke 80 °/o, 
za sklade pa 20 ”/o čistega do
hodka.

Večkrat zapažamo v podje
tjih, da si delavci zvišujejo 
osebne dohodke z nadurnim de
lom. zlasti na tistih delovnih 
mestih, kjer prihaja do ozkih 
grl. Za tovarno »Runo« pa to ne 
drži. V tovarni imajo proizvod
njo. tako organizirano, da dela
jo v več izmenah tam, kjer 
stroje morajo izkoriščati v več 
izmenah, da dosežejo rentabil
no proizvodnjo. Čeprav pravilo
ma delajo samo v eni izmeni 
pa je dohodek povečan zaradi 
nadur prav malenkostno, saj 
nadure dela približno samo 
4 °/o zaposlenih. Z. T.
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VOLITVE V SAMOUPRAVNE 
ORGANE ZAVAROVANCEV

Do konca tega meseca se bo 
po ustavnem načelu rotacije pr- 
vič izmenjala polovica čianov 
skupščin komunalnih skupnosti 
zavarovancev na vseh nivojih. 
V te samoupravne organe je bi
lo leta 1962 izvoljenih 6544 za
varovancev. Skupščine komu
nalnih skupnosti volijo delav
ski sveti delovnih organizacij, 
poklicna združenja zavarovan
cev, ki opravljajo samostojne 
dejavnosti (obrtniki, advokati 
itd.) in društva,upokojencev. Te 
skupščine volijo člane v repub
liške skupščine in republiške 
skupščine skupnosti socialne
ga zavarovanja delegirajo čla
ne v Skupščino Jugoslovanske 
skupnosti.

Tehnične priprave za volitve 
so sicer prevzeli zavodi za so
cialno zavarovanje. Ostaja pa 
še poglavitni del. na katerega 
so marsikje, pozabili: angažira
nje vseh družheno-političnih 
sil, prvenstveno sindikatov, da 
bi izbrali prave predstavnike v 
samoupravne organe socialnega 
zavarovanja. To ni stvar samo 
delavskega sveta, ki je nepo
sredno volilno telo za člane 
skupščine zavarovancev, temveč 
je to stvar vsega delovnega ko
lektiva. Kajti ni vseeno, kdo bo 
delavce zastopal v skupščini.

Ko bomo izbirali ljudi, ne 
smemo pozabiti, da mora se- 
=tav skupščin odsevati naš druž

beno-politični razvoj, katerega 
del je tudi področje socialnega, 
zavarovanja. Izbor kandidatov 
naj bo svoboden dogovor med 
delavci, ki sami najbolj vedo, 
kdo bi za določeno obdobje lah
ko najbolj ustrezal nalogam, ki 
jih je v skupščinah komunalnih 
skupnosti zavarovancev vsak 
dan več. Težkih in bol; odgo
vornih, čimbolj se decentralizi
ra samoupravljanje tudi v so
cialnem zavarovanju. Ta ust
reznost kandidatov pa naj se 
ne meri ne z leti ne s spolom 
in tudi ne z delovnim stažem, 
temveč z zagotovili, da bo kan
didat s svojimi kvalitetami lah
ko čim več prispeval k naj
boljšemu reševanju nalog sa
moupravnega organa zavaro
vancev.

Naloge skupščin komunalnih 
skupnosti zavarovancev niso 
lahke, zlasti kar zadeva zdrav
stveno zavarovanje, ki je v svo
jih samoupravnih pravicah naj
bolj decentralizirano. Kot ri
zične enote v zdravstvenem za
varovanju zagotavljajo komu
nalne skupnosti sredstva za 
zdravstveno zavarovanje. Same 
v soglasju s pristojnimi občin
skimi skupščinami, določajo 
vse instrumente za oblikovan^ 
dohodkov zdravstvenega zava
rovanja na svojem območju. Pri 
tem so vezane le na najvišjo 
mejo osnovnega in dopolnilne-

©

ga prispevka za zdravstveno za
varovanje, ki ga z limitom po
stavi Republiška skupščina. Kot 
oblikovanje dohodkov zdrav
stvenega zavarovanja je v pri
stojnosti skupščin zavarovan
cev tudi potrošnja za to de
javnost. S pravilniki o uveljav
ljanju zdravstvenega varstva 
določajo komunalne skupnosti 
obveznosti sklada zdravstvene
ga zavarovanja do zavarovanih 
oseb, obenem pa le-te usmer
jajo na tak način uveljavlja
nja zdravstvenega' varstva, ki 
zagotavlja najboljši uspeh ob 
najbolj smotrni uporabi sred
stev tega sklada.

Vsega tega brez sodelovanja 
delovnih kolektivov in posa
meznih zavarovancev ni mogo
če doseči. Skupščine komunal- 
nm skupnost; zavarovancev se 
brez tesnih stikov z vsemi de
lovnimi organizacijami na svo
jem območju ne morejo opre
deliti za pravilno politiko obli
kovanja dohodkov in potrošnje 
sredstev v socialnem zavaro
vanju.

In še nekaj: z vključitvijo 
zdravstvenega zavarovanja v 
komunalni sistem se ustvarja 
kladnejše sodelovanje in pove

zovanje te službe z drugimi 
.'Irušbrtv—službami v komuni 
Zlasti z zr’ -"/stveno službo, k’ 
se ji s tem omogoča razvoj in

napredek v skladu z gmotnim: 
možnostmi komune.

Če je torej zdravstveno za
varovanje del komunalnega si
stema.' potem tudi komunalni 
skupnost zavarovancev ne more 
biti občinskim skupščinam »de
veta briga«. Pa tudi volitve \ 
skupščine zavarovancev ne mo
rejo biti zanje nezanimive. Zal 
pa so redke občine, ki so nanje 
pomislile, čeprav so tik pred 
durmi. Prav tako je malo ob
činskih skupščin, iti bi redne 
spremljale delo skupščin zava. 
rovancev.

Izbiranje kandidatov ni zgol; 
trenutna akcija, temveč nekaj, : 
čimer so volitve nerazdružljivr 
povezane — skrb za sistematič- 
no izobraževanje ljudi, ustvar
janje pogojev za pridobivanje 
strokovnega in družbeno-poli- 
tičnega znanja. Le, če bomo ta
ko pojmovali volitve, bomo ot 
naslednji rotaciji bolje priprav- 
ljeni.

Čim širši bo krog sodelujo
čih. tem bolj se bo krenilo ne
posredno samoupravljanje za
varovancev na območjih komu
nalnih skupnosti in tem večjf 
uspehe lahko pričakujemo v iz
boljšanju varstva zavarovan
cev. Za tako delo pa je nujne 
treba ukreniti sod^to-vanje: ]{0. 
munatoa skupn°st zavarovan
cev delovne org^-djtaoi.ie — 
komuna. N. LUZAR
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MEDOBČINSKO SODELOVANJE
v ZDRAVSTVU IN SOCIALNEM VARSTVU

KAJ PREPREČUJE RAZVOJ NOTRANJE DELITVE

ČE NE BI BILO 
STIMULACIJE 

BI BILE 
IZGUBE VEČJE

Mnogi primeri dokazujejo, da zunanji vplivi 
niso usodni za razvoj notranje delitve v de- , 

lovnih organizacijah

Odbor za proučevanje zakon
skih in drugih predlogov Soci
alno zdravstvenega zbora Skup
ščine SR Slovenije je na zad
nji seji razpravljal o medobčin
skem sodelovanju na področju 
zdravstva in socialnega varstva.

Osnovna dejavnost zdrav
stvenih centrov je v mnogočem 
drugačna kot dejavnost centrov 
za socialno delo. Prav zaradi 
tega so tudi naloge, ki zadeva
jo medobčinsko sodelovanje 
enih kot drugih centrov, spe
cifične in se nikakor ne more
jo odvijati po enotnem »recep
tu«.

V »MURI« IZVOZ 
NI SLABA TOČKA

Srajce
imajo
dolarsko
podlago

Zapisek o izvoznih uspehih 
tovarne oblačil, perila in plete
nin »Mura« iz Murske Sobote 
na zahodnih tržiščih lahko zač
nemo s statističnim podatkom, 
ki je na splošno zelo osamljen 
v naših izvoznih prizadevanjih, 
da namreč ta tovarna velik del 
svoje proizvodnje izvaža. Vred
nost izvoza dosega letos več 
kakor 26 odstotkov njihove ce
lotne proizvodnje. Uspehi, ki 
jih je »Mura« dosegla s svo
jimi izdelki v izvozu, so tem 
večji, ker blago izvažajo pre
težno na zahodna tržišča, ki 
plačujejo s trdno valuto. Ce 
upoštevamo še drugo težko oko
liščino, da je tovarna šele pred 
dvema letoma prvič prodrla na 
tuje tržišče, so zato njihovi le
tošnji izvozni uspehi res zlata 
vredni. Pred dvema letoma je 
vrednost njihovega izvoza zna
šala 240.000 dolarjev, letos pa 
nameravajo izvoziti za 1,200.000 
dolarjev raznega blaga. Razlogi, 
da so v tovarni zelo zadovoljni 
s svojim izvozom, pa so tudi 
drugi. V celotni tekstilni indu
striji je murskosoboška tovarna 
v izvozu potisnila v ozadje veli
kane v tej panogi, saj razen 
Tekstilindusa in MMT ni tek
stilne tovarne v Sloveniji, ki bi 
jo v izvozu prekašala. Za ilu
stracijo njenih izvoznih dosež
kov vzemimo samo podatek, ki 
nam je pri roki. V prvem pol
letju lani so iz »Mure« izvozili 
za 46.000 dolarjev različnih 
izdelkov, letos v ,istem obdob
ju pa za 552.000 dolarjev! To je 
viden dokaz, da vsem podjet
jem izvoz le ni samo nepotrebna 
nadloga.

Čeprav so pomisleki o ne- 
rentabilnosti izvoza, o boljši 
prodaji na domačem tržišču in 
ne vem še kakšne druge mo
drosti zelo razširjene, kažejo 
izvpzni posli v »Muri«, da lah
ko sodelovanje s tujimi kupci 
koristi našim tovarnam pri kva
litetnem dvigu proizvodnje na 
višjo raven. Tovarna »Mura« 
poslovno sodeluje z velikimi 
nemškimi in švedskimi trgov
skimi hišami, ki so glavni kup
ci njihovih izdelkov. Do sedaj 
so s svojimi tujimi kupci razvi
li tri odlične oblike kupčij. Za 
pretežni del izdelkov kupci sami 
izberejo kroje in blago. Ce je 
blago nabavljeno prt naših tek
stilnih tovarnah, naročniki do
bro pretehtajo kvaliteto in vzor
ce. Za tovarno so taki tesni stiki 
s tujimi kupci koristni, ker so 
lahko na tekočem z modnimi 
novostmi v svetu in ker lahko 
tuje kroje uporabljajo tudi za 
izdelke, ki so namenjeni doma
čemu tržišču. Kroji tujih kup
cev so pač takšni, kot jih išče 
tuje tržišče. Pogostokrat tuji na
ročniki pošljejo tovarni samo 
osnutke za kroje, ki jih potem 
v tovarni izdelajo s svojimi 
strokovnjaki. Takšne modele 
dobi kupec na ogled. Šele ko se 
z njimi popolnoma strinja, skle
nejo dobavno pogodbo. Tretja 
oblika poslovnega sodelovanja s 
tujimi kupci je prodaja blaga, 
ki ga imajo v svojem proizvod
nem programu.

Dveletni poslovni stiki s tuj
ci so tovarni »Mura« precej ko
ristili, da so izboljšali izibiro 
svojih izdelkov in da sedaj uži
vajo glas hiše, ki s svojimi kva
litetnimi izdelki prekaša naše 
konfekcijske hiše.

Z. T.

Centri za socialno delo ima
jo že veliko operativnega dela, 
ki so ga nanje prenesle občin
ske skupščine; od izdajanja raz
ličnih odločb, razdeljevanja 
podpor itd. Vsekakor je obrav
navanje socialne problematike 
kompleks, ki ga ni pametno de
liti na različne faktorje, pa če
tudi gre pri tem za občinske 
uprave, ki so do nedavnega 
opravljale upravne posle za so
cialno varstvo. Ce odštejemo 
kadrovske težave, s katerimi se 
še mnogi centri za socialno de
lo borijo in ki so se še povečale 
s prenosom upravnih pristojno
sti nanje, potem je za izvajanje 
enotne politike na tem področ
ju gotovo najbolj pravilna seda
nja orientacija organizacije cen
trov po posameznih občinah. Le 
tak# namreč lahko najbolj 
uspešno zajemajo specifiko svo
jega območja.

S tem pa ni rečeno, da ni 
mogoče, niti potrebno nikakršno 
medobčinsko sodelovanje na 
področju socialnega varstva. Po 
mnenju odbora za proučevanje 
zakonskih in drugih predlogov 
Socialno zdravstvenega zbora in 
tudi samega Zbora, se mora 
medobčinsko sodelovanje na 
področju socialnega varstva od
vijati s sodelovanjem občin pri 
reševanju določene podobne 
problematike (rejništvo, skrbni
štvo, problemi borcev in osta
relih kmetov itd.) in pri usta
navljanju in skupnem financira
nju socialno-varstvenih ustanov 
(domovi za stare ljudi, speciali
zirane vzgojne institucije itd.), 
ki zadovoljujejo potrebe širših 
območij. Čeprav bo v perspek
tivi treba misliti na tako fizi
ognomijo centrov, ki bi imeli 
predvsem značaj raziskovalnih 
ustanov, sedanje potrebe še ved
no narekujejo ustanovitev cen
trov po posameznih občinah. 
Četudi so centri za socialno var
stvo občinski, pa lahko posa
mezni prevzemajo določene na
loge iz programa socialnega 
varstva za druge občine, če ima
jo za to ustrezne specializirane 
kadre, ki jih v drugih občinah 
nimajo. Ob tem pa bi bilo tre
ba ustanoviti posebno republi
ško institucijo, ki bi prevzela 
raziskovalno delo in nudila 
strokovno pomoč občinskim 
centrom.

Nekoliko drugačna naj bi bi
la dejavnost zdravstvenih cen-

V tovarniškem ropotu se je 
pravzaprav začel pogovor s 
predsednikom tovarniškega sin
dikata VINKOM ILERŠICEM, 
za katerega sem slišal, da je 
najbolje obveščen o vseh teko
čih zadevah v tej veliki tovar
ni, kjer je zaposlenih čez tri 
tisoč delavcev.

Slišal sem, da je pri vas po 
kongresu zelo razgibano. Spopri
jeli ste se resno s pomanjklji
vostmi v tovarni, ki prepreču
jejo boljše gospodarjenje. Kaj 
lahko poveste o tem?

— Že več let zapažamo, da 
režija hudo bremeni naše stro
ške. Pri površnem pregledu smo 
ugotovili, da imamo na režij
skih delovnih mestih kar za 10 
odstotkov preveč zaposlenih. Za 
režijska delovna mesta namreč 
štejemo vsa mesta, ki ne sode
lujejo neposredno v proizvod
nji. Spoznali smo, da smo to 
dediščino podedovali iz prete
klosti, ko često nismo gledali, ali 
je en uslužbenec v podjetju več 
ali manj. Pogoji pa so se bistve
no spremenili. Nekoč smo naj
boljše strokovnjake, kar smo 
jih imeli v proizvodnji, ločevali 
od neposredne proizvodnje in 
jim dajali razne stolčke v pi
sarnah. Iz dobrih strokovnjakov 
v proizvodnji smo napravili 
slabe pisarniške moči. Takšna 
premeščanja namreč niso pri
nesla nič dobrega.

Ali to pomeni, da začenjate 
popravljati stare napake? Kaj 
vas je vodilo k temu, da ste 
predlagali samoupravnim orga
nom sklepe, kako naj bi to sla
bost odpravili?

—■ Naš upravni odbor in de
lavski svet sta o pretiranih re
žijskih stroških že razpravljala. 
Strinjali smo se, da v tovarni 
takoj ukinemo 54 delovnih 
mest. V pisarnah imamo preveč 
ljudi. Sklenili smo, da vse za-

trov. Odbor je ponovno ugoto
vil, da so stališča glede občin
skih zdravstvenih centrov jasna 
in da je treba še nadalje podpi
rati njihovo ustanavljanje pov
sod tam, kjer so na območju 
dveh ali več velikih občin po
dobne demografske in zdravst
vene značilnosti. Občinske in 
okrajne meje naj ne bi bile pri 
ustanavljanju zdravstvenih cen
trov formalna ovira. Vendar pa 
je bilo izraženo mnenje, da bi 
bilo koristno, če bi se območja 
zdravstvenih centrov čimbolj 
uskladila z območji zavodov za 
socialno zavarovanje. Pri tem 
pa nikakor ne bi smela biti od
ločilna sedanja mreža zavodov, 
ker nekateri že danes organi
zacijsko ne ustrezajo. Vse te 
možnosti naj bi skupaj proučili 
predstavniki Republiškega zavo
da za socialno zavarovanje in 
Zavoda SR Slovenije za zdrav
stveno varstvo v sodelovanju s 
predstavniki vseh obstoječih 
zdravstvenih centrov.

Pomembna naloga zdravstve
nih centrov je vzpostaviti sode
lovanje med zdravstvenimi do
movi in bolnišnicami. Poseben 
poudarek je bil na seji dan 
vprašanju, ali naj določene di
spanzerske službe prevzamejo 
bolnišnice alf pa naj bodo le
te organizirane pri zdravstvenih 
domovih. Odbor je bil mnenja, 
naj čim več teh dejavnosti or
ganizirajo in vodijo zdravstve
ni domovi, bolnišnice pa naj 
prevzamejo take dispanzerske 
službe, katerih obstoj ni v zdrav
stvenem, kadrovskem in eko
nomskem pogledu utemeljen za 
območje posameznega zdrav
stvenega doma. Ker zdravstve
ni domovi) nimajo dovolj speci
alistov za dispanzerske dejav
nosti, je nujno, da bolnišnice s 
svojim specialističnim kadrom 
sodelujejo tako pri programira
nju kot pri izvajanju dispan
zerske službe v zdravstvenih 
domovih. Prav vsled pomanjka
nja specialističnega kadra, ki 
mu pogosto botruje nesmotrna 
in razdrobljena organizacija 
zdravstvene dejavnosti, je tako 
sodelovanje več kot nujno. Ven
dar je bil odbor mnenja, naj bi

po sl ene, ki so prišli v pisarne iz 
proizvodnje, zopet vrnemo na
zaj v proizvodnjo, kjer bodo s 
svojim strokovnim znanjem in 
sposobnostmi postali neprimer
no bolj produktivni. Ostale pa 
bomo preusmerili. Našli jim bo
mo v proizvodnji primerna de
lovna mesta. Starejše ljudi, ki 
so pred upokojitvijo, bomo upo
kojili. Tega načrta seveda ne 
bomo izvajali' brez skrbi za sle
hernega posameznika. Obratnim 
delavskim svetom smo že pri
poročili, da sprejmejo sklep o 
posebnem dodatku pri nagraje
vanju teh ljudi.

Podatki kažejo, da so zapo
sleni v administriciji opravljali 
v vaši tovarni precej nadur. Ka
ko boste preprečili naraščanje 
nadurnega dela?

— Po podatkih iz prvega 
polletja smo letos izplačali za 
nadurno delo 123 milijonov di
narjev. Lani je delež nadur 
znašal pri osebnih dohodkih za
poslenih v tovarni 9,2 odstot
kov. Pri pregledu smo ugotovili, 
da- so nadure delali vedno isti 
ljudje na približno istih delov
nih mestih. Zato je upravni od
bor že sprejel sklep, da se pre
pove opravljanje nadurnega de
la. Iskanje notranjih rezerv smo 
torej zaostrili na dveh frontah. 
Gre za to, da tudi našo admini
stracijo počasi navadimo na 
normirano delo po učinku. Ka j 
nam koristi, ko nekateri oddel
ki nimajo več tednov pravega 
dela. ob obračunu pa jim mo
ramo izplačevati nadure. S te
mi ukrepi želimo doseči, da bo 
naša administracija delala ta
krat, ko ima delo, tudi izven 
rednega delovnega časa in zara
di tega ne bo dodatno nagraje
vana. Doslej pa so bili plačani 
takrat. ko niso nič delali, in 
preplačani, ko so delali.

Tudi pri nagrajevanju delav-

v bodoče zdravstveni domovi 
opustili sedanjo prakso sklepa
nja individualnih pogodb s po
sameznimi specialisti in naj bi 
v bodoče prešli na sklepanje 
pogodb z bolnišnicami. Ker pa 
je za izvajanje dispanzerske 
službe nujno; da specialist do
bro pozna določeno patologijo 
območja in da na osnovi tega 
vodi in usmerja ustrezno pre
ventivno delo, bo treba v po
godbah predvideti, da bo oprav
ljal dispanzersko delo v zdrav
stvenem domu prvenstveno spe
cialist bolnišnice. Organizacija 
vsega tega pa je ena od po
membnih nalog ' zdravstvenih 
centrov.

Izrazito nujno je medobčin
sko sodelovanje na področju šo
lanja zdravstvenih kadrov. Ne 
samo glede materialne baze, 
marveč tudi glede štipen
diranja, predvsem srednjega 
medicinskega kadra. Odbor za 
proučevanje zakonskih in dru
gih predlogov Socialno zdrav
stvenega zbora Skupščine SR 
Slovenije meni, da bi bilo za šo
lanje zdravstvenih kadrov tre
ba uvesti poleg individualnega 
štipendiranja tudi štipendiranje 
gojencev preko tovrstnih šol. 
S tem bi dosegli bolj smotrno 
uporabo sredstev, namenjenih 
za štipendije, in boljšo strokov
no usmeritev gojencev po njiho
vih dejanskih sposobnostih in 
nagnjenjih.

Kar zadeva medobčinsko so
delovanje v formiranju medob
činskih zdravstvenih investicij
skih skladov, je bila večina čla
nom odbora mnenja, da je po
glavitni razlog za neuspešno in
vesticijsko politiko na pod,roč-N 
ju zdravstva predvsem seda
nji način dotoka sredstev v 
sklade, ki je še vedno minima
len. Prav pomanjkanje sredstev 
je tudi vzrok, da medobčinski 
zdravstveni investicijski skladi, 
ki so bili formirani na Štajer
skem in Gorenjskem, niso dali 
pomembnejših rezultatov, če
prav je.to najboljša pot, da.bo
mo tudi v zdravstveni investi
cijski potrošnji dosegli večjo ra
cionalnost vloženih sredstev.

L.

cev ste, kot je slišati, šli korak 
naprej. Začeli ste nagrajevati 
stalnost pri delu in z. posebnim 
dodatkom odpravljate izostanke 
in zamude. Kaj lahko poveste 
o teh ukrepih?

— Izračuni so pokazali, da 
tovarna izgubi zaradi stalnfh 
zamud na delu, neopravičenih 
izostankov, bolezenskih dopu
stov, raznih privatnih opravil 
med delovnim časom m zaradi 
službenih opravil okoli 1800 do 
do 2000 ur na mesec. Da bi to 
preprečili1, smo uvedli 10-odstot- 
ni dodatek na učinek, če dela 
delavec v tovarni poln delovni 
čas. Do tega dodatka namreč 
niso upravičeni tisti, ki izosta
nejo z dela ali zamudijo. Konč
ni smoter teh ukrepov je po
večati delovno disciplino, red
nost na delu in s tem posred
no tudi dvigniti produktivnost. 
Rezultati so pokazali, da so bi
la naša pričakovanja realna. 
Pri uslužbencih smo utrdili red
nost na delu na ta način, da jim 
pri vsakem izostanku zmanjša
mo udeležbo pri premiji. Čim 
več ur manjkajo na delu, tem 
večji je odstotek zmanjšane 
premije.

Vsi ti ukrepi so pripomogli, 
da so se osebni dohodki v pod
jetju bistveno popravili. V pri
merjavi z lanskim letom smo 
dvignili osebne dohodke never
jetno hitro. Povprečni osebni 
dohodki so bili lar.V še med 
28,900 do 29.000 dinarjev. V le
tošnjem letu pa dosegajo v raz
ličnih mesecih že številko med 
40 in 45.000 dinarji. Kljub temu 
pa moram poudariti, da imamo 
razmerje med skladi in osebni
mi dohodki še vedno precej ne
ugodno. tako da- v posameznih 
mesecih izplačamo za osebne 
dohodke tu d j do 92 odstotkov 
čistega dohodka,

Z, T.

Na prvi pogled bi lahko 
rekli, da razvoj notranje delitve 
v delovnih organizacijah ni v 
nikakršni zvezi s podražitvijo 
mesa. Ekonomist ali predstav
nik delovne organizacije pa bo 
vkljub temu »dokazal«, da je 
eno z drugim pogojeno. Nave
del bo naprimer podatek, da se 
je potrošnja mesa zmanjšala za 
50 % v primerjavi z lanskim 
letom. In vprašal se bo, kaj to 
pomeni. Na kar si bo odgovo
ril: Upadajo kupne moči pre
bivalstva, — upadanje realnih 
zaslužkov. Dodal bo še to: neka
tere delovne organizacije ne mo
rejo povečati osebnih dohod
kov sporedno s povečanjem cen. 
O izplačilu tistih 1500 dinarjev 
—' ni govora. In v tako ome
jenih pogojih se delitev ne 
more razvijati in se izboljševa
ti.

ZA IN PROTI

Na tem je veliko resnice, 
toda le delno. Vemo le toliko, 
da je nekaj je, kako pa je v 
resnici, še nihče ni podrobno 
dokazal. Podobno kot danes ma
lokdo ve, kakšno je stanje na 
sploh na področju notranje de
litve — se kaj dela, kako ali 
vse nazaduje.

Slišimo glasove, da so julij
ski gospodarski ukrepi zavrli 
aktivnost uvajanja delitve. Z 
govorniških odrov II. plenuma 
Centralnega sveta ZSJ smo sli
šali mnogo pripomb na račun 
novih gospodarskih ukrepov. 
Zahtevali so izboljšanje mate
rialnega položaja delovnih or
ganizacij, slišali smo podatke o 
višini osebnih dohodkov, kj ne 
zagotavljajo boljšega standar
da, kot so ga delavci imeli pred 
sprejetjem novih ukrepov, itd.

To je v redu.
Toda vse to sp — za neka

tere — vzroki, ker so mnogi ko
lektivi dvignili roke pred iz
boljšanjem tiste delitve, ki so 
jo že imeli, ker se ne lotijo de
la, da bi na tem področju vsaj 
nekaj storili, ali ker so konec 
koncev opustili celo, kar so že 
imeli, to je pravilnik so zaprli 
v predal, da počaka na »boljše 
čase«.

Nasproti tem izjavam smo 
slišali tudi druge: notranja de
litev je notranja zadeva vsa
kega "kolektiva in se lahko raz
vija neodvisno od zunanjih 
vplivov. Na govorniškem odru 
so se vrstili predstavniki raz
nih gospodarskih organizacij, ki 
so dokazovali, da se v njiho
vem kolektivu razvija delitev 
dalje in da prav delitev po
maga »izsiljevati« rezerve, da 
bi lahko prebredli valove, ki so 
jih izzvali julijski ukrepi.

PRIMER ZA PRIMEROM

Predstavnik rudnika »Tito« 
iz Banovičev je dejal, da so, za
hvaljujoč stimulativni delitvi, s 
14 % manj zaposlenih,, letos po
večali produktivnost za 26 %, 
osebne dohodke za 38 %, doho-% 
dek za 86 odstotkov in sklade za 
124 odstotkov. Predstavik grad
benega podjetja »Konstruktor «- 
iz Maribora je povedal o po
dobnih uspehih svojega kolek
tiva. Predstavnik »Tomosa« iz 
Kopra je rekel, da je stimu
lativna delitev, ki so jo uvedli 
šele v začetku tega leta, omo
gočila, da so' zvišali povprečne 
osebne dohodke na 41.000 di
narjev. Tudi v tovarni usnja 
Zrenjanin je porasel neto pro
dukt v prvem poletju za 33 od
stotkov v primerjavi z istim 
obdobjem lani, osebni dohodki 
za 30 odstotkov, nerazporejena 
sredstva na delavca pa za 230 
odstotkov.

V glavnem skoraj v vseh pa
nogah in grupacijah je mnogo 
primerov, ki demantirajo tr
ditve nekaterih ekonomistov, 
»da čas še ni dozorel«, da bi 
prenesli -dohodke v ekonomske 
enote in, da so zadnji gospodar
ski ukrepi ovira za to. To trdi
tev demantira, zraven ostalih, 
tudi primer podjetja »Čele-ku- 
la« iz Niša, ki še danes izbolj
šuje notranjo delitev, čeprav

posluje z izgubo. Minulo leto 
je znašala izguba 3,5 milijona 
dinarjev, kar ni demoralizira
lo kolektiva. Nasprotno, v tem 
podjetju lahko slišite: »Če ne bi 
imeli urejene notranje delitve, 
bi bila izguba znatno večja.«

IZGOVORI
Po vsem sodeč služijo ne

katere težave v gospodarstvu 
pri določenem številu vodilnih 
uslužbencev in strokovnjakov v 
delovnih organizacijah za izgo
vore. Se vedno trdijo, da pla- 
fonirane cene proizvodov zavi
rajo uvedbo stimulativne de
litve osebnih dohodkov. Zato 
npr., od 10 podjetij, ki proiz
vajajo cement, ima le dvoje 
podjetij izdelan kriterij delitve 
po delu. Vendar za razliko od 
drugih dosegata obe boljše 
uspehe. V enem rod njih (v za
grebški »Svobodi«) so v minu
lem letu prištedili samo pri po
rabi premoga 57 milijonov di
narjev.

Zatorej ekonomski položaj 
podjetja ni merilo, ali podjetje 
lahko uvede stimulativno de
litev ali ne. Tako je vsaj v 
mnogih vejah gospodarstva.

Za resničnost trditve nava
jamo primer nekega beograj
skega podjetja, čigar direktor 
je omenjal vse te razloge in še 
nekatere druge kot oviro za 
uvedbo stimulativnih oblik de
litev. čeprav so delavci priti
skali na organe delavskega sa
moupravljanja —da se vsak de
lovni učinek odraža na višino 
osebnih dohodkov — je direk
tor vztrajal pri svojem. In vsi 
so razumeli, da v tem podjetju 
zares ni mogoče uvesti principa 

, delitve po delu.
Na srečo kolektiva je direk

tor odšel na drugo dolžnost. 
Prišel je nov in prva izmed na
log mu je bila, uvesti stimu
lativno delitev. Kolektiv j< 
sprejel to z obema rokama. Pc 
krajšem času so dosegli never
jetne uspehe.

ZAVOLJO REDA

Tud; takšni so, . ki na od
ločno Zahtevo kolektiva prista
nejo na uvedbo stimulativne 
delitve. Toda vse se zaključi le 
s formalnostjo: ali obdržijo sta
ro organizacijo gospodarjenja; 
ali pa pri delitvi po delu izpu
stijo strokovni in vodilni ka
der, zaradi česar ostanejo nji
hov dohodki nespremenjeni, ne 
ozirajo se na. njihove uspehe, 
ali kolektivi ekonomskih enot 
ne dobijo nobenih samouprav
nih pravic ali...

Praksa v glavnem kaže, da 
ne moremo več govoriti o eko
nomskem činitelju. To pomeni, 
da se lahko zraven zmanjšane 
potrošnje mesa do 50 odstotkov, 
uvede in izboljšuje delitev v 
delovnih organizacijah, da se 
na kolektive ekonomskih enot 
lahko prenese tako dohodek, kot 
samoupravne pravice.

Vsa stvar je torej v člove
škem faktorju. Med vodilnimi 
in strokovnimi uslužbenci je da
nes mnogo takšnih, ki pravijo: 
naj delijo tisti, ki imajo. Ti
sti pa, ki nimajo, ne morejo ni
česar deliti; tistim, ki se še čvr
sto držijo zagotovljenih dohod
kov in se bojijo, da bi se jim 
zavoljo napak, ali brezdelja, 
nekoč zmanjšali. Pri tem pa 
(namerno) pozabljajo, da v ko
lektivu so odnosi in to odnosi 
med vrednostjo delovnih mest, 
odnosi, ki nastanejo med posa
meznim, efekti dela. Da je, z 
eilo besedo, vse izmerljivo. 
Vsaj približno.

Od tod tudi možnosti, da se 
v vsakem kolektivu — ne ozi
raje se, kakšni so njegovi pogo
ji gospodarjenja — lahko naj
dejo kriteriji za delitev po de
lu. Žal pa je pogosto od vodil
nih uslužbencev odvisno, ali bo 
(in koliko bo) kolektiv formiral 
in delil dohodek, od tega, koliko 
zavirajo voljo kolektiva in nje
gova široka samoupravna poo
blastila'. ki mu jih je dala usta
va SFRJ.

NIKOLA CVETIC 
(Po »Radu«)

V TOVARNI > BORIS KIDRIČ« V MARIBORU POMETAJO PRED SVOJTM PRAGOM

STROKOVNJAKI
SE VRAČAJO V PROIZVODNJO
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Ustvariti moramo realnejše osnove 
za gospodarjenje delovnih organizacij

Poročilo predsednika gospodarskega zbora republiške skupščine na zadnjem zasedanju gospodarskega in organizacijsko-političnega zbora skupščine SRS

Tovariši in tovarišice!
Prav in nujno je, da v razpravi o 

stanju našega gospodarstva v prvih 
osmih mesecih letošnjega leta objek
tivno in realno ocenimo uspehe in sla
bosti v ekonomskem in družbenem živ
ljenju.

Predvsem želim poudariti, da spre
membe in dopolnitve v izgrajevanju 
gospodarskega sistema in ukrepi Zvez
ne skupščine in Zveznega izvršnega 
sveta pomenijo pomemben prehod na 
bolj sproščeno, bolj vzpodbudno delo
vanje ekonomskih zakonov v našem 
gospodarstvu. Ustvarja se tako realna 
osnova za samostojnejše gospodarjenje 
delovnih kolektivov, saj jim dajejo 
močnejšo materialno podlago. Ti ukre
pi so nedvomno temelj, na katerem je 
bil letos dosežen velik uspeh pri pove
čanju proizvodnje, ki je presegel vsa 
planska predvidevanja.

Drug temeljni vzrok za tak premik 
v proizvodnji pa je povečanje osebnih 
prejemkov v delovnih organizacijah. 
Res je sicer, da je to povečanje oseb- 
.11 h dohodkov mnogokrat le izenačevalo 
razlike v povečanju življenjskih stro
škov, ugotoviti pa moramo, da je taka 
politika osebnih dohodkov vendar od
prla jasnejšo perspektivo delovnim lju
dem in Sprožila večjo aktivnost delov
nih kolektivom in v gospodarstvu ter 
s tem tudi prizadevanja za večjo pro
duktivnost in boljše izkoriščanje no
tranjih rezerv. Mislim, da moramo to 
politiko oceniti pozitivno, čeprav ne 
zanikam, da sd bili tudi primeri zgolj 
formalističnega reševanja.

Delovne 
organizacije 
niso porabile 
povečanih sredstev 
samo za dvig 
osebnih dohodkov
V zvezi s to akcijo lahko ugotovimo 

še eno. Pri ukrepih za krepitev mate
rialne osnove gospodarskega sistema, 
ko se prepušča delovnim organizacijam 
vedno več sredstev na razpolaganje, so 
mnogi skeptiki trdili, da bodo delovni 
kolektivi uporabili povečana sredstva 
samo za dvig osebnih dohodkov. Po
datki iz periodičnih obračunov gospo
darskih organizacij za prvo polletje le
tošnjega leta ta strah odločno deman
tirajo. Hkrati z akcijo, ki je težila za 
dviganjem osebnih dohodkov, so gospo
darske organizacije povečevale . tudi 
sredstva ža Sklade, še Več, tudi struk
tura v delitvi med sredstvi za osebne 
dohodke in Sredstvi za sklade se je iz
boljšala v korist Skladov.

Aktivistično 
vmešavanje 
v gospodarsko 
operativo
Vse to, hkrati ž velikim porastom 

proizvodnje kaže, dš težave in po
manjkljivosti, ki so še v taki drastični 
obliki pokazale v tem letu, niso posle
dica sproščenja gospodarskega Sistema, 
ampak narobe, prav prepočasno od
pravljanje administrativnih Spon in 
aktivistično vtikanje v gospodarsko 
operativo je Oviralo naše gospodarstvo, 
da bi še hitreje in inteživno pove
čalo gospodarski razvoj. Vrsta ostankov 
starega administrativnega upravljanja 
še hiočftO hromi gospodarjenje in nega
tivno vpliva na Samo gospodarsko sta
nje. Mnenja sem, da še še vedno pre
več bojimo hitreje sproščati gospodar
sko dejavnost, posledica tega pa sO le 
prevečkrat polovične rešitve, ko staro 
ne odpravimo v celoti, novega pa tudi 
povsem ne uveljavimo, kar seveda vpli
va vse prej kot pozitivno. Vsaka spre
memba pokaže tudi v začetku slabosti, 
ki so bile prej cesto prikrite, kar pa da 
večkrat prej pozitivno kot negativno 
oceno. Seveda s tem ko zagovarjam na
daljnje sproščanje v gospodarskem si
stemu, ki bi zagotovilo delovnirn orga
nizacijam več sredstev, s katerimi bi 
same gospodarile in tudi same odgo
varjale za svbjo gospodarsko usmeri
tev, ne mislim, da zato Zveza in re
publika ne bi imeli nobene besede pri 
družbenem gospodarskem razvoju in ne 
bi bili zanj nič odgovorni.

Nasprotno! Osnovne proporce in 
Smer za gospodarski razvoj bo treba 
odrejati in ga usmerjati, pri tem pa

DELAVSKA ENOTNOST

tudi z ustreznimi in učinkovitejšimi 
ukrepi zagotoviti, da bodo proporci do
seženi. Sodim, da bi pri tem morala 
imeti tudi republika pomembno vlogo 
in bi morala za'svoje območje z dodat
nimi ukrepi zagotavljati nadaljnji skla
den razvoj, v skladu s svojimi speci
fičnosti.

Republiška skupščina s svojimi orga- 
1 ni mora biti in je odgovorna za sploš

no maksimalno rast nacionalnega do
hodka, to je, da s svojimi regulativi 
zagotovi maksimalno aktivizacijo vseh 
potencialnih silnic v ekonomskem in 
družbenem pogledu. Da bom konkre
ten, navajam primer, ko je nekax obči
na, ki je turistično zelo pomembna, le
tos tik brez sezono sprejela odlok, da 
se morajo na njenem območju zapirati 
lokali, in to tudi gostinski, najkasneje 
ob 10. uri zvečer. Ali ni to popolno 
ignoriranje osnov ekonomike? S takimi 
in podobnimi ukrepi ni le prizadet ob
činski proračun, temveč tudi vpliva na 
celotni dohodek republike. Zato v tem 
primeru ne bi bil odveč poseben repu
bliški predpis O Obratovalnem času lo
kalov v turističnih krajih. To samo za 
primer, ki morda ni najbolj posrečen. 
Prav tako pa moramo zagotoviti izva
janje smernic in stališč, ki jih npr. 
sprejmejo za posamezna področja zbori 
republiške skupščine, vemo pa, in mno
gokrat beremo v časopisih in dobivamo 
s terena pritožbe o tem, da se taka sta
lišča ne upoštevajo. Stvari prevečkrat 
zvodenijo, brez učinkovitosti. Prav v 
zadnjem času cesto beremo javna Vpra
šanja v časopisju ali pismih, ko se ob
čani sprašujejo, zakaj se ne izvršujejo 
odločitve Skupščine in določila družbe
nih planov. Čeprav je v ustavi jasno 
rečeno, kdo je za izvajanje posameznih 
nalog odgovoren, bo menda vendar po
trebno navajati pri sprejemanju dolo
čenih aktov tudi konkretno odgovor
nost, s tem bi bila omogočena tudi jav
na kontrola.

Po mojem mnenju taki osnovni 
ukrepi, ki bi zagotovili izvajanje poli
tike, sprejete v republiških predstavni
ških organih, ne bi kršili samoupravnih 
pravic komun ali delovnih organizacij, 
prav gotovo pa bi preprečili samovoljo 
in koordinirali prizadevanja za dosego 
zastavljenih Ciljev.

Razkorak med 
plani in realizacijo 
investiranja
Največje težave in pomanjkljivosti 

so se letos pokazale na področju inve
sticijske politike, zaposlovanja, blagov
ne menjave s tujino in cen.

Vsi se strinjamo, v odeni, da je pre
velika investicijska potrošnja povzro
čila občutno neskladnost med kupnimi 
in blagovnimi fondi. Že ko smo spreje
mali družbeni plan, smo sklenili zmanj
šati investicije in izboljšati njihovo 
strukturo v korist investicij ha področ
ju družbenih služb. To smo tudi tako 
—■ kot že nekaj let prej -— Zapisali v 
plah, vkljub temu pa je prišlo, kot se 
to dogaja že nekaj let, do močnega po
večanja investicij in še do poslabšanja 
Strukture. Poročilo Skupščinskih odbo
rov ugotavlja, da je do tega povečanja 
prišlo zaradi nedoslednega izvajanja si
stema kreditiranja in bančnega sistema 
ter njegove nedograjenosti. Toda, ali 
ne ugotavljamo iste Slabosti že nekaj 
let? Navajam tudi podatek, da delež 
gospodarskih organizacij V celotnih in
vesticijah, tako imenovano samofinan- 
ciranje, v letošnjem letu hi presegel 
vlaganj iz leta 1963. Iž tega sledi, da 
nišo bile le gospodarske organizacije 
tiste, ki so povzročile preveliko inve
sticijsko potrošnjo. Ne bi želel izpasti 
kot nekak zagovornik gospodarskih or
ganizacij, vendar vse to po mojem 
mnenju kaže, da je potrebno pogumno 
nadaljevati z dograjevanjem gospodar
skega sistema in tako omogočiti gospo
darskim organizacijam, da same skrbijo 
za razširjeno reprodukcijo. Pri tem 
moram poslovnim bankam in njihovim 
upravnim odborom omogočiti, da bo res 
predvsem poslovnost tisto vodilo, ki bo 
usmerjalo njihove odločitve in v celoti 
odpraviti razne vplive od zunaj, po
sredovanja in pritiske, kakor tudi brez
glavo izdajanje jamstvenih izjav. V ta
kem sistemu ima tudi republika — 
skupščina, Izvršni svet- sekretariati — 
svoje mesto, na manjšem območju pa 
seveda komune. Skupščine, republiška 
in občinske, morajo sklepati in odlo
čati, kakšna naj bo investicijska poli
tika in to na podlagi ocene perspektiv
nega razvoja potreb in ustreznih ana
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liz. Zdi se mi, da je prav pomanjkanje 
takih analiz in ocen hromilo uspešnost 
ukrepov za zmanjšanje investicijske 
potrošnje, izvedenih pred meseci. Taki 
administrativni ukrepi, pri katerih so 
le odločilna formalna merila — ne mo
rejo doseči tistega, kar želimo, da bi 
namreč gradili prav to, kar je res naj
bolj potrebno in perspektivno. Zato so 
navedeni ukrepi zgrešili svoj nameri in 
zadeli le investicije v korist družbene
ga standarda — gradnje šol, stanovanj, 
zdravstvenih domov itd. Tudi najno
vejši ukrepi Izvršnega sveta za omeji
tev investicij — ki jih sicer odobravati, 
morda bi jih bilo treba sprejeti že prej 
— sami ne morejo rešiti vprašanja in
vesticij.

Potrebne 
so nam analize 
za investicijsko 
orientacijo
Prav sedaj je čas, da stvari analizi

ramo in določimo našo investicijsko 
politiko v prihodnje. Odločiti se je tre
ba, kolikšen del nacionalnega dohodka 
se bo odvajalo Za investicije, ne da bi 
s tem prizadeli standard ljudi, katere 
naj bodo te investicije in kakšno naj 
bo razmerje med investicijami v go
spodarstvo in v druga področja. Toda, 
to je treba na osnovi jasne analize 
skleniti in tudi izvajati. Najprimernejši 
forum za take razprave in odločitve pa 
je prav naša skupščina. Tu moramo 
Sprejeti sklepe o nadaljnji investicijski 
politiki in poskrbeti, da se bodo tudi ti 
sklepi izvajali. Pri tem pa prav gotovo 
ne bo nihče nasprotoval temu, da je 
treba povečati investicije za zagotovi
tev energetskih virov, razpravljali pa 
bomo nedvomno o prioriteti in rokih 
gradenj. Upoštevati pa bomo morali 
tudi potrebe po povečanih blagovnih 
fondih glede na potrebe široke potroš
nje zaradi zvišanja osebnih dohodkov; 
nadalje potrebe po večjem izvozu, 
kakšne so naše sedanje možnosti in v 
čem perspektive; potrebe predelovalne 
industrije, potrebe turizma in pri tem 
zlasti cest, po katerih prideji poslovni 
ljudje in turisti v našo državo, Saj se 
menda 90 % vseh pripelje čez Slove
nijo, itd. itd.

Preveliko 
novo zaposlenih
Število zaposlenih se j6 V letošnjem 

letu izredno povečalo. Po mojem mne
nju je povsem razumljivo, da so gospo
darske organizacije povečevale število 
zaposlene delovne sile, čeprav to ni 
nnjbolj gospodarno in se je tudi odrazi
lo negativno na življenjskem standardu 
zaposlenih. Gospodarske organizacije So 
namreč usmerile vsa svoja prizadeva
nja v povečanje proizvodnje in v dile
mi (cesto ni deviz, niti retencijske kvo
te), kupiti nove stroje ali zaposliti no
vo delovno silo, so se povsem naravno 
odločile za cenejšo delovno silo in s tem 
za ekstenzivno gospodarjenje. Lahko 
mfibgo gdvorimo o potrebi po intenziv
nem gospodarjenju v naših gospodar
skih' organizacijah, in to zapišemo v 
plane, stališča, resolucije, priporočila, 
vendar bo uspeh vsega tega le majhen, 
če ne bomo s sistemom omogočili go
spodarskim organizacijam ih jih zadol
žili, da same' skrbijo Za razširjeno re
produkcijo. Dokler ne bo živa delovna 
šila postala dražja od stroja, še bodo 
podjetja posluževala teh rešitev. Le te
daj, če bo delovna sila dražja od stro
ja, se bodo gospodarske organizacije v 
dilemi med strojem in povečanim za
poslovanjem vedno bolj odločale za 
stroje, za tehniko in še usposabljale ža 
svetovno konkurenco.

Trenutni 
ekonomski račun 
usmerja podjetja 
od mednarodnega 
na domači trg
Tudi glede blagovne 'menjave S tu

jino lahko ugotovimo — in to je nave
deno tudi v poročilu skupščinskih od

borov —:, da ekonomska računica sili 
podjetja, da prodajajo blago na doma
čem trgu in zato čim manj izvažajo. 
Res je, da je to kratkovidna politika in 
da bi mnoga podjetja lahko več izva
žala, ne da bi ogrozila svoj obstoj. Ne
dvomno pa se lažje in bolj prodaja do
ma, kot pa v tujini. Danes je položaj 
celo tako, da tista podjetja, ki s svojim 
izvozom devize ustvarjajo, le težko 
pridejo do njih, pa če jih še tako nujno 
rabijo, in da v praksi dobivajo te de
vize podjetja, ki le malo ali pa nič ne 
izvažajo.' Tako stanje je posledica se
danjega zunanjetrgovinskega in deviz
nega sistema.

Naj navedem dva podatka:
20, gospodarskih vej je letos plani

ralo za 35 milijard 479 milijonov din 
izvoza, do 31. 8. pa je bilo ustvarjeno 
za 18 milijard 887 milijonov din izvoza 
ali 53 °/o, Te gospodarske panoge so 
prejele investicijskih deviznih kreditov 
v znesku 344 milijonov din, vse prera
čunano po uradnem tečaju.

. Nasproti temu pa je:
7 gospodarskih panog in to: naftna, 

metalurška, kemična, gumarska in gra
fična industrija ter živinoreja, ki so od 
planiranega izvoza v letošnjem letu 10 
milijard 503 milijonov din ustvarile do 
31. 8. 1964 8 milijard 238 milijonov ali 
78 % in pri tem niso razen barvaste 
metalurgije prejele niti dinarja inve
sticijskih deviznih kreditov. Spričo ta
ke situacije so ta podjetja prikrajšana 
in če bomo s to prakso nadaljevali, ni 
pričakovati naglega povečanja izvoza.

V celoti soglašam s stališči skup
ščinskih odborov, da je treba povezati 
izvoz z uvozom in uveljaviti načela, da 
razpolaga z deviznimi sredstvi pred
vsem tisti, ki je ta sredstva ustvaril, 
to je gospodarska organizacija, družba 
pa na teh sredstvih participira. Mnenja 
sem, da je treba to načelo čimprej od
ločno uveljaviti in tako ekonomsko 
vzpodbuditi zainteresirane gospodarske 
organizacije za večji izvoz. S tem bomo 
omogočili dolgoročnejše vključevanje v 
mednarodno menjavo. Prepričan šem, 
da bo na ta način družbena Skupnost 
na osnovi udeležbe dobila večja de
vizna sredstva za svoje potrebe, kar bo 
hitreje uskladilo dosedanja neugodna 
razmerja v plačilni bilanci s tujino. 
Nedvomno pa bodo s takim ukrepom 
prizadeta vsa tista podjetja, ki so iz
rabljala konjunkturo na domačem trži
šču in zanemarjala izvoz. Pri teh pat 
kot smo že večkrat slišali, ne kaže biti 
pretenkočuten.

Kje naj delujejo 
subjektivne sile?
S tem v zvezi želim tudi nekaj spre

govoriti o vlogi »subjektivnih Sil«, o 
katerih mnogo govorimo, ko si priza
devamo povečati izvoz, velja pa to se
veda tudi za vsa druga področja. Pred
vsem moram ugotoviti, da je pri da
našnjem stanju našega družbenega in 
gospodarskega razvoja nujno, da se 
opiramo na subjektivne Sile in da bodo 
le-te še precej čaša imele izredno po
membno vlogo v naših prizadevanjih. 
Zato torej subjektivnih sil nikakor ne 
moremo in ne smemo podcenjevati. 
Samo — nekoliko nelogično se mi zdi, 
da govorimo o subjektivnih silah ved
no le V tem smislu, kot da šo tfe sile 
le V delovnih organizacijah, morda še 
v komuni in podobno. Mnenja sem, da 
so subjektivne šile tudi tu, v republi
ški skupščini, v zvezni Skupščini, v iz
vršnem Svetu, zveznem in republiškem, 
v občinskih skupščinah, torej v pred
stavniških in izvršnih organih, In če je 
že naloga subjektivnih sil v delovnih 
kolektivih, da si prizadevajo za izpol
njevanje družbeno političnih smernic, 
potem je naloga skupščin in izvršnih 
organov nedvomno v tem, da zagotovijo 
pogoje za dosego zastavljenih ciljev. 
No, prav glede tega se mi ždi, da ne
koliko zaostajamo. Na področju bla
govne menjave smo se zavzemali za 
povezavo izvoza z uvozom že lani, tako 
v stališčih Republiškega zbora, kot v 
priporočilu Gospodarskega Zbora. Go
spodarski zbor je isto stališče zavzel 
letos pomladi, nato je tudi zvezna Skup
ščina sprejela enaka stališča, spreme

nilo pa se ni nič. Vse je ostalo pri sta
rem in v zadnjih navodilih bank lahko 
še vedno beremo o načinu administra
tivnega razdeljevanja deviz, le z nekaj 
tehničnimi izboljšavami, kot, da je. s 
sedanjim sistemom vse v najlepšem 
redu. Očitno je, da se kljub stališčem 
predstavniških organov ni pričelo Z 
resnim in sistematičnim delom v srni- 

, Slu priporočil Zvezne skupščine. Pn 
tem pa so več kot očitni veliki uspehi 
v tistih podjetjih in v panogi, kjer se 
je — čeprav zelo sramežljivo — pričelo 
vsaj deloma uveljavljati načelo poveza
ve izvoza z uvozom. Npr. »Tomos«, An
hovo, tehstilna industrija itd.

Kadar se torej sklicujemo na sub
jektivne sile, je prav, da pri tem ne 
pozabimo nase in na naše naloge. Le 
tako bo sklicevanje na subjektivne sile 
imelo uspeh.

Nadalje ugotavljamo, da je porast 
cen v tem letu ogrozil ali pa vsaj moč
no zavrl zvišanje realnega standarda. 
Jasno je, da mora povečanju prejemkov 
in s tem kupne moči prebivalstva sle
diti tudi povečanje blagovnih fondov 
in da morajo biti v to usmerjena naša 
prizadevanja. Gospodarstvo, ki se raz
vija tako' hitro kot naše, se mora bo
riti zoper inflacijske tendence z ustrez
nimi ukrepi. Zato soglašam z ukrepi 
Zveznega izvršnega sveta o povišanju 
Cen kmetijskih pridelkov, premoga, itd., 
mnenja pa sem, da je potrebno take 
ukrepe poprej pripraviti, analizirati po
sledice in tako preprečiti verižne re
akcije. V primerih, za katere se ugo
tovi, da bodo podražitve enega proiz
voda vplivale na podražitve na dru
gem področju, pa je treba vnaprej z 
družbenim aktom odrediti realno višino 
dovoljenih podražitev na tem drugem 
področju. Zdi se mi, da ni najbolj 
ustrezna metoda, ki se je poslužujemo 
zdaj, ko namreč vsako podjetje zase 
zahteva odobritve kalkulacij in ceno 
za svoje proizvode. Uvesti bi morali 
politiko povprečnih Ceh ža določene iz
delke, v nekem proporcionalnem raz
ponu, in bi tak način oil neprimerno 
učinkovitejši od dosedanjega, predvsem 
pa bi podjetja prisilil k boljšemu go
spodarjenju. Na ta način bi tudi omo
gočili organom za kontrolo cen res 
učinkovito delovanje, saj bi imeli osno
vo za svoje delo. Dahes pa je njihovo 
delo prej ali slej neuspešno.

Ko govorim o zvišanju cen, mislim, 
da je treba tudi v naši republiški skup
ščini poudariti nevzdržen položaj upo
kojencev in delovnih invalidov, ki je 
posledica splošnega dviganja življenj
skih stroškov in prav mučnega zavla
čevanja osnovne ureditve pokojnin in 
invalidnin z novim zakonom. V tem 
letu smo si prizadevali zvišati ošebne 
dohodke zaposlenih, ih Smo jih tudi 
zvišali; razpravljali šrflo o zvišanju šti
pendij študentom, in jih tudi nekako 
uredili; že Skoraj dve leti pa razprav
ljamo 0 pokojninah ih invalidninah, 
vendar se zadeva ne premakne. Pri tem 
pa ugotavljamo, da sb sredstva skla
dov pokojninskega Zavarovanja nara
sla ne samo zaradi večjega dotoka v te 
sklade zaradi večjih osebnih dohodkov 
zaposlenih, ampak tudi zaradi majhnega 
odliva iz teh skladov, kar je šlo na ra
čun manjših pokojnin; ugotavljamo 
tudi, da so sredstva za povečanje po
kojnin na razpolago. Mnenja sem, da 
nas zadnja povečanja pokojnin — 1,500 
dinarjev oziroma po zadnjih vesteh za
3.000 dinarjev nikakor ne morejo zado
voljiti in da je nujno potrebno čimprej 
urediti pokojnine in invalidnine v ce
loti. Sedanje neurejeno stanje je treba 
čimprej odpraviti, pokojnine in inva
lidnine pa uskladiti z doseženim raz
vojem. Danes imamo primere, da posa
mezna podjetja sama pomagajo svojim 
upokojencem, da bi jim olajšala po
ložaj.

Mnenja sem, da mora tudi republi
ška skupščina podpreti prizadevanja za 
čimprejšnji sprejem novega pokojnin
skega zakona in s tem za novo ure
ditev pokojnin in invalidnin, pri če
mer se mora odrazit? v tem zakonu ves 
napredek, tako kot pritiče družbi, ki ji 
je skrb za človeka v prvem planu, ki 
smo ga v našem družbenem razvoju 
dosegli, Za to smo odgovorni vsi, ne le 
Zvezna skupščina.

Smatram, da mora naša skupščina 
redno razpravljati in tudi sklepati o 
aktualnih Vprašanjih ekonomskega in 
družbenega razvoja, ter se tudi usposo
biti za uspešno izvajanje sklepov. To je 
važno toliko bolj, ker se taka ali dru
gačna praksa prenaša tudi v občinske 
skupščine. Zlasti mislim, da se o vseh 
večjih investicijah, ki bistveno posežejo 
v strukturo in delitev nacionalnega do
hodka, mora odločati v skupščinah.

Porast cen 
je ogrozil 
realni standard
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1 »Vemo, da smo doslej |
1 storili šele prvi korak k §
i bolj stimulativnemu na g
1 grajevanju po delu. Lahko g
§ bi rekli, da smo šele na i
I prvi stopnici in da jih bo g
| mo morali prehoditi še

precej, če bomo hoteli za
| gotoviti takšno nagrajeva

nje, da bo delovni učinek
i posameznika, skupine, v
§ kateri dela, ekonomske
i enote in tudi podjetja res
E edino (vsaj osnovno) meri
j! lo za oblikovanje osebnih
J dohodkov.«
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Te vrstice pišem v hrastniški stek
larni, med ljudmi — tisoč pet sto štiri
deset jih je, katerih izdelke pozna sko
raj vsak izmed nas.

V bloku imam napisano vprašanje, 
ki ga ponavljam ob vsakem novem 
srečanju: .

»Kaj vam vaš način nagrajevanja 
dobrega prinaša?«

Odgovarjajo:
»Dober je, ni kaj reči!« ali pa: 

»Zdaj smo vendarle prišli na zeleno 
vejo!« in še: »Ko odprem kuverto, vsaj 
vem, da ne delam zastonj!«

Boris Kralj, šef plana, pravi: »Odkar 
smo uveljavili nov sistem delitve oseb
nih dohodkov, je proizvodnja in tudi 
proizvodnost večja,«

Milan Grum, predsednik sindikal
nega odbora, pa: »Tudi razpoloženje je 
boljše, politična situacija je v kolekti
vu dobra.«

Ljudje več dobijo
Kako smo iskali vzroke tega za

dovoljstva in kaj smo našli?

Ob vsakem novem srečanju — po
tem ko se steklarji pohvalijo s svojimi 
prejemki — vprašujem:

»Od kod toliko dobre volje?«
»Iz njihovih pojasnil povzemam ne

kaj misli:
»Imamo nov način nagrajevanja, ki 

smo ga uveljavili aprila letos, in zdaj 
lahko rečemo, da smo prebrodili prej
šnje težave. Dohodki so občutno višji.«

In so res!
V prvih treh mesecih letošnjega le

ta, ko So si delili osebne dohodke še po 
starem pravilniku, so dobili povprečno 
nekaj več kot 27.000 dinarjev na mesec. 
V minulem mesecu so dosegli že 44.000 
dinarjev. Trdijo, da bodo do konca le
ta imeli povprečje 50.000 dinarjev.

Gre torej za ogromen skok. Za
23.000 dinarjev — če upoštevamo, da 
se bodo njihove napovedi uresničile — 
v devetih mesecih!

Razumljivo je, da so zadovoljni.

Kaj so storili
Zanima pa me, kaj So storili, da so 

dosegli tolikšno zvišanje osebnih pre
jemkov.

Pripovedujejo mi o svojem bivšem 
.n sedanjem načinu delitve.

»Že nekaj let smo ugotavljali, da 
naš star način nagrajevanja ne velja. 
Marsikaj smo poskušali, da bi ga spre
menili. Zlasti smo razpravljali, kako bi 
odpravili krivična nesorazmerja med 
startnimi osnovami, ki so povzročala 
hudo kri. Ko smo leta 1958 ustanav

ljali ekonomske enote s samostojnimi 
obračuni, smo poskušali oblikovati in 
deliti osebni dohodek v enoti, izkazalo 
pa se je, da niso v enakem ekonomskem 
položaju. Nekatere so poslovale z izgu
bo (ne po svoji krivdi) in zato so imele 
manjše sklade osebnih dohodkov, druge 
pa z dobičkom (ne po svoji zaslugi) in 
so imele več sredstev. Zaradi tega smo 
tak način delitve opustili. Pa tudi nor
me niso bile realne. Veliko je bilo pri
merov, da so jih posamezniki presegali 
za 150 in tudi za 200 %. Popravljali jih 
nismo, ker je bil stalni del osebnih do
hodkov želo majhen in smo le na tak 
način — torej z velikim preseganjem 
norm lahko zagotovili všaj kolikor to
liko minimalne osebne dohodke.

Ko smo v začetku letošnjega leta 
kOričali analitično oceno delovnih mest,

HRASTNIŠKI STEKLARJI O SVOJI DELITVI OSEBNIH DOHODKOV
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ko itd.), smo od avgusta letos za 11.1 % 
zvišali cene našim izdelkom. Razen te
ga nam je spričo olajšav v sistemu ob
davčevanja ostalo v podjetju 260 mili
jonov.«

»Dvig osebnih dohodkov ni v niče
mer škodoval skladom. Lani smo pri 
delitvi čistega dohodka uveljavljali 
razmerje 88.5:11.5 v korist prejemkov, 
letos pa bo, upamo, obveljalo planira
no razmerje 77:22.«

»Kar nam je ostalo zaradi zveznih 
olajšav in kar smo pridobili zaradi po
dražitve naših izdelkov, smo razdelili 
med sklade in osebne dohodke, tako da 
imamo letos — lahko se vendar enkrat 
tudi mi pohvalimo — dovolj sredstev.«

»Lani smo ustvarili 2.546 milijonov 
bruto dohodka, letos do septembra pa 
že 2.600 milijonov. Planska predvide
vanja — 3.400 milijonov — bodo ures
ničena. Število delavcev pa se ni bi
stveno spremenilo in tudi proizvodne 
zmogljivosti niso večje.«

Kaj pa spodbude 
za boljše delo?

Drugo vprašanje:

Ste delili osebne dohodke tako, 
da ste stimulirali večjo prizadev
nost posameznika in delovne skupi
ne od najmanjše — brigade — do 
največje — kolektiva?

Podaljšem razpravljanju ugotovimo: 
»Nov način delitve stimulira kolek

tiv, na splošno vse, kajti od skupnega 
učinka vseh je odvisna vrednost točke 
posameznika.

Stimulira tudi proizvajalca, poglej
mo pa, v čem in kako.

— Če kdo naredi več, kot predvi
deva normativ dela, je vrednost točke 
samo zaradi njegovega učinka — in 
prizadevanja tistih, ki so tudi ustvarili 
več —• presegla svojo stoodstotno ra
ven. (Ce bi namreč vsi naredili samo 
toliko, da bi dosegli norjho, in če bi 
vse njihove izdelke prodali, bi bila 
vrednost točke 100 din.) Toda pri de
litvi dobi ta, če lahko rečemo, višek 
vrednpsti točke sleherni, pa naj bo pod 
normo ali nad njo.

Recimo: normo prescžeš za 25 % 
(načelno so sklenili, da bodo plačevaji 
presežek norme le do 20,%, toda tega 
se ne drže), za toliko si torej več dal 
v skupni sklad. Dobiš (če upoštevamo 
prejšnjo računico) 300 točk plus 75.

S tem, da si naredil več, kot je pla
nirano — in ker so tudi nekateri drugi 
naredili več — je bila vrednost točke 
višja, denimo za 20 %, skupno torej 120 
dinarjev. Dobiš 375 krat 120 je 45.000 
dinarjev.

Tvoj sodelavec pa je komaj dose
gel normo. In k tistemu višku v vred
nosti točke ni dal ničesar, toda tudi 
njegova točka je zaradi tvojega bolj
šega dela vredna 120 dinarjev. Dobil 
je torej 36.000 dinarjev — 6.000 več kot 
je v resnici — glede na svoj učinek — 
zaslužil.

Ali torej tak sistem delitve stimu
lira boljše delo na delovnem mestu?

Da o kolektivnem učinku, na pri
mer v delovni enoti —• sploh ne govo
rimo. Kajti od tega, če je enota boljše 
ali slabše gospodarila, odkrila in izko
riščala notranje rezerve in tako zmanj
šala stroške poslovanja, ne dobijo pro
izvajalci v enoti- ničesar, oziroma ta 
sredstva si razdelijo vsi v kolektivu.

(Imajo štiri enote, le-te namreč lah
ko le razpravljajo, predlagajo, o sred
stvih pa ne morejo odločati, ker je ves 
denar v Centralni blagajni. Govorili so:

»2e šest let razmišljamo, kako in kaj 
naj bi delale ekonomske enote, toda 
dejstvo je, da še zdaj niso zaživele.« 
Kaže, da pri takšnem načinu delitve 
tudi mogle nišo.)

Stimulansa za boljši uspeh proizvod
ne enpte torej ni.

Zato številni nerešeni problemi.

Kje je stimulacija 
za boljše 
gospodarjenje
V strukturi cene njihovih izdelkov 

znašajo proizvodni Stroški 49.5 %. Pri 
tem ima precejšen delež lom. Planirajo 
20 % loma, to bi letos zneslo 612 mili
jonov. V prvem polletju so bili Za do
ber odstotek pod »planom. (Vprašanje 
je, seveda, če je planirani odstotek re
alen.) Če zmanjšajo lom samo za 1 %, 
prislužijo 6,120.000 dinarjev.

Pa bi ga lahko zmanjšali?
Naj povejo sami:
»Seveda bi ga, toda vsak, ki na 

svojem delovnem mestu lahko vpliva 
nanj, bi moral od tega, kolikšen je 
lom, nekaj dobiti ali izgubiti.«

»So objektivni in subjektivni vzro
ki loma. Zdaj govorimo predvsem o 
objektivnih, subjektivnih ne ugotav
ljamo, Topilničarjl pošiljajo pihalcem 
stekleno maso slabše kvalitete in sd iz
govarjajo na surovine in peči. V koliko 
so sami krivi — oziroma v koliko je 
kriv tisti, ki je surovine nabavil, ali pa 
tisti, ki bi moral skrbeti za boljši teh
nološki postopek — ne vemo. Pa če
prav so sami krivi, dobijo enake db- 
hodke. — Pihalci naredijo izdelke. Pla
čajo jim po enoti proizvoda, toda le za 
tiste izdelke, ki jih kvalitetne oddajo. 
Zdaj ni važno, kdo je kriv Za lom: to- 
pilničarji, transportni delavci ali sami.

Plačajo ga pihalci. — Potem gre izde
lek v brusilnico. Prave primopredaje 
ni. In se kregajo: pihalci pravijo, da so 
v zaboju poslali naprej tri sto kvalitet
nih izdelkov, brusilci pa trde, da so jih 
shmo 240. Končno se navadno prijatelj
sko pogovorijo tako, da nihče ni kaj 
občutno oškodovan.

Kaj pa je s stimulacijo za manjši 
lom? Primer: če so v brigadi, v kateri 
dela 5 ljudi, zakrivili 20 % loma, jim 
izdelave tistih kosov nihče ni plačal. 
Po enoti proizvoda dobijo za 20 % 
manj. Kaj pa je s tisto vrednostjo dela, 
ki so ga vložili v te izdelke topilničarji 
in vsi drugi, ki so material nabavili, ga 
pripeljali v tovarno itd.? Ta izguba se 
kaže šele pri vrednosti točke, ki velja 
za vše.

Nadalje: kontrolor je pregledal iz
delke — ali pa jih ni pregleda,! — in 
poslali so jih kupcem. Čez nekaj čaša 
jih dobijo nazaj, ker je kontrolor pre
zrl nekaj pomembnih napak. Škodo — 
delo in material, prevoz tja in nazaj, 
izdelavo novih izdelkov — plačajo vsi. 
Kontrolor dobi svoje točke, pomnožene 
z vrednostjo, plus dodatek za stalnost.

Pripovedujejo še 6 številfiih takšnih 
primerih, toda mislim, da smo že s te
mi, kar smo jih doslej navedli, dovolj 
Utemeljili tiste dvome, ki so se nam 
porodili ob tem, ko smo govorili o vse
bini njihovega načina delitve.

Šest let za
eno samo stopnico!

Tretje vprašanje:

Kaj nameravate storiti?

Strinjajo se, da njihov način delitve 
osebnih dohodkov res še ni popoln in 
da ga bo treba izboljšati.

Ob tej razpravi pa smo ugotovili:
Sedanje zadovoljstvo je posledica 

večjih dohodkov, toda kaj se bi Zgodilo, 
če drugo leto — zaradi rekonstrukcije 
steklarne ali zaradi morebitnih spre
memb v gospodarskem sistemu — he 
bodo imeli toliko sredstev kot letos? V 
takem primeru se bodo vse luknje v 
njihovem sedanjem načinu delitve ob
čutno povečale. In tudi, če se to ne bi 
zgodilo.

Zdaj delijo — kolikor pač res de
lijo — za boljše delo na delovnem me
stu — in v vsem kolektivu. Koliko višji 
bi lahko bili dohodki, če bi stimulirali 
sleherno delovno prizadevnost, vsak 
uspeh pri zmanjšanju stroškov poslo
vanja — manjšem lomu, boljši organi
zaciji dela, zboljšanju proizvodnega po
stopka? Delavec namreč v glavnem že 
naredi, kolikor pač more, rezerve so 
predvsem v organizaciji in kontroli.

Na tak način pridobljena sredstva 
naj bi oblikovali in delili V okviru eno
te, ki jih je ustvarila.

Človek bi — leta 1984 — pričakoval 
vsaj toliko socializma V socialistični 
gospodarski organizaciji.

Rekli so:
»O Vsem tem veliko razmišljamo in 

pripravljamo se na to.«
Res je, toda razmišljajo in priprav

ljajo so že šest let.
JANEZ VOLJČ

Lepo, pravično, 
toda...

Prvo vprašanje:

Odkod denar za tolikšen dvig 
osebnih dohodkov?

Nekaj odgovorov:
»Sredstva skušamo dobiti predvsem 

Z dvigom storilnosti in z izkoriščanjem 
rezerv. Ker pa si samo s tem nismo 
mogli zagotoviti dovolj denarja — ne 
samo za dvig osebnih dohodkov, tem
več tudi za kritje večjih proizvodnih 
stroškov (podražili so premog, elektri

smo na novo določili vrednost delov
nega mesta v točkah, hkrati pa tudi 
bolj realne norme. S tem smo odstra
nili stare, z ničemer utemeljerie raz
like med strokami, in ni- bilo veliko 
primerov, da bi kdo tem spremembam 
nasprotoval.

Aprila smo začeli plačevati po no
vem pravilniku. Zdaj je osnova za obli
kovanje osebnega dohodka posamezni
ka vrednost delovnega mesta, na kate
rem dela, izražena v točkah. Ob me
sečnem obračunu vse gospodarske or
ganizacije ugotovimo, kolikšna je pla
čana realizacija in izračunamo vrednost 
točk glede na čisti dohodek podjetja.

To je temelj osebnega dohodka.
Hkrati smo — zato, da bi odpravili 

fluktuacijo in da bi zaščitili starejše

delavce, ki dolgo delajo pri nas in ne 
morejo narediti toliko kot mlajši — 
vpeljali dodatek za stalnost. Le-ta je 
odvisen od kvalifikacije in od delovnih 
let, ki jih je posameznik pridobil v na
šem kolektivu. Dobijo ga vsi delavci, 
ki delajo pri nas najmanj dve leti.

Tisti pa, ki delajo po normah, do
bijo še za presežek Svojega delovnega 
normativa, v pomožnih delavnicah, kjer 
smo ohranili akorde, pa od tega, v ko
likšnem času je opravil določeno delo.«

Konkretno
Delovno mesto nekoga je ocenjeno 

s 300 točkami. Obračunska vrednost 
točke je 100 dinarjev. Skupno 30.000 
dinarjev.

Ker dela na normiranem delovnem 
mestu, normo pa je presegel za 20 %, 
si je pridobil še 60 točk. Ima jih že 360. 
Po mesečnem obračunu je bilo ugotov
ljeno, da je steklarna ustvarila za 20 % 
večjo realizacijo, kot je bila planirana. 
Vrednost točke torej znaša 120 dinar
jev.

Naš steklar dobi 360 krat 120, skup
no 43.200 dinarjev.

Ker je v podjetju že 13 let in je 
kvalificiran, mu dodatek za stalnost 
navrže še 30 točk, se pravi 3.600 di
narjev.

Dobi 46.800 dinarjev.
Vsi tisti, ki ne delajo po normah — 

režijski delavci — dobijo samo točke 
krat njih vrednost plus dodatek za 
stalnost in, morebiti, če dela v pomož
ni delavnici, kjer imajo akorde, še od 
tega, v koliko časa je opravil naročeno 
delo. Tako kot režijski delavci dobiva
jo tudi nameščenci in tehnični kader.

Mogoče se bo komu zdelo, da pre
dolgo govorim o načinu, premalo pa 
o dobrih ali slabih straneh njihovega 
nagrajevanja, torej o vsebini. Toda, 
kdor je pozorno prebral zgornje vrsti
ce, se je gotovo z mano vred ustavil 
pri naslednjih vprašanjih:

DELAVSKA ENOTNOST Št. 39 — 8. oktobra 1964



tz DELOVNIH ORGANIZACIJ IN KOMUN • IZ DELOVNIH ORGANIZACIJ IN KOMUN

Idrijske čipse so vse bolj iskano blago, zato v zadnjem času posvečajo odgovorni forumi v Idriji 
vse večjo pozornost strokovni vzgoji mladih klekljarjev Foto: M. Šparovec

▼

♦
| @ ZASAVJE:

@ LITIJA:

♦
♦
♦
4
♦
♦
4

4
4
♦
♦
♦
4
♦
4
♦
♦
♦
*
♦
4
♦
♦
4

♦
♦
♦
4
♦
4
♦
4
♦
♦
♦
♦
4
♦
♦
4
<>
(
<
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
4
A

Rešitve v samih 
delovnih organizacijah
Tudi v Zasavju je bilo v zadnjih mesecih večkrat sli

šati, da lahko le spremenjeni predpisi in drugačna delitev 
narodnega dohodka vplivajo na položaj delovnih organi
zacij. Po tem mnenju lahko torej le administrativni pred
pisi vplivajo na izboljšanje ali poslabšanje stanja. Vpra
šanje pa je, če res lahko le administrativni predpisi vpli
vajo na položaj delovnih organizacij.

Ob podrobnejši proučitvi stanja zasavskih delovnih or
ganizacij je mogoče ugotoviti, da obstoji še vrsta neizkori
ščenih ali premalo izkoriščenih notranjih rezerv v samih 
delovnih organizacijah, ki lahko — če bi jih izkoristili — 
pomembno vplivajo na sam položaj delovnih organizacij 
in na ureditev vrste drugih vprašanj, ki so v zvezi s tem.

V zadnjem času je prišlo v navado računanje, koliko 
so delovne organizacije pridobile z ukinitvijo nekaterih 
prispevkov oz. drugih družbenih dajatev, in koliko so se 
oz. se bodo zvišali stroški poslovanja. Vendar pa pri tem 
pozabljajo razpravljati o vprašanjih v zvezi s sistemi na
grajevanja, boljšo izkoriščenostjo zmogljivosti itd.

Na zadnjih občinskih volilnih konferencah Z K v Zasav
ju je bila poudarjena vrsta slabosti, ki izhajajo iz obstoje
čih pravilnikov o nagrajevanju. Večkrat je bilo poudar
jeno, da so sedanji pravilniki premalo spodbudni in da ne 
vplivajo v zadostni meri na dvig produktivnosti ter eko
nomičnosti poslovanja in gospodarjenja. V obstoječih pra
vilnikih n nagrajevanju so še ostanki administrativnih 
mer, večkrat so osnova nagrajevanja subjektivni kriteriji 
itd. Zraven tega je za precej delovnih organizacij v Za
savju značilen tudi precej zamotan sistem izračunavanja 
osebnih dohodkov, ki ne dovoljuje, da bi zaposleni, vsak 
zase, izračunal vsaj približno osebni dohodek za določeno 

, obdobje.
Vprašanje uveljavitve spodbudnejšjh sistemov nagra

jevanja je še toliko bolj aktualno zdaj, ko si prizadevamo, 
da odpravimo osebne dohodke, nižje od 25.000 din, in za
čenjamo z akcijo za odpravo osebnih dohodkov pod 30 ti
soč din. Mnogokje so se pri odpravi osebnih dohodkov pod 
25.000 din poslužili administrativnih mer, zato obstoji bo
jazen, da bodo tudi pri novi akciji uporabljene admini
strativne mere. Tak način odpravljanja najnižjih osebnih 
dohodkov prav verjetno ne bo vplival na večanje proiz
vodnje in produktivnosti, kar edino lahko zagotovi sred
stva za večanje osebnih dohodkov. Zato bo verjetno ena 
od prvih nalog samoupravnih organov v Zasavju, da pro
učijo obstoječe delitvene sisteme in da iz njih izločijo vse 
tiste faktorje, ki so, po dosedanjih ocenah sodeč, negativ
no vplivali na proizvodnjo in storilnost ter vplivali tudi 
na fluktuacijo delovne sile. Ponekod bodo morali posvetiti 
pozornost tudi vprašanjem v zvezi s preplačevanjem stro
kovnjakov, kar je doslej imelo za posledico izsiljevanje 
višjih osebnih dohodkov tudi drugih zaposlenih, največ
krat kar mimo samoupravnih organov. Sicer pa bo treba 
še doseči, da bodo vsa vprašanja v Zvezi z nagrajevanjem 
obravnavali in o njih odločali samo upravni organi in nji
hove komisije, da se odpravi samovolja posameznikov.

Zadnje ugotovitve pa tudi kažejo, da v mnogih delov
nih organizacijah v Zasavju ne vedo, koliko stroji »dajejo« 
ter koliko so izkoriščeni, zaradi česar se — med drugim — 
poraja še vprašanje, ali so vse potrebe oz. zahteve po no
vih investicijah za stroje povsem realne. Ugotovljeno je 
torej, da v številnih delovnih organizacijah ne vedo, v ko
likšni meri so izkoriščene zmogljivosti, niti nimajo izdela
ve metodologije za ugotavljanje tega stanja. Predvsem pa 
j? še značilno, da v večini tistih delovnih organizacij, kjer 
ne dosegajo najboljših uspehov, ne vedo, v kolikšni meri 
so izkoriščene zmogljivosti in največkrat iščejo rešitve za 
izboljšanje tega stanja izven samih delovnih organizacij. 
Tam pa, kjer zbirajo podatke, ugotavljajo, da strojne 
zmogljivosti še niso najbolje izkoriščene, da še niso izrab
ljene vse možnosti za uvedbo večizmenskega dela itd.

Ugotovitve pogojujejo potrebo, da v vseh delovnih or
ganizacijah, tudi v manjših in tištih, ki so v razvoju, pri
stopijo k merjenju kapacitet in ugotavljanju stopnje nji
hove izkoriščenosti'. Ponekod zbirajo že precej podatkov 
ki bi jih ob primerni metodologiji s pridom uporabili v ta 
namen. Drugod spet pa bo treba začeti z delom na novo. 
Jasno je namreč, da lahko le nadrobni podatki o izkori
ščenosti obstoječega potenciala služijo za nadaljnje plani
ranje, za širjenje strojnega parka, za zaposlovanje novih 
delavcev itd. Ze zdaj je-jasno, da bi bilo mogoče ob bolj
šem izkoriščanju kapacitet, boljših pripravah za delo, ob 
pripravljenih strojih za obratovanje in ob pripravljenem 
materialu ter s popolnejšimi sistemi delitve, ki bi nagra
jevali tudi izkoriščenost strojnih kapacitet, doseči ugod
nejše rezultate, kakor z namestitvijo novih strojev oz. 
strojnih naprav. Seveda pa bi bilo treba v prihodnje na
meniti več pozornosti tudi samemu izkoriščanju zmoglji
vosti in uvajanju dela v več izmenah.

Pogoji za dobro ali slabo gospodarjenje so torej veči
noma v samih delovnih organizacijah. Treba jih je po
iskati in jih izkoristiti, ne pa iskati rešitve vedno le zunaj 
delovnih organizacij, kot se še dogaja.
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lesi® industrija Litija 
poskusno na skrajšani 

delovni teden
Na zadnji seji obeh zborov 

je Skupščina občine Litija ob
ravnavala poročilo o izpolnjeva
nju družbenega plana m prora
čuna v osmih mesecih letos. V 
razpravi je bilo poudarjeno, da 
so dosežki litijskih delovnih or
ganizacij zadovoljivi, treba bo le 
doseči, da se do konca leta za
gotovo izpolni predvideni plan 
izvoza.

Mimo drugega so na seji odo
brili Lesni industriji Litija pre
hod na poskusni 42-urni delovni 
teden.

Zaradi ugotovitve, da osebni 
dohodki na področju družbenih 
služb zaposlenih zaostajajo za 
osebnimi dohodki v gospodar
stvu, posebej še v industriji, je 
bilo tudi sklenjeno, da naj 
upravni organi Občinske skup
ščine Litija izdelajo podrobno 
analizo o gibanju osebnih do
hodkov, o kateri naj bi razprav
ljal zbor delovnih skupnosti li
tijske Občinske skupščine, in 
predlagal ustrezne ukrepe za 
izboljšanje stanja v zvezi z 
osebnimi dohodki v družbenih 
službah. —k—

9 TRBOVLJE:

Bo koiioct avgusta 
le 34,3 % za letos 

predvidenih investicij
Z družbenim planom trbo

veljske občine za letošnje leto 
je bilo predvideno, da se bo za 
investicije porabilo nad 2 mili
jardi 21 milijonov din; v prvih 
osmih mesecih letos pa je bilo 
realizirano le 694 milijonov din 
investicij ali 34,3 % lčtnega pla
na. Industrijske delovne organi
zacije so porabile za investicije 
655 milijonov din, od tega 599 
milijonov din lastnih sredstev. 
Termoelektrarna Trbovlje je za 
investicije porabila 198 milijo
nov din, Elektro Trbovlje 73 mi
lijonov din, Rudnik rjavega pre

moga Trbovlje-Hrastnik 279 mi
lijonov din, Cementarna 78 mili
jonov din itd. V gradbeništvu je 
bilo v prvih osmih mesecih in
vestirano 11 milijonov din, v 
trgovino 5 milijonov din, v go
stinstvo 4 milijone din in v obrt, 
8,5 milijona din. —k—

• HRASTNIK:

Predvidevanja 
z® letošnje proizvodnja

Večina delovnih organizacij s 
področja hrastniške občine je že 
izdelala podrobnejše analize o 
predvidenem doseganju proiz
vodnje v letošnjem letu

V Steklarni Hrastnik raču
najo. da bo letošnji plan vred
nosti proizvodnje in storitev 
presežen za 11.7 " o. V letošnjem 
letu so v Steklarni povečali eko
nomičnost poslovanja za 6,661, 
Računajo, da bodo ob koncu leta 
čisti dohodek delili v razmerju 
76.2 °'o za osebne dohodke in 
23.8 0 o za sklade.

Kolektiv Rudnika rjavega pre
moga Trbovlje-Hrastnik pred
videva, da bo plan vrednosti 
proizvodnje za leto 1964 prese
gel za 9,6 °/o. Razmerje v delitvi 
čistega dohodka bo ostalo ne
spremenjeno, saj ne ustvarjajo 
skoraj nobenih sredstev za skla
de. čimprej bi bilo treba za
gotoviti potrebna investicijska 
sredstva za modernizacijo od- 
kopnega procesa in. separiranje 
premoga.

Kot računajo, bodo v Tovar
ni kemičnih izdelkov Hrastnik 
v drugem polletju povečali pro
izvodnjo — v primerjavi s pr
vim polletjem — za 9,5 Vo, letni 
plan pa bodo presegli za 5,1 %>. 
Podražitev električne energije, 
premoga, žveplene kisline in su
rovih fosfatov pa bodo vplivale 
na spremenjeno delitev čistega 
dohodka od 86.7 *Vo za osebne do
hodke in 13,3 °/o za sklade v pr
vem polletju na 96 " o za osebne 
dohodke in 4 %> za sklade. Letni 
plan pa bo presežen le v pri
meru, če bo zagotovljena žve

plena kislina ter urejena pre
skrba z električno energijo.

Komunalno obrtno podjetje 
Hrastnik bo letni plan proizvod
nje in storitev predvidoma pre
seglo za 4 0 o. Računajo, da bodo 
zvišali osebne dohodke zaposle
nim za okrog 20 o; rešiti pa bo 
treba težave okrog dobave lesa, 
železa, cementa in apna.

Sijaj Hrastnik bo predvide
vanja družbenega plana za letos 
presegel za okrog 38 %>. deloma 
na račun povečanja cen izdel
kom.

Ker so se zadeve okrog ure
ditve dokumentacije in zagoto
vitve potrebnih sredstev uredi
le, računa kolektiv Splošnega 
gradbenega podjetja Hrastnik 
da bo plan dosegel z nekaj več 
kot 90 »/o. —k—

© ZAGORJE OB SAVI:

•Fafijea program dala 
m nevo sesano

Občinski svet Zveze kultur- 
no-prosvetnih organizacij zagor
ske občine je na zadnji razširje
ni seji razpravljal o programu 
dela v sezoni 1964-1965. Poudar
jeno je bilo, da bo treba v novi 
sezoni predvsem poživiti klub
sko dejavnost in doseči, da bodo 
aktivno skozi vso sezono delo
vali vsaj klubi v Zagorju, Ki
sovcu in na Izlakah; v Delav
skem domu pa naj bi uredili vse 
potrebno za organizacijo dveh 
vrst kljubskih večerov. Sicer pa 
so udeleženci razširjene seje ob
činskega sveta Zveze kulturno- 
prosvetnih organizacij Zagorje 
ob Savi menili, da naj bi Delav
ski dom v prihodnje resnično 
postal žarišče kulturne dejavno
sti v zagorski občini.

Na seji so se tudi dogovorili, 
da bodo najprizadevnejšim dru
štvom dodelili nagrade; nagra
dili pa bodo tudi zaslužne kul- 
turno-prosvetne delavce. Zraven 
tega so potrdili še okvirne pro
grame dela kadrovske.’ klubske, 
filmske,. dramske, glasbene, li
kovne, gospodarske in baletne 
komisije. —k—

HRASTNIK — Podobno 
kot ostale družbeno-politič- 
ne organizacije na področju 
hrastniške občine je tudi 
Občinski sindikalni svet 
Hrastnik izdal program de
la za obdobje do junija 
prihodnega leta. Pri sestavi 
delovnega programa je te
ti! predvsem za tem, ua bi 
obravnaval res najbolj ak
tualne probleme v komuni 
in z razpravo o njih pri
pomogel k hitrejši rešitvi.

Medtem ko bo Občinski 
odbor SZDL Hrastnik po
svetil. vso pozornost skrbi 
za hitrejši razvoj šolstva in 
zdravstva, poživitvi dela 
krajevnih skupnosti in or
ganov družbenega upravlja
nja ter večji kvaliteti dela 
hrastniške Občinske skup
ščine in ko bo Občinski 
komite ZKS Hrastnik na
daljeval s predkongresno 
aktivnostjo, z obravnavo 
gradiva VIII. kongresa ZKJ 
ter razčiščevanjem nekate
rih idejnih vprašanj v zve-, 
zl z nadaljnjim razvojem 
komune, pa ho Občinski 
sindikalni svet Hrastnik 
skupaj s komisijami in sin
dikalnimi podružnicami ob
ravnaval probleme delovnih 
organizacij in družbenih 
služb, kadrovsko problema
tiko, politiko nagrajevanja 
in delitve nasploh, družbeni 
standard in še nekatera 
druga vprašanja.

SLOVENSKE KONJICE — 
Po okvirnem programu za 
letošnje leto je komisija za 
izobraževanje pri občinskem 
sindikalnem svetu v Slov. 
Konjicah te dni pričela z 
izdelavo podrobnejših pro
gramov za sindikalno poli
tično šolo in za seminarje 
članov organov upravlja
nja. Ko bodo v teku tega 
meseca programi i- ‘ -lani, 
jih bodo predložili v * -rav- 
navo in potrditev seji ple
numa občinskega sindikal
nega sveta, tako da bi v 
oktobru in novembru lah
ko pričeli s praktičnim iz
vajanjem na terenu.

Ziv-žav na ljubljanski avtobusni postaji Foto: M. Šparovec
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mercafor
Lepši časi 

tudi za trgovino
Vsi trgovski delavci smo z 

velikim zanimanjem prebrali 
vest v dnevnih listih, da je 
zvezni sekretariat za trgovino 
pripravil gradivo o aktualnih 
problemih trgovine na drobno. 
Še bolj so nas zanimale podrob
nosti in — ne skrivamo — raz
veselile so nas oziroma nam vli
le upanje po boljših časih za 
trgovino.

Prav s temi besedami smo 
nagovorili tovariša Janeza Roz
mana. namestnika generalnega 
direktorja veletrgovine Merca
tor. Takole je odgovoril:

»Res. ta poročila so objek
tivna in se prav po tem razli
kujejo od večine drugih član
kov o trgovini, ki navadno pri
kazujejo trgovino, kot da je ona 
vsega kriva: visokih cen, po
manjkljive izbire in ne nazad
nje gneče v trgovinah. Dejan
sko je trgovska mreža le malo 
boljša od tiste pred tridesetimi 
leti. Napredek, ki je viden 
predvsem v večjih mestih, pa 
je sad prizadevanja trgovskih 
podjetij; na dlani pa je, da o 
razvoju in modernizaciji trgp- 
vine lahko govorimo v zadnjih 
nekaj letih.«

Mercator je odprl v zadnjem 
času precej novih prodajaln. 
Ali bo tudi v prihodnje zmogel 
tak tempo razvoja?

»V prihodnje bi moral biti 
napredek glede tega še hitrejši 
in še občutnejši. Poglejte: trgo
vina je za družbo visoko aku
mulativna gospodarska veja, 
družba pa dejansko ničesar ni 
vlagala v trgovino. Vse, kar je 
napravljenega, smo napravili z 
lastnimi — pičlimi — sredstvi 
in s pomočjo neugodnih kratko
ročnih kreditov. Naj ne ponav
ljam dejstva o za trgovino ne
ugodni delitvi dohodka; eko
nomske instrumente bo treba 
spremeniti. Ukinitev prispevka 
od izrednega dohodka je že ne
kaj, toda kaj ko se stalno ve
čajo stroški: transporta, elek- 1 
trike, bančnih uslug, osebni do
hodki (čeprav ti še prepočasi, 
vendar bistveno bremene po
slovanje). Tudi marže niso v 
redu.«

Al; nam lahko to podrobneje 
pojasnite?

»Predpisane marže so velika 
ovira za^ trgovsko poslovanje. 
Tako je že premalo špecerijskih 
trgovin, prav te pa prodajajo 
več artiklov z izgubo!

Poudariti moram, da blago 
draži proizvajalec in ne trgovi
na. Znano pa je, da je naša in
dustrijska proizvodnja nekaj
krat večja od predvojne, kljub 
temu pa nam ne zagotavlja za

dostne izbire. Trenutno celo 
primanjkuje marsikaterega bla
ga. Mislim, da izvažati ne bi 
smeli na račun preskrbe doma. 
Toda, vzemimo, da je to po
manjkanje trenutno in bo v 
prihodnje ponudba spet zado
voljiva. Tedaj bo trgovina brez 
problemov v zvezi z nabavo, 
lahko bo posredovala potrošni
kom čimveč blaga. Ce bi bili 
pribitki prosti, spričo konku
rence ne bi mogli biti pretirani, 
zagotavljali pa bi le trgovini 
zaslužek pri vsakem artiklu. In 
ne bi, kot doslej, pribijali le 
na nekatere artikle visoke pri
bitke. . . Nj treba poudarjati, da 
bi lahko potem trgovina ustvar
jala večje sklade, kar pa po
meni — hitreje odpirala nove 
poslovalnice in modernizirala 
več zastarelih. Slednjih pa je še 
precej. Ce pa bi o tem, to pa 
je skoraj neustvafljiva želja, 
bili deleženi dolgoročnih kredi
tov, no, potem v najkrajšem 
času ne bi več govorili o ne
razviti trgovski mreži.«

Mislimo, da pri tem ne gre 
zgolj; za želje trgovskih delav
cev?

»Seveda ne, to so ekonomsko 
upravičena pričakovanja. Upa
mo, da bomo kmalu seznanjeni 
s prvimi ukrepi v tej smeri. Za 
konec pa naj le povem, da je 
v naših skladiščih kaj širok 
sortiment blaga, in to pa naj 
bi že zdaj upoštevali v vseh na

ših poslovalnicah: kupec že
zdaj lahko izbira med vrsto ar
tiklov, le posredovati mu jih 
moramo. Sicer pa vse, kar sem 
povedal, še ne zagotavlja uspeha 
brez prizadevnosti sleherneg? 
člana kolektiva, brez složneg; 
dela — za korist delovne orga
nizacije in družbe!«

£ETi MlJi
Odkrivanje 

in odpravljanje 
nezadovoljstva

V tem članku želim odgovo
riti na nekatere probleme, ki se 
dnevno pojavljajo v praksi in 
nas opozarjajo, da jih ne gre 
podcenjevati. Izhajam iz vidika 
položaja delovnega človeka kot 
najvažnejšega činitelja v našem 
socialističnem razvoju, kot pro
izvajalca in upravljavca.

POSLEDICE
NEZADOVOLJSTVA

Nezadovoljstvo je cesto in v 
veliki meri vzrok, da delavd 
kljub svojim zmožnostim in in
teresom v procesu proizvodnje
ne dosegajo pri delu. ki ga
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Veliko dela vlože vinogradniki, preden jim sad dozori. Toda letos, tako tudi sami menijo, trud ni 
bil zaman, saj je letina sladkega grozdja nadpovprečno dobra Foto: M. Šparovec

• ŽELEZARNA ŠTORE:

Rebalans
dmžbenega plana

Na svojem zadnjem zaseda
nju je upravni odbor Železarne 
Štore obravnaval poročilo o po
slovanju podjetja v prvem pol
letju 1964, o nagrajevanju učen
cev, ki se v poklicnih šolah iz
obražujejo za potrebe podjetja, 
o povišanju cene tople malice 
in o draginjskem dodatku čla
nov kolektiva, ki so na zdrav
ljenju.

Iz poročila in analiz za prvo 
točko dnevnega reda izhaja, da 
so bili štorski železarji zaradi 
objektivnih težav, ki so nasto
pile v teku prvega polletja, pri
morani rebalansirati družbeni 
plan železarne od 177.700 ton na 
130.195 ton, kar pomeni 73,2 "/'o 
prvotnega letnega plana. Skupna 
proizvodnja I. polletja je bila v

primeri z enakim obdobjem mi
nulega leta dosežena iz že zna
nih vzrokov (nepredvideni iz
pad električne energije, okvara 
transformatorja na elektroplav- 
žu) s 66.8 0/o, blagovna realiza
cija s 4.335,230.000 ali 49,82®* 
od plana. V primerjavi z lanskim 
letom je realizacija večja za 2,1 
odstotka.

Z ozirom na splošno podra
žitev prehrambenih artiklov so 
na osnovi predhodpega soglasja 
delovnega kolektiva sklenili, da 
se cena topli malici poveča od 
dosedanjih 40 na 60 dinarjev 
Ker so imeli člani kolektiva v 
razpravi o podražitvi malice več 
kritičnih pripomb na njeno kva
liteto, jo bo oddelek za pripravo 
in razdeljevanje v najkrajšem 
času izboljšal, oziroma uskladil 
z željami delavcev.

Ko je upravni odbor razprav
ljal o nagrajevanju učencev, ki 
se šolajo v poklicni šoli v Što
rah in Elektro-gospodarski šoli 
v Mariboru, se je ugotovilo, da 
je v teh šolah 180 učencev, ki 
jim Železarna Štore izplačuje 
nagrade. Ker podjetje pri dose
danjem načinu nagrajevanja 
učencev ni mciglo vezati, da bi 
se po končanem šolanju zapo
slili v Železarni, so predlagali 
delavskemu svetu podjetja, da 
bi z novim šolskim letom prešli 
na štipendiranje in učence po
godbeno vezali na zaposlitev 
Prav tako so menili, da so se

danje nagrade učencev premaj
hne. Zaradi tega so predlagali 
delavskemu svetu podjetja, da 
nagrade oziroma štipendije po
večajo. Po tem predlogu bi učen
ci, ki ne stanujejo v internatu, 
dobili v prvem letniku 9000 di
narjev, v drugem 10.000 in v 
tretjem letniku 12.000 din šti
pendije. Učenci, ki stanujejo v 
internatu šole, pa bi dobili v 
prvem letniku 12.000 dinarjev, v 
drugem 13.000 in v tretjem 14 
tisoč dinarjev štipendije. Iv

S VELENJE:

Seminar o poklicnem 
usmerjanju

Pred dnevi je bil v Velenju 
seminar o poklicnem usmerjanju 
mladine —> razrednike osmih 
razredov vnih šol iz velenj
ske in mozirske občine.

Seminar je bil dobro priprav
ljen. Predavali so strokovnjaki 
iz velenjskega zavoda za poklic
no usmerjanje ter zdravnik. Pc 
predavanjih se je razvila spro
ščena diskusija. Vsi so bili enot
nega mnenja, da na tem pod
ročju še dosti premalo delamo, 
otroci vse premalo vedo o po
klicih. Poznajo le nekaj pokli
cev in še te bolj površno, kar 
potrjujejo tudi ankete. Pri izbiri 
poklica, pri tej težavni odloči
tvi. premalo pomagajo starši 
Večkrat celo škodijo, ker ne 
upoštevajo otrokovega interesa 
in njegovih dejanskih sposobno
sti in ga silijo v poklic, ki je 
njim všeč. Ker je otrok na tej 
stopnji do poklica v glavnem le 
čustveno vezan, bi mu morali v 
bodoče bolj vsestransko poma
gati.

V razpravi je bilo slišati tudi 
vprašanje, kdaj in kje učence 
seznanjati s temi vprašanji, ker 
pač ni za to namenjene nobene 
učne ure. Prosvetni delavci so 
predlagali, da bi poklicno usmer
janje vključili k uri moralne 
vzgoje.

Udeleženci seminarja so bili 
z organizacijo izredno zadovolj
ni. Organizator predavanj, Za
vod za zaposlovanje delavcev v 
Velenju, zasluži pohvalo, poseb
no še zato, ker so vsi udeleženci 
prejeli tudi dnevnice, kar je v 
prosvetni službi izredno redek 
primer! F. C.

• SLOV. KONJICE:

Skladnejša 
delitev sredstev

Na razširjeni seji občinskega 
komiteja ZKS v Slov. Konjicah, 
ki so ji prisostvovali tudi se
kretarji osnovnih organizacij 
ZKS, so obravnavali nekatera 
gospodarska vprašanja in pri
prave za razpravo o spremem
bah in dopolnitvah statuta ZKJ.
Po nepopolnih podatkih bo go
spodarskim organizacijam na 
območju občine v letošnjem le
tu ostalo nekoliko več sredstev, 
ki jih bodo ob zaključnem ra
čunu namenile za sklade. Zato 
so člani tega političnega foru
ma poudarili, da bi že sedaj 
morali začeti z razpravo o tem, 
kako bi ta denar najkoristneje 
naložili zlasti za splošne potre
be v občini. V prihodnjih letih 
bo potrebno urediti vprašanje 
šolstva in otroškega varstva, tu
di stanovanjsko vprašanje je 
še zelo pereče, razen teh pa je 
odprta še cela vrsta komunalnih 
vprašanj, kot so n. pr. ceste in 
podobno. Samo s sredstvi iz 
rednega proračuna občina vsega 
ne bo mogla rešiti in bo izdatna 
finančna pomoč gospodarskim 
organizacijam nujna, saj v tem 
gre za reševanje vseh tistih na
log, ki so potrebne za vse ob
čane. Člani ZKS si bodo morali 
prizadevati, da bodo organi 
upravljanja ob razpravah za 
delitev sredstev znali pravilno 
odločati. Rešitev in zadovoljiva 
ureditev številnih komunalnih 
problemov je toliko bolj po
trebna, ker v preteklih letih ni
so bili deležni tiste pozornosti 
in finančne podpore, kot so jo 
potrebovale. Posledice tega se 
že kažejo ob dokaj razvitem 
gospodarstvu in dosti slabših 
pogojih v negospodarskih služ
bah. Vsako nadaljevanje v tej 
smeri bi torej razlike med obe
ma področjema in negativne po
sledice tega le še večalo.

Ko so obravnavali osnutek 
sprememb in dopolnitev statu
ta ZKJ, so predlagali, da je v 
razpravo treba vključiti prav 
vse člane ZKS, pa tudi ostale 
delovne ljudi. Sprejeli so pred
log, naj bi vse razprave pote
kale v vsaki osnovni organiza
ciji samostojno, s čimer bo da
na možnost, da bo vsak član 
lahko sodeloval pri obravnavi 
in podal svoje mnenje ter pred
loge. Osnovnim organizacijam 
bodo pri tem pomagali člani ak
tiva. ki jih je imenoval občin
ski komite ZKS. Čeprav bo 
glavna akcija organizirana v 
drugi polovici tega meseca, pa 
bodo razprave tudi kasneje po
tekale, občinski komite ZKS pa 
bo vse dodatne predloge poslal 
višjim vodstvom. —vi

• BLED:

Nov zdravstveni dom
Na Bledu se že z vso res

nostjo pripravljajo na gradnjo 
zdravstvenega doma. Prizadeva
nja za postavitev zdravstvenega 
centra za nekaj manj kot do ti
soč prebivalcev so stara že nekai 
let, saj so potrebe po gradnji 
tolikšne, da bi bilo težko tako 
naprej. Končno bo vendarle tudi

Bled dobil zdravstveni dom, ka
kršne že imajo po ostalih go
renjskih občinah ali pa jih gra
dijo. — Za pričetek gradnje je 
domala vke pripravljeno: odo
brena je lokacija, izgotovljeni 
načrti, idejni kakor glavni pro
jekt. h kateremu so pristojni 
organi že izrekli pripombe in 
soglasje. Za prvo fazo del bo 
občinska skupščina najela kre
dit pri Splošni gospodarski ban
ki, v prihodnjih letih pa bodo 
nadaljevali z gradnjo s sredstvi 
medobčinskega investicijskega 
sklada. Po predračunu bodo zna
šali stroški gradnje 350 fnilijo-

nov, gradnja pa bi trajala tri 
leta.

Spričo težkih pogojev, v ka
kršnih je delala zdravstvena 
služba na Bledu, se posamezne 
zdravstvene dejavnosti niso mo
gle razrasti in razširiti, saj je 
manjkalo prostorov pa tudi so
dobnejše opreme. Zategadelj so 
morali program dela in zdrav
stvenih uslug skrčiti na mini
mum, kar pa je seveda povzro
čalo posledice, ker v takšnem 
obsegu ni bilo mogoče učinko
vito zdravljenje. V utesnjenih 
in neprimernih prostorih seda- 
njga doma imajo na Bledu pri

nudenju pomoči bolnikom, ki se 
jih zvrsti tamkaj po kakih 200, 
precejšnje težave. S pošiljanjem 
bolnikov v tuje zdravstvene do
move zaradi medicinskih stori
tev, ki jih doma ne morejo opra
viti, pa nastopajo spet nove 
ovire in hkrati tudi neracional
no koriščenje zdravstvenih skla
dov. — Zaradi težav s prostori 
pa je še posebej neprijetno med 
turistično sezono, ko poleg do
mačih bolnikov iščejo zdravstve
ne pomoči tudi tuji - gostje, bo
disi da na oddihu nadaljujejo 
zdravljenje ali iščejo drugačnih 
uslug. Vendar pa jim zaradi 
skromnih zmogljivosti v blej
skem zdravstvenem domu lahko 
pomagajo le v najnujnejših pri
merih.

Z izgradnjo novega zdrav
stvenega objekta bodo vse na
vedene težave kajpada odpadle. 
V novem zdravstvenem domu bo 
dovolj prostora za kurativno ka
kor tudi za preventivno dejav
nost. Sanja struktura in organi
zacija bo v novi zdravstveni hiši 
lahko drugačna, popolnejša, te
melječa na dispanzerskem na
činu zdravljenja. Le na ta način 
bo mogoče bolj uspešno zdraviti 
najbolj razširjene bolezni, kot sc 
bolezni srca in ožilja, rakasta 
obolenja in podobno.

V novem zdravstvenem do
mu so predvideli naslednje pro
store: 3 ordinacijske komplete 
splošne medicine, 4 zobne ordi
nacije, šolska zobna ordinacija, 
rentgenski kabinet, klinični- la
boratorij in manjša telovadnica 
za fizioterapijo. Preventivni del 
pa bo obsegal otroški dispanzer, 
dispanzer za žene, patronažne 
prostore, med drugim tudi pre
davalnico za zdravstveno pro
sveto. J. B.Jesensko jutro na ljubljanskem trgu Foto: M. Šparovec

Še malo in jesenski dež jih bo pregnal v toplo zakurjene prostore
Foto: M. Šparovec
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opravljajo, zadostnega učinka — 
da so neproduktivni. Nezado
voljstvo pri delu predstavlja 
izgubo za delovno enoto in pod
jetje in lahko privede do škod
ljivih posledic v proizvodnji in 
tudi upravljanju, kot so npr.: 

neizvrševanje proizvodnih 
nalog (plana),

fluktuacija delovne sile, 
porast nesreč pri delu, 
kvarjenje materiala, postro

jenja in orodja,
slabi medsebojni odnosi, 
slaba delovna disciplina. 
Zaradi tega je vsaka vodst

vena oseba v podjetju, od di
rektorja, vodij delovnih enot in 
sektorjev, do preddelavcev dolž
na. da v mejah svojih možnosti 
odkriva in odpravlja nezado
voljstvo, pa naj bo to nezado
voljstvo še tako majhno. Če že 
majhnemu nezadovoljstvu po
svetimo pozornost, dosežemo s 
tem dvoje: da se majhno neza
dovoljstvo, kateremu nihče ne 
posveča pozornosti, ne spreme
ni v večje in da nezadovolj
stvo ne naraste do takšne meje, 
ko njegovo reševanje pomeni 
problem ne samo za vodstveno 
osebo, ampak za podjetje sploh.

Zato se danes postavlja pred 
vodstvene osebe zahteva: spo
sobnost vodenja, organizacija 
dela, planiranja in organizira
nja.

Ena izmed nalog vodenja je 
brez dvoma tudi odkrivanje in

reševanje nezadovoljstva. Danes 
se že uveljavlja prepričanje, da 
morajo biti osebe na vodstvenih 
položajih sposobne, da uspešno 
in z razumevanjem rešujejo ne
zadovoljstvo, ki ga občuti kdo 
od podrejenih ali celotna sku
pina.

Če hočemo vedeti, kako se 
odkriva in rešuje nezadovolj
stvo, moramo najprej vedeti, kaj 
je nezadovoljstvo. Nezadovolj
stvo je stanje psihične napeto
sti, ki nastane, če človek ne 
more zadostiti svojim primar
nim in sekundarnim potrebam, 
oziroma če je na poti za zado
stitev svojih potreb naletel na 
ovire.

Nezadovolistvo nastane, ka
dar ostane človek nezadovoljen, 
in to na kateremkoli področju 
udejstvovanja. Preprosto bi lah
ko rekli, da je nezadovoljstvo 
pri delu vse v zvezi s poslom 
ter ljudmi, kar človeka jezi 
oziroma je krivo, da ima svoje 
delovne pogoje za neustrezne. 
Prav tako kot to. kaj je neza
dovoljstvo, pa moramo vedeti 
tudi, kaj ga povzroča. Naštel 
bom samo nekatere vzroke pri 
posameznikih in sicer tiste, ki 
se najpogosteje pojavljajo v po
sameznih delovnih enotah in v 
podjetju, ter primere, s kateri
mi se je ukvarjala kadrovska 
služba v podjetju.

VZROKI NEZADOVOLJSTVA
Najbolj pogosti vzroki neza

dovoljstva so:
— neprimerno delovno oko

lje,
— nepoznavanje cilja — ak

cije,
— postavljanje nalog, ne da 

bi pojasnili cilj, oziroma vzroke, 
zakaj tako nalogo dajemo,

— nesorazmerje osebnih do
hodkov med delovnimi mesti,

— favoritizem,
— rivalstvo,
— neutemeljene pritožbe 

podrejenih ali obratno,
— ignoriranje pritožb nad

rejenih,
— zapostavljanje podrejenih 

itd.
Vse naštete vzroke bi lahko 

spravili v skupni imenovalec in 
rekli, da nezadovoljstvo povzro
ča slaba organizacija dela v de
lovni skupini ali na delovnem 
mestu, pomanjkanje navodil 
nadrejenih, slabi medsebojni 
odnosi, nejasno definirani cilji 
v izvrševanju nalog v procesu 
dela in slaba informiranost ko
lektiva oziroma posameznika.

Če hočemo odkrivati ter re
ševati nezadovoljstvo, moramo 
vedeti, kdo ga povzroča. Na to 
sta dva odgovora: predpostav
ljeni in sodelavci. Ali vsak ti
sti. ki delavca kakorkoli ovira 
pri zadostitvi njegovih potreb 
Nezadovoljstvo lahko odkriva
mo z direktnim stikom, s stal

no povezavo s podrejenimi, s 
poglabljanjem v njihove inte
rese.

Ena izmed metod odkriva
nja, ki jo pri svojem delu naj
pogosteje uporabljamo, je oseb
ni razgovor. Pri tem pa je po
goj. da smo pristopni in vedno 
pripravljeni poslušati pritožbe 
tistega, s katerim imamo raz
govor.

Iz pritožb lahko ugotovimo, 
kaj je vzrok nezadovoljstva. Že 
s tem, da smo pripravljeni de
lavca poslušati, lahko doseže
mo, da tistemu, ki se pritožuje, 
problem ne bo več predstavljal 
problema, ker se je s tem, da 
je govoril o vzrokih nezadovolj
stva, že rešil svoje notranje na
petosti.

In čim je stvar povedal ne
komu od nadrejenih, se lahko 
zgodi, da sc je popolnoma otre
sel nezadovoljstva. S tem, da 
smo pripravljeni poslušati, se 
stvar zanesljivo ne more po
slabšati. Ali se izboljša, v naj
slabšem primeru pa ostane ne
zadovoljstvo začasno na isti 
stopnji,

V naši praksi pa je večkrat 
drugače. V določene probleme 
se premalo poglobimo ali pa 
delamo prehitre in površne oce
ne in zaključke. Zato so lahko 
odločitve, priporočila napačna 
in ne rešujejo dejanskega prob
lema.

Vodstveni človek naj vedno 
poudarja, da lahko vsakdo, kdor 
z nečim ni zadovoljen, njemu 
pove svoje pritožbe. Ni pa do
volj, tla to samo poudarjamo, 
ampak moramo to, kar trdimo, 
tudi dokazati s tem. da -pritož
bo upoštevamo in rešujemo v 
mejah svojih možnosti. Na dru
gi strani pa moramo sodelavca 
pravilno poučiti o samem po
stopku pri pritožbi, kako se tudi 
instančno rešuje. Ko imamo vse 
podatke, ko vemo za vzroke ne
zadovoljstva. nastane vprašanje, 
kako odpraviti to nezadovolj
stvo. Rešitev je vedno treba do
ločili glede na problem in na 
realne možnosti, ki jih za to 
imamo.

Bolje je ne obljubljati, da 
bomo stvar rešili, leda se rešimo 
tistega, ki pride, z izjavo — bo
mo že uredili, čeprav sami dob
ro vemo, da se to ne da uredi
ti.

S takim načinom si samo ru
šimo avtoriteto in povzročamo 
nezaupanje. Včasih je npr. zelo 
malo potrebno, da se reši ne
zadovoljstvo kakega sodelavca. 
Samo dobro poslušanje je po
gosto dovolj. Predvsem ,pa ne 
smemo obljubljati rešitve, če ta 
nj v naši pristojnosti.

V takem primeru je najbo
lje, da sicer pritožbo posluša
mo, nato pa tistemu, ki se pri
tožuje. razložimo, da mj savni 

• stvari ne moremo rešiti in ga
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napotimo k osebi, ki je za to 
kompetentna.

Ko smo našteli pogoje, na 
katere je treba paziti pri od
krivanju nezadovoljstva, mora
mo tudi prj reševanju paziti 
sledeče:

— da nezadovoljstvo pravo
časno rešimo,

— da hitro ukrepamo,
— da se odločimo za rešitev, 

ki ni samo trenutna.
Kako postopamo v primerih, 

ko se sodelavec pritožuje, pa ne 
moremo točno ugotoviti, da so 
njegove pritožbe utemeljene? V 
takih primerih moramo posto
pati, kot da so pritožbe uteme
ljene.

Pritožb sodelavcev ne bomo 
upoštevali, če točno vemo, da so 
neutemeliene, in v takem pri
meru rečemo ne in sicer pove
mo to jasno in kratko, toda ne 
žaljivo.

Ker na je preprečevanje 
vedno boljše kakor zdravljenje, 
moramo vedno paziti na to, da 
ho organizacija dela čim bolj
ša, da bodo naši podrejeni za
dostno informirani in da bodo 
skrbeli za (lobre medsebojne od
nose.

Če bomo reševali nezado
voljstvo in pritožbe po navede
nem postopku, bomo s tem do
segli. da se bodo velikokrat raz- 

\ni problemi posameznikov ali 
skupine pravilno reševali ter 
ustvarjali v kolektivu zdravi 
socialistični odnosi. Š. J.
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Pretekli teden sta priredila Okrajni sindikalni svet Koper in ideološka 
komisija OK ZK posvet o vsebini in oblikah dela delavskih univerz v okra
ju. Posvetovanje je bilo namenjeno upravnikom univerz ter njihovim po
klicnim strokovnim sodelavcem, vodil pa ga je predsednik Okrajnega sindi
kalnega sveta tovariš Marjan Rožič. Živahna razprava, ki se je razvila po 
uvodnih besedah predsednika ideološke komisije OK ZK tovariša Miklavčiča, 
in po že nakazani poti predhodno pripravljenih tez, je opozorila na nekatere 
probleme delavskih univerz, ki so pereči v vsej Sloveniji, ne le v koprskem 
okraju, in deloma že ugotovila, kako se naj ti problemi v prihodnje rešujejo.

DU v komuni
NUJNOST IZOBRAŽEVANJA JE 

PRIŠLA V ZAVEST PROIZVAJALCEV

Tako rekoč osnovo posvetovanja je 
dalo posredno ali neposredno izraženo 
prepričanje, da je potreba po večjem 
strokovnem znanju in družbeni razgle
danosti že močno prišla v zavest naših 
proizvajalcev in da tako družbeno kot 
strokovno izobraževanje dobivata iz 
leta v leto večji razmah. Zakaj sicer 
vse bolj številni vpisi na večerne šole 
za odrasle, razpisi štipendij in odzivi 
nanje, naraščajoče število individual
nih prijavljencev na razne tečaje, se
minarje, pripravljalno šolanje, novi in 
novi izobraževalni centri v delovnih 
organizacijah in vse več ustanov in in
stitucij, ki organizirajo izobraževanje in 
skrbe zanj. Zato v zadnjem času toliko 
bolj bodejo v oči nekatere pomanjklji
vosti izobraževalnih oblik dela na de
lavskih univerzah, vsebinske vrzeli in

premalo upoštevana vloga univerz v 
naših politično-teritorialnih skupnostih. 
V bistvu pa so vse te pomanjkljivosti' 
povezane med seboj in povzročajo ve
rižne reakcije. .

Ena izmed občutnih pomanjkljivo
sti samih univerz je, da je njihova de
javnost ostro razdeljena na strokovno 
izobraževanje in družbeno-politično. 
Zakaj takšna delitev, nam pove sam 
nastanek in razvoj univerz. Tam, kjer 
so univerze sprejele nekatere izobra
ževalne naloge političnih vodstev, so se 
usmerile bolj v družbeno-politično 
izobraževanje, drugod v strokovno. Po
leg tega botruje tej razdelitvi tudi fi
nančni moment. V današnji splošni 
»bitki« za kvalifikacijo, je laže dobiti 
plačnika za strokovno izobraževanje, 
delavskim univerzam pa. kot vsi vemo, 
»poklanjajo« občine le skromna sred
stva.

dinamika časa terja nove
OBLIKE IZOBRAŽEVANJA

Na očitek, da delavske univerze tudi 
v koprskem okraju v zadnjem obdobju 
stagnirajo, kar se tiče družbeno-poli- 
tičnega izobraževanja, je dal posvet 
tehtne odgovore. Eden izmed povodov 
za to so zgoraj omenjeni »dinarji«. Po
tem so krivi temu nejasni delovni 
koncepti univerz, ki ne izhajajo iz kon
kretnega položaja v občini in aktual
nosti družbenega dogajanja (tako se 
zgodi, da se udeleženci seminarjev ali 
tečajev na delavskih univerzah prito
žujejo, ker niso dobili odgovorov na to, 
kar so želeli. S tem univerze avtoma
tično zmanjšujejo interes za svojo de
javnost). Pomanjkljivi pa so koncepti 
predvsem zato, ker pogosto temeljijo na 
preživelih aktivističnih vzgojnih kon
ceptih političnih organizacij in ker se 
pravzaprav ne morejo zgledovati po no
benih konceptih v preteklosti ali kje

drugod tako. kot na primer lahko da
jejo strokovnemu izobraževanju na de
lavskih univerzah grobo osnovo učni 
programi rednih strokovnih šol.

Morda najbolj pereča točka pri 
družbeno-političnem izobraževanju na 
delavskih univerzah, je pomanjkanje 
redno zaposlenega strokovnega in or
ganizacijskega kadra. Ta bi lahko pro
učeval položaj v komuni in delovnih 
organizacijah, aktiviral proizvajalce za 
izobraževanje, uvajal nove oblike dela. 
Prav zaradi racionalnosti in dinamike 
časa sd današnje oblike seminarjev in 
tečajev že premalo. Pozdrava je vred
na na primer novost (novost za koprski 
okraj), ki jo je letos uvedla Delavska 
univerza v Kopru. Omislila si je tri
bune in aktualne večere s predavanji 
in razgovori z družbeno-političnimi in 
kulturnimi delavci iz vse republike.

DELAVSKE UNIVERZE NAJ SE PRI 
DELU DOPOLNJUJEJO

Za vsebinsko in oblikovno bolj teht
no dejavnost delavskih univerz je ko
prski posvet dal še nekaj sugestij. Opo
zoril je, da je včasih preveliko število 
univerz na majhnem krajevnem ob
močju, kjer se vse univerze ukvarjajo 
z eno in isto, dejavnostjo, v vseh pogle
dih nerentabilno. Bilo bi koristno, če bi 
se take univerze ali združile ali če bi 
si vsaj med seboj delile delo in se do
polnjevale. Tudi bolj pogosti in redni 
kontakti vseh delavcev delavskih uni
verz v okraju bi mogli prispevati svo
je. To kontaktiranje pa bi naj zraslo 
iz pobude samih delavcev delavskih 
univerz, ne pa, kot je bilo doslej, ko so 
se le-ti sešli le, če so družbeno-politič- 
ne organizacije ali pa okrajna in re
publiška zveza sklicale posvet, ple
num ...

V poslednjem obdobju razvoja de
lavskih univerz se je pokazalo kot nuj
no, da bi bile univerze v neposrednem 
stiku z zavodi za prosvetno-pedagoško 
službo in da bi ti zavodi imeli rednega 
in . stalnega uslužbenca, ki bi pomagal 
univerzam pri andragoškem delu in 
strokovnem izobraževanju. Sodelovanje 
delavske univerze z zavodi za prosvet
no-pedagoško službo terjajo preproste 
naloge in zahteve, ki jih ima vsaka in
stitucija, zavod, ustanova, ki se ukvarja 
z izobraževanjem. Te zahteve in naloge 
so v osnovi povsod enake, vendar jih 
delavske univerze včasih premalo upo
števajo. Dogaja se, da sprejmejo v pri
pravljalno šolanje občana, ne da bi 
predhodno preverili njegovo doslejšnjo 
izobrazbo in kvalifikacijo (spričevalo) 
in ko ta občan želi polagati zaključne 
izpite na rednih šolah za odrasle, se 
izkaže, da jih ni upravičen. Na drugi 
strani pa delavske univerze še vse pre
pogosto angažirajo predavatelje, ki ni
majo za to dovolj šn j e kvalifikacije in 
znanja

Koprski posvet je jasno opozoril, da 
bodo sčasoma pripravljalno šolanje na 
delavskih univerzah prevzele redne šo
le s svojimi oddelki za odrasle in da bi 
morali v vsaki komuni težiti k temu

in v ta namen krepiti kadrovsko Ih 
materialno redne šolske ustanove.

DELAVSKE UNIVERZE V KOMUNI
NA ROBU DRUŽBENIH SLUŽB
Trenutno najbolj pereč problem de

lavskih univerz, iz katerega izvirajo v 
veliki_ meri tudi vsi ostali, je njihov 
nerazčiščen položaj v komuni. Videti 
je. ko bi tičale nekje na skrajni spod
nji meji družbenih služb in da jih ob
činske skupščine iz leta v leto tretira- 
jo kot neko nujno zlo. Praksa govori, - 
da je večina občin usmerjenih zelo eno-' 
stransko, da se nadvse zavzemajo za 
ekonomsko gospodarski razvoj, da pa 
zanemarjajo izgradnjo družbene nad
stavbe, s tem pa seveda tudi delavske 
univerze. Pa ne le, kar se finančnega 
Vprašanja tiče (čeprav je to trenutno 
najhujši trn v peti delavskih univerz. 
Če bi univerze imele denar, bi lahko 
same štipendirale kader, ki ga potre
bujejo. S tem kadrom pa bi mogle raz
vijati nove oblike dela in jih vsebin
sko poglabljati. Skopa primerjava de
javnosti in uspehov naših univerz z 
delavskimi univerzami v ostalih repub
likah — kjer imajo znatno več denar
ja — močno govori v naš prid.)

Način, kako občinske skupščine še 
ponekod treti raj o delavske univerze, 
šolstvo ... poraja že vprašanje zrelosti 
presojanja kompleksnih vprašanj na
daljnjega razvoja naše ekonomike in 
družbenega razvoja v celoti s strani 
nekaterih občinskih skupščin. Ni malo 
primerov, ko občinska skupščina sploh 
ne obravnava konceptov delavskih uni
verz, programsko financiranje pa osta
ja v praksi zgolj na papirju. Nič koli
ko številk kaže, da se sredstva delav
skih univerz od lanskega leta do letos 
niso prav nič povečala.

Kako torej izboriti delavskim uni
verzam pravilno mesto v naši družbeni 
sredini?

Udeleženci koprskega posvetovanja 
so na to vprašanje odgovorili dokaj 
jasno: najprej z delom samih univerz 
upravičiti njihovo bivanje, predvsem 
z družbenopolitičnim izobraževanjem, 
ki naj temelji na analizi še obstoječih 
slabosti v sistema našega samouprav
ljanja. Predstavniki delavskih univerz 
naj se prično jasno in konkretno do
govarjati z vsemi odgovornimi samo
upravnimi činitelji v okraju in komu
ni, od občinske skupščine, skupščine 
okraja, z vodstvi političnih organizacij.
... Nadalje — tesna delovna povezava 
s šolami, gospodarsko zbornico, zavo
dom za prosvetno-pedagoško službo, 
delovnimi organizacijami.

To ni lahko delo. Toda, ker. se do
gaja. da mnogokrat onemogočajo ugod
nejši finančni položaj delavskih uni
verz nekateri posamezniki v občini, je 
treba v bodoče poiskal čim več poti 
do vseh demokratičnih in samouprav
nih organov, ki morajo in morejo po
staviti delavske univerze v enakovredno 
vrsto z vsemi ostalimi izobraževalnimi 
institucijami v občini.

Al,A PEČE
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DR. BRATKA 
KREFTA
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KREFTOVE 
-KREATURE« V MGL

Prva letošnja premiera v 
Mestnem gledališču ljubljan
skem, ki je bila hkrati otvo
ritvena predstava nove sezone 
in počastitev 40-letnice umet
niškega dela akademika dr. 
Bratka Krefta, je simbolično 
nakazala programsko usmerje
nost druge ljubljanske osred
nje gledališke hiše. Uprizarja
nja predvsem aktualnih del in 
čim več domačih avtorjev — 
to naj bo njeno vodilo pri iz
biri tekstov tudi v pričujočem 
gledališkem letu. In komaj bi 
našli v slovenski sredini umet
nika, ki bi s tolikšno upraviče
nostjo kot dr. Bratko Kreft, 
praznoval svoj jubilej v Mest
nem gledališču, ljubljanskem. 
Kreft je pomagal pri nastaja
nju tega teatra, Kreftova pot 
umetnika, večnega iskalca, 
vendar vselej zasidranega v 
danem času. pa je nekje po
dobna hotenju ljubljanskega 
gledališča v Gledališki pasaži.

Če vemo, da so se Kreftove 
»Kreature« morale ob svojem 
krstu 1934. leta umakniti z re
pertoarja (»Malomeščani«), se 
pač nehote vprašamo, koliko 
in kaj nam povedo danes. Vsa

ko delo, ki je ob svojem na
stanku aktualno in toliko zgo
vorno, da ga družba ne prene
se, je dvorezen meč. Je umet
nina ali pa ni. Zdaj lahko mir
no porečemo, da so se »Krea
ture« Bratka Krefta zapisale v 
slovensko literarno zgodovino. 
Njih dogajanje, zaradi same 
idejnosti teksta v bistvu izvze
to iz konkretnega obdobja, po
stavljeno v malomeščansko 
okolje, ki ga avtor osvetljuje z 
resnično živo domišljenimi, 
raznolikimi junaki, je podoba 
puhloglavosti, prilagodljivosti 
zaradi koristoljubja in poti 
najmanjšega napora vsake sko
rumpirane družbe. Ta »kome
dijo v štirih dejanjih« (tako je. 
»Kreature« podnaslovil sam~ 
avtor) je pravzaprav že gro
teska. Včasih kar preveč pre
tirana, vzrok za to pretiranost 
pa moramo iskati v Kreftom 
silni volji, da bi pred vojno 
dokazal svoj prav tisti sredini, 
ki mu je služila za osnovo 
»Kreatur«, da bi to sredino 
čimbolj razkrinkal in jo pre
pričal.

Uprizoritev Kreatur v Mest
nem gledališču ljubljanskem je

pripravil režiser. Jože Gale. 
Predstava je enovita, izdelana, 
toda Galetova osnovna zamisel 
predstavitve teksta se je po
vsem od,daljila od komedije. 
Preveč resne so njegove »Krea
ture«, včasih že tragične, ven
dar ta tragika ne izvira iz gro
tesknosti same vsebine. Tudi 
scena Svete Jovanoviča je pre
več mondena in brezosebna 
(hipermoderno pohištvo narav
nost iz tovarne in kovinski 
okviri, ko bi prišli iz Krope, 
ponazarjajo naš čas, besedilo 
pa bi lahko bilo od včeraj, da
nes ali jutri).

V 'Kreftovih »Kreaturah« je 
’nekaj odlično interpretiranih 
in hvaležno zasedenih vlog. 
Predvsem Maks Bajc kot nižji 
uradnik, plašen in zapostav
ljen, Janez Eržen kot občutlji
vi pesnik, kadet in prijatelj 
brez hrbtenice, ter Franjo Ku
mer kot uradnik in domišljavi 
zvitorepec. Ostale vloge so od
igrali Franek Trefalt, JvAita 
Hahnova, Ruša Bojčeva, Franci 
Presetnik, Danilo Bezlaj in 
Vera Murkova.

A. P.
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VEČER SHAKESPEAROVIH 
SONETOV

Že v minuli sezoni je Mest
no gledališče ljubljansko pri
pravilo »Večer Shakespearovih 
sonetov« z namenom, da posta
nejo podobne prireditve nje
gova stalna praksa. K tej odlo
čitvi je privedlo vodstvo gleda
lišča dejstvo, da današnje 
hrupno življenje na eni strani 
izpodriva poezijo, na drugi pa 
si je ljudje vsebolj žele v ne
posredni, čisti obliki. Zato naj 
bodo večeri poezije čimbolj 
pristno doživetje, kjer bi bese
do interpreta dopolnjevali mi
mika, kretnja in gibanje v pro
storu.

Pravkar obnovljeni »Večer 
Shakespearovih sonetov« v Na
rodni galeriji v Ljubljani, sre
di podob in skulptur starih 
mojstrov iz Štajerske in Prek
murja, ob Bachovi glasbi iz 
istega časa, s skromnimi in 
nevsiljivimi rekviziti (goreče 
sveče, peščena ura ...), ki vse
binsko in časovno dopolnjujejo 
sonete angleškega umetnika, ta 
obnovljeni večer je pokazal, 
da je načrte Mestnega gleda
lišča možno kvalitetno uresni
čiti in da zamisel mika in pri
vablja publiko. Zdaj, na za
četku, morda le še bolj poseb
ne ljubitelje umetniške besede 
in radovedneže, ki pa zado
voljnih obrazov zapuščajo na
bito polno dvorano. S časom 
lahko upamo, da bodo večeri 
poezije dobili svojo stalno pu
bliko, med katero bo tudi mla
dina, ki so ji te prireditve še 
prvenstveno namenjene.

Prvi večer poezije Mestnega 
gledališča ljubljanskega je ta
ko rekoč pripravil Janez Me
nart s prepesnitvijo Shakes
pearovih sonetov v slovenšči
no, ki pomenijo za nas po
memben prispevek k celovite
mu razumevanju Shakespeara 
umetnika in človeka. Sonete je 
recitiral Saša Miklavc z veli
kim razumevanjem za vsebino 
in bistvo besede ter čutom za 
podajanje. Glasbeno opremo je 
poskrbel Marko Stopar.

SS8B8

Saša Miklavc na »Večeru Shakespearovih sonetov« v Narodni galeriji v Ljubljani Foto: Milan Sparovee
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| Kako se pretaka kri 
| našega javnega
| komuniciranja?

Ko je pred dnevi Prosvetno kulturni zbor Skupšči
ne SRS razpravljal o predlogih za prihodnje delo 

1 zbora, je poslanka Jovita Podgornik dodatno predla-
| gala dvoje:

Razpravljali naj bi tudi o tem, kako se izvajajo 
stališča in priporočila zbora na terenu, kajti niso 

1 osamljeni očitki, da so ta priporočila premalo učin- 
g kovita, papirnata.

Napravili pa naj bi tudi analizo o tem, kako je 
| obveščena javnost o delu zbora in skupščinskih od-
s borov preko tiska in RTV, kako to nalogo opravlja
| zlasti dnevna informativna služba, kolikor presega
H pisanje o stališčih zbora meje informacije, koliko iz-
| korišča bogato argumentacijo itd. Poslanka Podgor-
| nikova je izrazila mnenje, da ob sedanjem obsegu in
| načinu obveščanja volivci ne morejo presojati dela
g svojih predstavnikov v skupščini, niso samo radovedni,
E kako poslanci to svoje delo opravljajo, temveč včasih
1 tudi skeptični zaradi preskromnih informacij v tisku.
E Dejala je, da obstaja ponekod tudi prepričanje, da se
| poslanci zapirajo v svoj ozek krog, da odgovarjajo le
| navzgor, navzdol pa ne.

Glede prvega predloga so v zboru osvojili mnenje 
| predsednika zbora, da je morda časovno obdobje za
| presojo, kako se na terenu izvajajo priporočila zbora,
1 še prekratko in naj bi to v bodoče opravljali vzpo-
| redno takrat, ko bodo določena vprašanja, ki so bila
| že predmet takih priporočil, ponovno obravnavali v
| zboru. Glede lega, kako je javnost preko tiska in RTV
| obveščena o delu zbora, kar je vsekakor zelo aktualno
| vprašanje, pa bo zbor razpravljal. Izrečeno je bilo tudi
| mnenje, da mnogi javni in strokovni delavci, ki jih še
| posebej zanima delo zbora, premalo izkoriščajo tri-
| bitno za občinstvo, s katere bi lahko neposredno sle-
| dili razpravam, kadar jih le-te še posebej zanimajo.

Tako prvo kot drugo vprašanje, ki je bilo zelo 
| upravičeno sproženo v zboru, morda tokrat bolj di

rektno, čeprav ne prvič, pogosto srečujemo tudi na 
1 terenu, kjer pa ju zastavljajo v medsebojni odvisnosti. 
| Tako prvo vprašanje — učinkovitost priporočil zbora 
| na terenu — povezujejo v komunah z vprašanjem 
| učinkovitosti, javnosti in odgovornosti dela poslancev 
| med volivci (prav tako pa tudi na svojem območju 
g vprašanje učinkovitosti, javnosti in odgovornosti dela 
| odbornikov in članov komunalnih samoupraimih sve- 
| tov!). Občutek, da poslanci odgovarjajo navzgor, ne pa
| tudi vedno navzdol, je v nekaterih primerih — in

verjetno le ne v preveč osamljenih — upravičen, toda 
ne le zaradi preskromnega obveščanja preko tiska, saj 
včasih poslanci (pa tudi odborniki in člani samouprav
nih svetov) res niso zraščeni s problemi družbene 
sredine, iz katere izhajajo. Ne smeli bi seveda biti 
krivični vsem tistim poslancem, ki so svojo javno 
družbeno funkcijo• polno razumeli in ki z veliko pri
zadevnostjo in požrtvovalnostjo pomagajo analizirati 
probleme svoje sredine in uresničevati širša družbena 
priporočila za njihovo rešitev. Ne glede na to, pa je 
vprašanje javnosti dela poslancev med volivci živ
ljenjsko prisotno še marsikje, kar v dokaj ostrih be
sedah lahko marsikje danes slišimo' Na ta problem bo 
gotovo skupščinski zbax+ naletel ob obravnavi prvega 
vprašanja — uresničevanje priporočil na terenu — pa 
tudi ob drugem vprašanju — problem obveščanja jav
nosti o delu zbora. To poslednje pa gotovo ne moremo 
zreducirati le na tako imenovani medij množičnega 
obveščanja in komuniciranja, saj je javno informiranje 
in komuniciranje mnogo bolj zapleten in kompleks
nejši problem.

Predvsem se zdi, da zanemarjajo tako imenovano 
institucijsko informiranje, ki je gotovo sestavni del 
javnega komuniciranja in obveščanja javnosti: seje, 
zasedanja, posvetovanja, sestanke, zbore volivcev, jav
ne tribune političnih organizacij itd. Tu prepogosto 
ugotavljamo včasih že simptono odsotnost poslancev 
(pa tudi odbornikov, kajti v primeru tega razmišljanja 
ne gre za konkretni zbor poslancev, temveč metodo 
javnega dela in informiranja!). Končno obstoja še 
tretja oblika informiranja, neformalno obveščanje med 
interesnimi grupami, ki vsekakor obstoja in bo ob
stojalo, le da to informiranje ne znamo dovolj izkori
stiti tudi za javno medsebojno komuniciranje in in
formiranje o različnih stališčih, mnenjih itd.

A ker je bilo govora doslej največ in predvsem (ne 
le v skupščini) o tem, kako svoje naloge javnega ob
veščanja opravljajo mediji množičnega obveščanja, še 
misel o tem. Ne gre, menim, le za novinarjeva poročila 
o delu skupščinskega zbora (ali npr. delu katerekoli 
občinske skupščine, ker razmišljam o metodi in ne o 
konkretnih izvoljenih predstavnikih), čeprav je držati 
ogledalo in zvočnik objektivnemu dogajanju izredno 
pomembna, nelahka in odgovorna naloga. Gre tudi za 
to, da so mediji množičnega komuniciranja tudi tri
bune vseh tistih (vsaj bile naj bi!), ki opravljajo v 
naši družbi javne, družbene, politične in strokovne 
funkcije. Občutek sivine informiranja o delu naših 
različnih skupščinskih teles (na vseh nivojih) bo morda 
tudi prej izginil, če bomo na straneh tiska, preko etra 
in ekrana srečavali bolj kot doslej živopisnost stališč 
in mnenj poslancev, odbornikov in drugih javnih de
lavcev tudi še predno se oblikujejo različna priporo
čila, pa tudi kasneje, ko bi živopisnost argumentov iz 
življenja in prakse ustvarila prepričljivejšo podobo o 
tem, kako se pretaka navzgor in navzdol kri našega 
javnega komuniciranja.

SONJA GAŠPERŠIČ
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PROGRAMSKA 
IN DELOVNA ORIENTACIJA

Predsedstvo Zveze kulturno-pr o svetnih organizacij Slovenije 
o nekaterih nalogah v novi kulturni sezoni

Zveza kulturno prosvetnih organizacij Slovenije je pred dnevi sklicala sejo 
predsedstva, na kateri so udeleženci razpravljali o programskih nalogah 
Zveze v novi kulturni sezoni, kar naj bi služilo tudi kot orientacija pri pro
gramiranju okrajnih in občinskih svetov.

Prvo zbiranje gradiva za sedemletni 
načrt kulturnega razvoja Slovenije je 
Pokazalo, da v prenekateri občini niso 
:nali predvideti svojega bodočega raz
soja kulture. Ker niso široko razprav
ljali o konceptu tega razvoja, še ne po
znajo marsikje kadrovskih in material
nih pogojev, zato tudi niso znali pred
videti sredstev, ki bi jih v tem raz
dobju potrebovali. Toliko bolj pomemb
no je, da v taki situaciji Zveza kultur
no prosvetnih organizacij jasno začrta 
svojo organizacijsko, kadrovsko, vse
binsko in materialno pot, obenem pa, 
da postane vplivni činitelj pri razvoju 
kulture v občini. Kako naj postane tak 
činitelj, so člani predsedstva Republi
ške zveze kulturno prosvetnih organi
zacij odgovorili z več predlogi.

Znova so podprli sklep, ki ga je 
sprejel že IV. kongres Zveze Svobod 
in prosvetnih društev Slovenije letos, 
da bi v občinah proučili pogoje za mo
rebitno ustanovitev prosvetno kultur
nih zborov v občinskih skupščinah, ki 
bi lahko bolj neposredno in zavzeto 
obravnavali vsebinska vprašanja kul
ture. V ta namen naj bi Zveza kultur
no prosvetnih organizacij izdelala po 
konkretnih podatkih iz 15 ali 20 občin 
Predlog republiški skupščini, da bi ob 
presoji tega gradiva ugotovila potrebo 
Po ustavnem zakonu, ki bi omogočil 
konkretno ustanovitev prosvetno kul
turnih zborov v občinskih skupščinah.

Nadaljnji prispevek k razjasnjeva
nju in krepitvi kulture v komuni bi 
naj dalo posvetovanje, ki ga namerava 
pripraviti Kulturno prosvetno veče 
Jugoslavije in za katerega bi tudi Re
publiška zveza kulturno prosvetnih or
ganizacij Slovenije naredila analizo 
stanja kulture v petih občinah. Za hi
trejši razvoj na raznih področjih kul
ture pa bi prispevala svoje izmenja
va konkretnih izkušenj in skupna iz
delava stališč med Zvezo kulturno pro
svetnih organizacij Slovenije in podob
nimi organizacijami iz ostalih repub
lik. Tako se je naša Zveza domenila s 
Kulturno prosvetno zajednico Hrvat- 
ske, da pripravita posvetovanje, na ka

terem bi obravnavali vprašanje glasbe
ne, dramske in filmske problematike 
kakor tudi kulturne politike v komuni. 
Temu posvetovanju se bo pridružilo še 
Kulturno prosvetno veče Jugoslavije, 
ki je predlagalo, naj se posvetovanja 
udeleže še predstavniki kulturno pro
svetnih organizacij iz Bosne in Herce
govine.

V razpravi so člani predsedstva po
udarili, da bi delovni programi občin
skih in krajevnih svetov morali v pri
hodnje tudi bolj angažirati občane, ne 
le zadajati naloge in da naj bi bili ti 
programi izdelani za vsako področje 
dejavnosti, ne samo za nekatera, kot 
se je često dogajalo v preteklosti. Če 
bodo programi bogati sugestij občanov 
in oprijemljivih akcij, bodo le-ti tudi 
resnični odraz kulturnih potreb neke
ga kraja, ne le odraz dejavnosti svetov 
kulturno prosvetnih organizacij. Na ta 
način bodo tudi poklicne kulturne usta
nove v občini začele sodelovati z Zvezo 
kulturno prosvetnih organizacij. In k 
taki povezavi vseh kulturnih dejavno
sti, vseh kulturnih institucij, ustanov, 
društev in organizacij v občini, vendar 
stremimo.

Tesno sodelovanje, ki bo ustvarjalo 
živo, vedno prisotno vzdušje aktivnega 
ustvarjanja, poustvarjanja, sprejema
nja kulture in »kulturno žejo« (primeri 
izpričujejo, da skromna kulturna de
javnost ne veča, temveč iz leta v leto 
manjša željo po kulturnem življenju v 
nekem kraju), bi gotovo naletelo na 
bolj odprta ušesa pri vseh odgovornih 
činiteljih v občim, ki danes še mar
sikje le »režejo« denarce kulturi. Prej 
in laže bi se tudi v občini premaknili 
od namenskega investiranja, ki je zdaj 
pogosto le na papirju, k dejanskemu 
namenskemu investiranju. Ob sestav
ljanju družbenih planov v občinah so 
se doslej namreč vse premalo upošte
vale dejavnosti in potrebe občanov, po
trebe smo planirali po programih kul
turnih institucij. In še te so dobivale 
včasih bore malo. Tako so se kar ne
kam privadile na životarjenje, na to, 
da ni sredstev za kaj več kot za oseb

ne dohodke in marsikje zanemarile 
svoje prvobitne naloge.

Čeprav Zveza kulturno prosvetnih 
organizacij že nekaj let sama zelo skrbi 
za kadre, so le-ti še vedno njen naj
večji in najhujši problem. Doslej jih je 
za svoje potrebe izdrževala v tečajih 
in seminarjih, ki so jih organizirali Re
publiška zveza ali okrajni sveti. Vsi 
pa vemo. da tako nekajdnevno ali te
densko »šolanje«, lahko zamaši vrzeli 
le v stiski. V bodoče bi morali priha
jati na delo v kulturno-prosvetne or
ganizacije strokovni kadri iz rednih šol. 
Seminarji bi v prihodnje postali le do
polnilo osnovnemu znanju in pa oblika 
za usposabljanje pri upravljanju orga
nizacijskih posloy.

Ob tem se je nekaj članov pred
sedstva na nedavni seji vprašalo, ko
liko so doslej storile redne učno vzgoj
ne ustanove za vzgojo kadrov v kultur
no prosvetnih organizacijah. Rezultati 
so namreč — iz subjektivnih in objek
tivnih razlogov — porazni. In koliko 
so v zadnjih petih letih razmišljali o 
teh kadrih republika, okraj in občine 
pri dodeljevanju in razpisih štipendij. 
Podatki govore, da prav nič. To pa 
hkrati kaže. da so pri nas odnosi med 
finansiranjem in programiranjem slabo 
urejeni in da mora Zveza kulturno 
prosvetnih organizacij z načrtnim de
lom vplivati na urejevanje teh odno
sov. ' •

Zelja, da bi Zveza kulturno prosvet
nih organizacij dobivala kadre iz red
nih šol. je trenutno morebiti še precej 
»dolgoročno planiranje«. Vsekakor pa 
pravilno in v času sestavljanja sedem
letnega plana* ne preuranieno. V dani 
situaciji, ob premalo številnem in 
usposobljenem kadru, pa še zdaleč ne 
pomeni, da bi se Zveza kulturno pro
svetnih organizacij zaenkrat odrekla 
vzgoji kadrov po že ustaljenih oblikah 
in načinih. Gre le za izpopolnjevanje 
teh oblik in načinov.

Člani predsedstva Republiške zveze 
kulturno prosvetnih organizacij so ob 
koncu še opozorili na jubilejno leto 
20. obletnice naše osvoboditve in kako 
naj bi se sveti in društva oddolžili te
mu spominu. Potem so sprejeli sklep, 
naj se preimenujejo zdajšnji sosveti pri 
Republiški zvezi v odbore in naj temu 
zgledu sledijo morebiti še okrajni in 
občinski sveti.

NOVO FILMSKO 
GLEDALIŠČE

Ko je tajnik DPD Svobode Velenje tovariš Milan Valenčak v ponedeljek pred 
dvema tednoma v nabito polni dvorani kulturnega doma pozdravil zbrano ob
činstvo, želeč mu ob premierski predstavi kar naj več kulturnega razvedrila, se 
je ob besedah ».... in s tem odpiram filmsko gledališče...« počasi prostrlo preko 
odrske odprtine filmsko platno. Nekaj trenutkov zatem je operater vključil pro
jektor in prvi metri projekcije zadnjega slovenskega celovečernega filma »Ne joči, 
Peter« so stekli. S tem je bilo filmsko gledališče v Velenju izročeno svojemu 
namenu.

Otvoritev filmskega gledališča je za 
rudarsko mesto prav gotovo pomemben 
kulturni dogodek, razveseljiv po svoji 
družbeni in kulturni plati.

• Odkod pobuda za osnovanje film
skega gledališča?

Pobudo je dalo DPD Svoboda. 
Upravni odbor Svobode je namreč že 
dlje časa razmišljal in razpravljal o 
tem, kako bi dvignil kulturni nivo 
filmskih predstav. Čeprav to ni bil bi
stveni in edini povod za ustanovitev 
filmskega gledališča, pa je tudi res, da 
je med nekaterimi predstavami v na
šem malce oddaljenem kinematografu 
tudi obnašanje občinstva bilo včasih 
kar zaskrbljujoče. Torej tudi zato smo 
sklenili, da se redno enkrat tedensko 
preselimo s filmsko predstavo v novi 
ambient, v kulturni dom v središču 
mesta.

Film je danes močno izrazno sred
stvo, ki vsestransko oblikuje gledalca,

znanjali občinstvo s kvalitetnimi film
skimi deli.

® Filmsko gledališče je torej tu. 
Kako bo s programiranjem in sploh z 
organizacijo programa?

Program je odvisen od distribucij
skih hiš. Le-te so doslej pokazale nena
vadno razumevanje in so obljubile svo
je sodelovanje. Vesna-film, Croatia- 
film, Morava-film in Kinema zaslužijo 
za tak odnos oceno odlično. Čeprav bo
do posredovale za program filmskega 
gledališča tudi predpremierske filme, 
niso zato prav nič podražile svoje uslu
ge, oziroma iskale dodatni dobiček. 
Ožjo selekcijo filmov, ki bodo sestav
ljali repertoar, je uprava filmskega 
gledališča zaupala posebnemu program
skemu odboru, člani odbora se bodo v 
posvetu s filmskimi publicisti preko 
sosveta za film pri Svetu Svobod in 
prosvetnih društev odločili, ali naj film 
pride pred avditorij ali ga črtajo s se
znama.

Ljubljanska razglednica Foto: M. Šparovec

še celo mladega gledalca. In eden Iz
med nadaljnjih vzrokov, ki so nareko
vali osnovanje filmskega gledališča, 
kakor se čudno sliši, so tudi slabi fil
mi. Prav s pravšnjim izborom filmov 
in s primerno besedo bomo dali v film
skem gledališču filmski kulturi tisti 
poudarek in mesto, ki ga Svoboda kot 
najvidnejša kulturna institucija, tej 
umetnosti danes mora dati. Film naj 
v pravi obliki pomaga premostiti jez 
med filmsko umetnostjo in drugimi 
umetnostmi, predstava naj bo kultur
no in umetniško doživetje.

9 Zanimanje za filmsko gledališče 
je med ljudmi precejšnje in to med 
vsemi plastmi. Kljub vstopnini, ki je 
blizu ekonomski ceni (vračunani niso 
stroški dvorane), je odziv občinstva 
precejšen. ‘Razpisali smo abonma, saj 
se zanimajo za predstave tudi okoliški 
prebivalci. Doslej smo v Kulturnem 
domu lahko prisostvovali raznim kon
certom, gledališkim predstavam itd. 
Z otvoritvijo novega filmskega gledali
šča pa se bo v sezoni 1964/65 razširil 
program kulturnega doma na predva
janje predpremierskih in umetniško 
kvalitetnih filmov. S tem bo kulturni 
dom samo pridobil na svoji komunika
tivnosti. Pričakujemo, da bomo dosegli 
dvoje: s kvalitetno projekcijo bo pred
stava res kulturno doživetje, na kar bo 
vplival tudi kulturni dom s svojo kul
turno atmosfero, hkrati pa bomo se

Predstave bodo spremljale uvodne 
razlage, besedo bodo imeli filmski stro
kovnjaki. Tudi tu bo priskočil na po
moč sosvet za film in TV pri Svetu 
Svobod, ki je obljubil posredovati va
bila filmskim strokovnjakom in film
skim javnim delavcem. Na predpre
miere domačih filmov bodo povabili tu
di ustvarjalce filma. Tako bo občinstvo 
imelo priložnost videti in slišati nepo
sredno tudi mnenja ljudi, ki so film 
ustvarjali.

® In prva predstava v filmskem 
gledališču? Kot nalašč je bil za svečano 
otvoritev izbran Štiglicev zadnji celo
večerni film »Ne joči, Peter«. Občinstvo 
je z napetim molkom sledilo projekciji 
in ob koncu predstave so negibno ob
sedeli pod močnim vtisom, ki ga je za
pustil film. Le ob predstavljanju igral
cev se je zataknilo. Iz neznanih vzro
kov (ali je botrovala birokratska po
vršnost obveščanja?) povabljenih igral
cev ni bilo na oder. Prireditelju žal ni 
preostalo drugega, kot opravičiti se ob
činstvu in spraviti šopke in spominska 
darila v predal. Tako je poalr.VHIvn 
sledilo le jedrno in stvarno zastavljeni 
besedi filmskega publicista P-anka 
Šomna, ki je predstavil Velenjčanom 
slovensko noviteto.

Filmsko gledadišče želi nuditi ob
iskovalcem kar največ kulturne raz- 
vedrila in želimo mu, da bi ::v o tudi 
uspelo. BOŽO Vp. xO
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Zamotana pot
Znano je, da se godi na

šim učiteljem in profesor
jem telesne vzgoje narav
nost odlično. Pri delu 
se običajno ne pretegnejo, 
med ljudmi uživajo visok 
ugled, za svoj trud pa pre
jemajo vsak mesec zares 
čedne vsotice. In prav 
je tako!

Vendar, če je res tako, 
boste dejali, zakaj nam pa 
potlej primanjkuje teh lju
di...?

No, prav to vam hočem 
povedati. Odgovor se glasi: 
zato, ker je pot do diplome 
na naših kadrovskih šolah 
tako zamotana, kot 
malokje. Prav zares. Sicer 
pa, v pojasnilo naslednji 
trije primeri:

Prvi primer: Profe
sor razpiše izpitne roke. 
Študentje se ob določeni 
uri zberejo pred njegovo 
sobo in čakajo. Čakajo, ča
kajo ... Toda vrata profe
sorjeve sobe ostanejo zapr

ta. Potlej študentje zvedo, 
da je predavatelj zbolel. Ko 
pridejo potem drugič (na 
uradni poziv!) na izpite, jim 
predavatelj sporoči, da je 
pravkar prejel nujen tele
fonski poziv...

(Morda bi bilo vse skupaj 
kar zabavno, če ne bi mo
rali nekateri zaradi vsega 
tega prečepeti na vlaku to
liko in toliko ur!)

Drugi primer: Štu
dent se zanima ,za obvezni 
jesenski izpitni rok. To
da. .., ni ga! Zares ga ni! 
Pa študent sreča tako zaže
lenega profesorja ter ga po
bara po roku. Profesor mu 
odgovori, da bo morda 
utegnit naslednji teden. In, 
da sedaj nima časa. 
Vendar, ko poteče sedem 
dni, profesor ponovi, da 
nima časa in še doda: 
»K ar uči Se, saj še 
ne znaš 1« Ko študent 
skromno pripomne, da je 
izpit pogoj za vpis, ga pro
fesor očetovsko potolaži, da 
obstaja tudi pogojni vpis.

(Tudi to bi bilo morda za 
koga zabavno, če ne bi ime
li študentje več pogojev 
za vpis v naslednji letnik!)

Tretji primer: Štu
denta prideta na izpit. Pro
fesor zastavi enemu izmed 
obeh vprašanje in ker z od
govorom ni povsem zadovo

ljen, pravi: »Fanta, pridita 
drugič!« Ko drugi štu
dent pripomni, da sploh še 
ni dobil i^prašatija, ga pre
davatelj zavrne: »S a j
vendar vidiš, da ne 
gre. No, pridita še en
krat!«

Zgodbice dokazujejo dvo
je. Prvič, da je postati uči
telj telesne vzgoje zares 
težko, in drugič, da je čas 
nekaterih predavateljev na 
naših kadrovskih šolah prav 
neverjetno dragocen.

Človek se pravzaprav ču
di. kje najdejo ti ljudje to
liko časa. da utegnejo svo
jim študentom kolikor toli
ko redno poročati, da je za 
izpite škode •»Hhovega časa..

vS.T «• O

Kaj je pokazala anketa
ULlll

o pripravah naših vrhunskih smučarjev
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Naša javnost je že več let nezadovoljna z uspehi, 
kakršne dosegajo naši smučarji reprezentanti na 
olimpijskih igrah, na tradicionalnih prireditvah v 
Planici in drugih mednarodnih tekmovanjih. Nepo
učeni ljudje se jezijo na tekmovalce in njihove tre
nerje. Vendar jim delajo krivico. Uspehi v tekmo
valnem športu namreč niso odvisni samo od po
žrtvovalnih tekmovalcev in sposobnih trenerjev. 
Gre za nekoliko globlje vprašanje.

od 21 tekmovalcev sprintarice, ■ 
odkriva nizko raven splošne 
športne vzgoje. Kako nujno bi 
bilo, da bi začeli pri nas s ce
loletno smučarsko šolo za vzgo
jo tekmovalnega naraščanja, za 
kar so finančna sredstva že tre
tje leto na voljo (in že tretje 
leto izgubljena!), ker.se zvezni 
funkcionarji ne morejo odlo
čiti glede organizacije in loka
cije te šole!

Pritožbe glede specialnih 
smuči za tekmovanje, glede maž 
in čevljev, ki jih navajajo v 
anketi, razodevajo določene sla-

-g-j,rimanjkljaj telesnovzgojnih strokovnjakov ugotavlja- g 
B-J'mo danes tako pri kadrih za pouk šolske telesne g 
S vzgoje kdkor pri amaterskih in profesionalnih kadrih g 

za ostala področja telesnokulturne dejavnosti. Orne- g 
nimo naj, da bo potrebno izšolati v prihodnjem sedem- g 
letnem obdobju več kot 650 kvalificiranih pedagogov za ' g 
poklic telesne vzgoje, medtem ko so trenutne kapacitete g
Visoke šole za telesno kulturo in morebitne na novo usta- g
novljene Pedagoške akademije v Mariboru (za obdobje g
1964T0) le 365 strokovnjakov, kar pomeni še povečanje g
primanjkljaja pedagoškega kadra za pouk telesne vzgoje. g
Poleg tega manjka zlasti razrednim učiteljem zadovoljivo g
znanje za ustrezni pouk telesne vzgoje. Zato morajo učite- g
Ijišča in pedagoške akademije s svojimi učnimi programi g
zagotoviti tak profil razrednega učitelja, ki bo ustrezal g
sodobnim zahtevam pouka telesne vzgoje pri razrednem g
pouku v osnovni šoli. S

Prav tako je pri amaterskem kadru za družbene orga- g 
nizacije, ki bi ga v sedemletnem obdobju potrebovale 4390, g 
pomanjkanje veliko. Da bi tako veliko število sploh do- f§

l!l!!!llllllll!lll!l!!lllllll!llll!!l!lll!!illlll!lllllll!lllllllllllllll!!ll!lll!ll

Smučarskih uspehov ni mo
goče improvizirati, treba jih je 
organizirati, po domače pove
dano pridelati. To pa je dolgo
ročen proces, ki zahteva dobro 
zamišljene načrte, množično ak- 
tivizacijo in selekcijo tekmoval
cev, finančna sredstva in še 
marsikaj. Da bi odkrili resnico, 
da bi dobili zanesljive odgo
vore na vprašanje, zakaj zao
stajamo na tem pomembnem in 
prikupnem športnem področju 
za razvojem v svetu, in z name
nom, da bi prišli do uspešnej
ših metod dela, je organizirala 
Visoka šola za telesno kulturo 
v Ljubljani anketo o pripravah 
smučarjev za udeležbo na letoš
njih zimskih olimpijskih igrah.

Strokovnjaki šo pripravili 
vrsto ključnih vprašanj, nana
šajočih se na plan treniranja, 
na realizacijo plana, kontrolne 
preglede tekmovalcev, režim 
življenja, športno moralo, opre
mo za tekmovanje in podobno. 
Anketna pola za tekmovalce je 
obsegala 72 vprašanj, za tre
nerje in kapetane pa 43 vpra
šanj. Iz odgovorov je razvidno, 
da so razmere v smučarskem 
tekmovalnem športu nevzdržne; 
treba je samo pritrditi nekemu 
anketirancu, ki je predlagal, da 
bi se šli raje nedeljsko smuča- 
rijo, če ne mislimo delati res
no.

Polovica tekmovalcev ima le 
nižjo izobrazbo, kar ni brez po
sledic na gmotne razmere. Pri 
večini olimpijskih tekmovalcev 
je bil povprečni ..mesečni doho
dek v minulem leto nižji od 
25.000 dinarjev. Da bj pravilne
je razumeli ilustracijo gmotnih 
razmer, je treba povedati, da je 
med 21 olimpijskimi tekmoval
ci in kandidati 10 učencev in 
študentov. Znano je, da sodi 
pravilna prehrana med temelj
ne pogoje športnega udejstvova
nja. Anketa pa je pokazala, da 
tudi v tem pogledu ni vse v 
redu: 4 tekmovalci živijo brez 
zajtrka, 11 brez dopoldanske 
malice, 1 brez kosila, 14 brez 
ronoldanske malice in 5 brez 
večerje. Verjetno gre delno za 
pomanjkanje sredstev, delno pa 
tudi za nepravilen odnos do 
hrane. Med 21 anketiranimi tek
movalci je samo 13 nekadilcev 
in 8 abstinentov, kar razodeva 
pomanjkljivo vzgojo glede šport
nega režima življenja. Prav ta
ko moramo negativno oceniti 
dejstvo, da si samo dva tekmo
valca privoščita spanje no 9 do 
10 ur na dan, kar velja kot 
norma za vse tiste, ki naporno 
trenirajo. Iz tega lahko sklepa
mo, da je treniranje premalo 
intenzivno, ali pa da je proces 
obnove sil nezadosten.

Dandanes si ne moremo za
misliti mednarodnih uspehov v 
smučarskem športu, če niso re
prezentanti izbrani iz množice 
takih športnikov, ki trenirajo 
redno, v vseh letnih časih in že 
od otroških let naprej. Pr; nas 
pa tega ni. Smučarski klubi so 
še vedno navajen; na mrtvo se
zono, ki traja ponekod vse po
letje in jesen. Celo o tistih klu
bih, ki so odgovorni za treni
ranost vrhunskih tekmovalcev, 
smo v anketi zvedeli, da jih le 
polovica dela v tako imenovani 
pripravljalni dobi. (Glede jese
niških tekmovalcev naj omeni
mo, da še zdaj, ko je oktober, 
nimajo organiziranih trenin
gov!)

Načrti za treniranje so bili 
le nekako skicirani. Strokov
njaki se zavzemajo za to, da bi 
vnaprej izdelovali perspektivne 
oziroma dolgoročne plane treni
ranja ob sodelovanju Visoke šo
le za telesno kulturo, trenerske 
organizacije in športnih zdrav
nikov. Največja napaka pa je 
bila menda v tem, da so vklju
čili v priprave le najožji krog 
vrhunskih tekmovalcev. »Pred
olimpijski trening je bil samo 
za 4 skakalce... s takim izoli
ranim treningom verjetno ne 
bomo daleč prišli, ugotavlja an
ketiranec, ki se je čutil zapo
stavljenega. »Tudi to ni pravil-
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no, da pustijo vaške tekmoval
ce tako rekoč soati in da pre
več radi govorijo o uspehih 
Ljubljančanov«, se pritožuje 
prizadeven kandidat z dežele.

Strokovnjaki predlagajo, da 
bi zajel; v priprave za Vsako 
panogo veliko več tekmovalcev 
kakor doslej. Tako bj pomagali 
tudi mladim na noge, vrh tega 
pa bi se rajzvila ostrejša kon
kurenca. Inž. Pohar predlaga, 
da bi zajeli v skupne priprave 
za alpske discipline 30 tekmo
valcev, nadaljnjih 70 pa naj bi 
treniralo po klubih. Prav tako 
se zavzemata zvezna kapetana 
Klančnik in Šramel za okrepit
ve kandidatov za smuške teke 
in skoke. Strokovnjaki in olim
pijski tekmovalci so ovrgli ten
denco Smučarske zveze Jugo
slavije, ki bi rada prenesla od
govornost za priprave tekmo
valcev na klube. Klubi ne zmo
rejo vseh nalog, ker nimajo ni
ti trenerjev niti naprav niti 
gmotnih sredstev; zato bodo za 
dviganje kvalitete tudi vnaprej 
potrebne skupne priprave. Zla
sti pa velja to za treniranje na 
velikih skakalnicah in na pro
gah za smuk.

bosti v odnosu do osnovnih po
gojev uspešnega tekmovanja. 
Naj navedemo nekaj značilnih 
izjav:

— Vse do olimpijskih iger 
sem imela stare Smuči, nepri
merne za tekmovanje.« — »V se
zoni 1963,64 sem zamenjal 6 pa
rov smuči različnih tvrdk in 
teže.« — »Januarja sem za svoj 
denar kupil v Italiji ustrezne 
smuči, s katerimi sem tekmo
val na olimpijskih igrah«. Ne 
smemo pozabiti, da je kvalite
ta smuči velikega pomena za 
uspeh ali neuspeh.

Anketa je odkrila vrsto sla
bosti, ki bi se dale odpraviti. 
Tem prej, ker gre le delno za 
gmotna sredstva. Jasno pa je, 
da ne bo težko pričakovanega 
napredka niti brez poglobljene
ga dela v smučarskih osnovnih 
organizacijah niti brez okrepit
ve strokovnega vodstva, ki mo
ra dobiti potrebna pooblastila 
za sodobno planiranje dela in fi
nančna sredstva za realiziranje 
plana. Tekmovalci in tekmoval
ke so pripravljeni še bolj in
tenzivno trenirati — in družba, 
če je zares" zainteresirana za 
uspehe, jim naj pri tem po
maga bolj kakor doslej. D. V.
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M segli, bo potrebno organizirati čim več centrov za šolanje 
H in strokovno izpopolnjevanje kadrov. Problem povzroča 
fg predvsem stalno odpadanje že obstoječega amaterskega 
§§ kadra, tako da bo treba dejansko šolati še mnogo večje
j§ število ljudi, kot pa smo dejali, če hočemo vsaj približno

I Sedemletni
j phn
| in kadri
H pokriti vse potrebe. Pri tem bo potreben izredno širok
g profil, tako amaterskega kakor tudi profesionalnega kadra 
g v telesni kultuii. To je' pomembno predvsem zaradi veli- 
g kega števila športnih panog in pa povsem različne ravni, 
g na kateri delajo posamezni strokovnjaki. 
g Pomemben problem pri amaterskem, še bolj pa pri pro- 
j§ fesionalnem strokovnem kadru, je neustrezno družbeno 
g priznanje. V prihodnjem obdobju bo treba doseči za pro-
g fesionalne strokovnjake ustrezne ukrepe, da bo njihovo
g delo upoštevano enako kot delo strokovnjakov na drugih 
g področjih, zaposlitev na delovnem mestu pa urejena tako, 
g kot pri drugih kadrih z ustrezno izobrazbo. 
g Istočasno s problemom strokovnega kadra moramo ob- 
g ravnavati tudi problem najrazličnejših učnih pripomočkov
g za šolanje in izpopolnjevanje teh kadrov. Premalo še raz-
g polagamo s strokovno literaturo, strokovnimi filmi itd. Za
g izboljšanje današnjega položaja bo treba izdatneje nagra-
g jevati tiste, ki so sposobni pomagati pri reševanju teh
g vprašanj. Potrebno bo zagotoviti sredstva za dotiranje iz-
§| daj strokovne literature, za izdelavo in nabavo strokovnih
g učnih filmov, ki veljajo danes v svetu za najboljši pripo-
= moček, tako pri šolanju kadrov, kakor tudi pri delu tre-
f§ nerjev za vrhunske storitve. Posebej so nujni priročniki
g za šolsko telesno vzgojo, ki bodo morali načrtneje pomo
li gati razvoju pedagoške prakse. Okrepiti bo treba publici-
g stično dejavnost v reviji »Telesna kultura«, v športnih da
lj sopisih in ustreznih rubrikah.
g Za potrebe Visoke šole za telesno kulturo, Centra za 
g šolanje in strokovno izpopolnjevanje kadrov, je potrebno
g zgrabiti dva sodobno urejena centra: zimskega v gorah in
g letnega nekje ob morju.
g Ker postaja znanstveno raziskovalno delo pogoj za hi- 
g trčjši in poglobljeni razvoj telesne kulture, bo potrebno 
g napraviti korake tudi v tej smeri, pri čemer bo treba 
g kmalu misliti na nabavo ustrezne opreme. Nadalje bo 
g treba poskrbeti predvsem za kadrovske pogoje za študij na 
g tretji stopnji, da bomo lahko usposobili potrebne kadre za 
g pčdagoško in znanstveno raziskovalno delo, ki bodo lahko 
g vsestransko proučevali številne probleme telesnokulturne 
g dejavnosti skupaj s strokovnjaki in specialisti za športno 
g medicino, antropologijo, biokemijo, zgodovino, pedagogiko, 
g i sociologijo in statistiko.
g Znanstveno raziskovalno delo naj bi se pri nas razvi- 
g jalo V naslednjih smereh: Splošna problematika telesne 
g kulture, šolska telesna vzgoja, proizvodnja in rekreacija, 
g vrhunski šport in telesna vzgoja v dobi staranja. 
g Postopno z organizacijo znanstveno raziskovalnega dela 
|§ in študija na tretji stopnji, bomo morali preiti na ustano- 
1 vitev samostojnega inštituta za telesno kulturo. Zato bo 
E treba zagotoviti znanstveno izpopolnjevanje kadrov na so- 
H rodnih visokošolskih zavodih doma in v inozemstvu ter 
g izpopolniti znanstveno dokumentacijsko službo ter omogo- 
gj čiti izdajo ustreznih publikacij.
g
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NERESEN ODNOS NA TERENUNa vprašanje, če zadoščajo 
priprave na tekmovalno sezono 
po klubih, je odgovorilo 20 tek
movalcev nikalno, le eden pri
trdilno. Največ je bil na snegu 
(do 60 dni) P. Lakota, ki je dose
gel v Insbrucku tudi najboljši 
uspeh. Vsi si želijo več trenin
ga in večkratnih skupnih pri
prav pod vodstvom zveznih- tre
nerjev. Ni brez pomena ome
niti, da so tekmovalci z do
mačimi trenerji zadovoljni In 
da ne vidijo rešitve v tem’ da 
bi vabili k nam tuje strokov

en jake.
Najbolj zanemarjeno področ

je je vsekakor kondicijsko tre
niranje v pripravljalni dobi, to 
je v poletju, jeseni in tednih 
pred vadbo na snegu. Nekate
ri tekmovalci so začeli s pri
pravami dva ali tri mesece pre
pozno! Tudi glede vadbene op
reme so razmere slabe. Jasno 
je, da potrebujejo vrhunski 
smučarji dvojno opremo — za 
poletno in za zimsko vadbo. 
Ugotovitev, da imajo samo trije

Zaradi vedno zahtevnejših na
log na področju šolanja strokovnih 
kadrov, zaradi vedno resnejšega 
pomanjkanja strokovnih delavcev v 
osnovnih telesno kulturnih organi
zacijah ter zaradi preglednejšega 
šolanja je Konferenca OZTK Ljub
ljana v letu 1963 ustanovila svoj sa
mostojni Center za šolanje in izpo
polnjevanje strokovnih kadrov.

Kadrovski center Ljubljana je v 
letošnjem letu tesno sodeloval z Vi
soko* šolo za telesno kulturo v 
Ljubljani in republiškim kadrov
skim centrom. Prav tako je na 
skupnem sestanku z okrajnimi zve
zami oziroma kadrovskimi centri 
sestavil in uskladil programe dela. 
kar se je pokazalo kot koristna in 
edina možna oblika pri šolanju stro
kovnjakov za manj razširjene šport
ne panoge.

republiški kadrovski center je 
v letošnjem letu prvič pomagal s 
st rokovno literaturo. Tako so bila 
r ravočasno pripravljena skripta i 
zpitnimi vprašanji iz splošnih pred

metov, katera so pripravili naši naj
vidnejši strokovnjaki.

Poleg teh in tudi drugih pozi- 
tivnih premikov v letošnjem letu 
pri šolanju strokovnih kadrov, pa

nikakor ne moremo povsem obiti 
tudi nekaterih slabosti. V splošnem 
namreč velja, da so osnovne orga
nizacije slabo izbirale udeležence za 
tečaje. Težko bi negativno ocenje
vali delo osnovnih organizacij ali 
občinskih zvez za telesno kulturo, 
če za tečaje ni bilo zadostno šte
vilo prijavljencev. V takih primerih 
je OkZTK razpisane tečaje pravo
časno odpovedala z opravičilom, da 
ni bilo prijavljenih zadostno število 
kandidatov. Nikakor pa se ne more
mo sprijazniti z dejstvom, da je 
bilo za posamezne razpisane šport
ne panoge prijavljeno zadostno šte
vilo kandidatov, ki pa iz neznanih 
vzrokov niso pravočasno odpovedali 
udeležbe oziroma se sploh niso te
čajev udeležili. To niso osamljeni 
primeri. V določenih panogah je bil 
tako kadrovski center pred nereš
ljivim problemom, kako ukrepati v 
takih primerih. Samo dva primera: 
za atletiko je bilo prijavljenih li 
kandidatov, tečaja pa se jih je ude
ležilo le pet; za odbojko je bilo 
prijavljenih 21 kandidatov, tečaja 
pa se je udeležilo le 9 ljudi. Jasno 
je, da zahteva tak neodgovorni od
nos do tečajev drugačen program, 
dodatno delo, predvsem pa pomeni 
izgubljena finančna sredstva, ki jih

je kadrovski center vložil že pred 
tečaji v organizacijo. Kar 44 kandi
datov iz devetih panog se tečajev ni 
udeležilo.

Nadaljnja slabost tečajev se kaže 
tudi v izbiri kandidatov. Gre pred
vsem za strokovno predpripravo 
tečajnikov. Večje število kandidatov 
pride na tečaje slabo pripravljenih, 
tako da so predavatelji porabili več 
časa za predelavo osnov posamez
nih panog, .kot pa za redna preda
vanja. Zato bi bila nujno potrebna 
selekcija kandidatov že pred pri
četkom posameznih tečajev. Le na 
ta način bi zagotovili potreben ka
der, ki bi ustrezal strokovnemu 
delu na terenu.

Določene občinske zveze za te
lesno kulturo se še danes, po štirih 
■?tih sistematičnega dela. ne morejo 
sprijazniti, da ti tečaji niso name
njeni r.,; izpopolnjevanje aktivnih 
tekmoval-sv. Se vedno se dogaja, 
da hočejo do’ovene občinske zveze 
za teleshd kulturo vriniti v strokov
ne tečaje večje število akth n ih tek
movalcev, ki hi jim tak tečai lužil 
.-t priprava na tekmovalno sezo

no. Seveda, pride v takih primerih 
do črtanja tečajnikov in do drugih 
podobnih nevšečnosti, ki imajo po
sledice na terenu samem.
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47. komuna KOČEVJE

1

I

10. NOVA 
GORICA

11. GROSUPLJE
12. MURSKA 

SOBOTA
13. PTUJ
14. TREBNJE
15. METLIKA

27. POSTOJNA
28. ČRNOMELJ
29. ŠENTJUR
30. TOLMIN *
31. CERKNICA
32. RIBNICA
33. MARIBOR 

- CENTER

1. VELENJE
2. IDRIJA
3 JESENICE
4. KRANJ
5. KAMNIK
6. SEŽANA 
7 NOVO

MESTO
8. SEVNICA
9. LOGATEC

16. RADOVLJICA 34 BREŽICE
17. RAVNE 35. KOPER
18. ŽALEC 36. TRBOVLJE
19. ŠKOFJA 37. ILIRSKA

LOKA BISTRICA
20. SLOVENSKA 38. IZOLA 

BISTRICA 39. MARIBOR
21. DOMŽALE — TABOR
22. SLOVENJ 40. HRASTNIK

GRADEC 41. MARIBOR
23. VRHNIKA - TEZiNO
24. LAŠKO 42. CFT.JT'
25. SLOVENSKE 43. ZAGORJE 

KONJICE 44. PIRAN
26. ŠMARJE 45. DRAVOGRAD

PRI JELŠAH 16. LENDAVA

Mest©, 
M Je 
zaživelo 
po vojni

Uvodno razmišljanje o KOMUNI KOČEVJE nas najpo- 
prej zadrži pred dvermi danes prenovljenega Seškovega 
doma. Nikakor ne moremo mimo spomina na Zbor sloven
skih poslancev, mimo enkratnega dogodka, ki je za vse nas 
nespremenjeno pomemben in kolikor let je pač preteklo od 
tistih znamenitih oktobrskih dni leta 1943. Nič nenavadne
ga ni potemtakem, da so prav ti dnevi leto za letom enako 
svečani, da je dan med njimi — 3. OKTOBER — izbran za 
dan, ko praznuje komuna svoj občinski praznik! 
To pa ni samo dan spominov, ampak je tudi dan položenih 
računov z bližnjo preteklostjo, z delovnimi uspehi, z no
vostmi, ki jih dosegata občan in komuna v svoji vsak
danjosti.

Kdo bi obšel misel o Kočevju nekoč. Davno, pred vojno! 
Takrat smo o njem le malo vedeli. Še tisto, kar smo, ni ni
kogar navduševalo. Edinole po premogu je zaslovelo in po 
gozdovih. Mesto je zaživelo šele po vojni! 
Razrušeno in zapuščeno, je postalo domačija številnih pri
seljencev iz različnih krajev naše ožje domovine. Pripoved 
o premogu in o gozdu so začele preglasovati mikavnejše 
pripovedi. O tekstilni, lesni, kovinski, kemični industriji, o 
dejavnosti komunalhe in stanovanjske izgradnje, o trgovi
ni, gostinstvu in turizmu, o znamenitih možnostih za razvoj 
lovskega turizma, o številnih kamenčkih, ki nas naposled 
seznanjajo s polnim življenjem lepega mesta ob jugovzhod
ni meji naše republike.

V Kočevju živi danes okoli 6500 
prebivalcev. Na območju komune pa 
nad 16.800 občanov. Med njimi jih je 
blizu 4800, ki so člani raznih delov
nih kolektivov. V njihovi legitima
ciji piše: lani je dosegla komuna za 
26 odstotkov višji bruto produkt kot 
predhodno leto, polletni izračuni ka
žejo, da bo ob koncu letošnjega leta 
vrednost družbenega bruto produk
ta še za okoli novih 15 odstotkov viš
ja, saj so delovni kolektivi ob pol
letju ustvarili letne plane z indek
som 55,2. To pa pomeni, da je uspeh 
kolektivov v prvem polletju za 35,8 
odstotka ugodnejši, kot je bil v lan
skem polletju.

Kočevju in komuni daje pečat 
industrija. Hkrati z njo pa prispeva 
zajeten delež k mednarodnemu do
hodku komune njena druga proiz
vodna značilnost: kmetijstvo z živi
norejo in gozdarstvo. Ze samo po
potovanje po komuni seznanja z ob
sežnimi gozdnimi površinami, z ma
lone nepreglednimi njivami, travni
ki in košenicami. Vse sicer še ni ob
delano — gostota naseljenosti je raz
meroma šibka in mnoge domačije, 
ki so bile pred vojno obljudene, zdaj 
samevajo zapuščene — vendar pa so 
načrti tu in vse tako kaže, da bo 
tamkajšnje posestvo ostalo tudi vna
prej največje posestvo takšne vrste 
v Sloveniji.

Rastoči proizvodni diagrami v 
komuni se na drugi strani zrcalijo 
v investicijski politiki občinske skup
ščine ter posameznih gospodarskih 
organizacij do proizvodnje. Lani vlo
ženih milijarda in 139 milijonov je 
visoka številka: nad 34 odstotkov 
od teh sredstev za industrijo, nad 20 
za nadaljnji razvoj kmetijske in go
zdarske proizvodnje, nad 15 v pro
met, nad 13 v komunalo. Obenem pa 
skupščina ni zanemarila investicij v 
družbeni standard in v komunalno 
dejavnost, ki so lani prav tako pre
segle milijon.

Zgrajenih je bilo 241 novih sta
novanj. Vrednost stanovanjske grad
nje in obnove dosega trenutno 432 
milijonov. Med pomembne investi
cije sodi dograjena cesta do Ljub
ljane, katere vrednost znaša na od
seku, ki vodi skozi komuno, okroglin 
300 milijonov dinarjev. Nedvomno: 
cesta je izrednega pomena za razvoj 
gospodarskih panog, prometa in zla
sti turizma, ki si šele s cesto utira 
pot na Kočevsko. Med potrebne in
vesticije. ki pomagajo oblikovati 
družbeni standard domačinov, je 
uvrstila občinska skupščina preure- 
ditvena dela Seškovega doma. S pre-, 
ureditvijo je dobilo mesto lepo gle
dališko dvorano in ustrezne prostore 
za pokrajinski muzej. Potlej je tu 
še nadaljevanje gradnje novega po

slopja Zdravstvenega doma, ki je že 
dolga leta hudo pogrešana ustanova 
na tem območju.

A ne le Kočevje kot center ko
mune, tudi okoliški kraji počasi, a 
zanesljivo formirajo lastni videz so
dobnosti in udobja, prosvetljenosti 
in kulture. V Dolgi vasi — za primer 
— so vaščani sami s prostovoljnim 
delom dogradili prosvetni dom. V 
naseljih Ložec, Ribjek, Grintovec, 
Žurge, Bezgarji, Belica, Struge. 
Kolpska dolina — je zasvetila elek
trična luč.

Nato je tu skrb za javno razsvet
ljavo, za asfaltne steze in za zelenice 
v mestu, za urejene parkirne prosto
re, za kanalizacijo, za položene tele
fonske kable, za vodovodni rezer
voar, za vodovod, kar vse skupaj 
uvršča Kočevje med čista in lepo 

"oskrbovana mesta.
Investicije v razmeroma nagel 

razvoj gospodarskih dejavnosti in 
rasti družbenega standarda so seve
da rezultat dobrega gospodarjenja. 
Ng gospodarjenje v komuni pa so 
odločno vplivala nekatera dejstva, 
kot to ugotavlja občinska skupščina:

• pozitiven odraz delovanja no
vega gospodarskega sistema,

• delitev skupnega in osebnega 
dohodka,

0 naraščanje produktivnosti dela 
kot posledica boljšega nagrajevanja 
in organizacije dela sploh kot

® zavestno prizadevanje subjek
tivnih sil pri samoupravljanju go
spodarjenja in družbenih služb pri 
izpolnjevanju smernic, ki jih je na
kazal IV. plenum CK ZKJ.

Hitra rast proizvodnje jb omo
gočila znatno povečanje osebnih do
hodkov, ki pa niso presegli stopnje 
rasti produktivnosti dela. Zategadelj 
so bila lani ustvarjena sredstva za 
razširjeno reprodukcijo in za druž
beni standard v porastu v primerjavi 
z letom 1962. To pa vsekakor ugodno 
vpliva na nadaljnji razvoj gospo
darstva in napredka družbenih služb 
v letu 1964.

In med temi je v ospredju skrb 
vseh delovnih organizacij za dvig 
strokovne ravni proizvajalca: s pre
mišljeno politiko štipendiranja, z iz
vajanjem programa Delavske uni
verze, ki je prilagojen potrebam po
sameznih gospodarskih organizacij, z 
organizacijo raznih seminarjev, se 
občutno spreminja odnos med nižjo 
in višjo kvalificirano delovno silo ter 
je zlasti v prehodu lanskega v le
tošnje gospodarsko leto opazno po- 
rastel odstotek števila visoko in 
višje strokovno kvalificiranih de
lavcev.

Osnova za kvalifikacijske spre
membe zaposlenih v komuni pa je v 
odnosu komune do osnovnega šol
skega omrežja. Dediščina starih šol
skih poslopij nikakor ne zadovoljuje, 
sredstev za hitrejšo^ gradnjo novega, 
ustreznejšega omrežja pa ni na pre
tek. Zatorej je toliko pomembnejše 
odločanje sklada za šolstvo in vseh 
samoupravnih organov o vrstnem 
redu obnavljanja ter izgradnje šol 
— bodisi v manjših naseljih, bodisi 
v Kočevju, kar omogoča primeren 
nivo pouka po sodobnih pedagoških 
načelih.

Pridobitev za šolstvo v samem 
Kočevju je v poslednjem času teles
no vzgojni dom, ki je bil zgrajen v 
korist uvajanja šolskih programov 
ter v korist telesno vzgojnih društev 
in delovnih organizacij.

Če dodamo še skrb občinske 
skupščine in njenih skladov za raz
voj raznih družbenih služb in dejav
nosti — od. zdravstva do socialnega 
varstva — potlej nas Kočevje sezna
nja s povsem novim videzom mesta, 
ki prerašča v sodobno središče ko
mune in komunalnega življenja.

Vse to seveda sloni na vsakolet
nem formiranju družbenega bruto 
proizvoda, družbenega proizvoda in

narodnega dohodka. V prvem pri
meru nas statistika seznanja z več 
kot 17 milijardami, v drugem z okoli 
osem milijard in v tretjem s približ
no sedmimi milijardami. Indeksi 
vsakoletnega porasta so zadovoljivi: 
narodni dohodek je bil leta 1962 nad 
6 milijard 100 milijonov, lani se je 
že močno približal sedmim milijar
dam, letos pa bo sedem milijard 
znatno presegel, saj so nameravani a 
posameznih delovnih organizacij 
trezno naslonjena na občutno višje 
delovne programe v letošnjem, kot 
so bila v lanskem letu. Predvidene 
realizacije posameznih gospodarskih 
organizacij v družbenem planu nam
reč pripovedujejo o porastu narod
nega dohodka na prebivalca za 13,7 
odstotka — kar je enako povečanju 
od lanskih 367.681 dinarjev na 
418.230.

Vsebina razvoja, s katero sezna
njajo številke iz, statistike, je vse
kakor obetajoča napoved za življenj
ski standard ter za počutje kotnune 
ter mesta. Vsekakor je razveseljivo 
dejstvo, da mladi ljudje ostajajo 
doma, v gospodarskih in sploh de
lovnih organizacijah pred domačim 
pragom. Lani 90 novorojenih sicer 
ni velika številka v pridanem pri
rastku, prirastek celotnega števila 
občanov pa je vendarle večji ob 
upoštevanju števila na novo nase
ljenih iz drugih krajev Slovenije in 
sosednje Hrvatske. Vsem tem so od

Središčc Kočevja — v ospredju spomenik NOB

prti horizonti: sodeč po številkah iz 
statistike, sodeč po videzu, s kate
rim preseneča mesto.

Kočevje je bilo tik po vojni kup 
razvalin. Prazna zevajoča okna na 
ožganih pročeljih hiš so sprejela pr
ve- stanovalce, prve udarnike nove
ga časa. Potlej se je utrgal plaz: 
gradnje objektov družbenega stan
darda, urejevanje komunalnih po
slopij, komunikacij, je bilo in je še 
na dnevnem redu. V zadnjih letih je 
zlasti dvignila svoje diagrame sta
novanjska gradnja. Ob podjetjih je 
tu nedvomno omembe vredna vloga 
občinskega stanovanjskega sklada, ki 
je obenem z domačim gradbenim 
podjetjem iniciator stanovanjske 
gradnje na široko potrošnjo. Kočev
je potrebuje stanovanja! Za nove 
strokovnjake, za nove dplavce, ki se 
zgrinjajo okoli domače tekstilne, ko
vinske, rudniške, kemične industrije. 
Nova naselja, stolpičev in okusno 
zgrajenih blokov spreminjajo izraz 
mesta, potiskajo v ozadje nekoč tako 
dominanten urbanistični položaj sta
re cerkve. Ob Rinži zdaj' drami rado
vednost neprekinjena fasada svetlo 
obarvanih hiš.

Ob njih spočijejo oko parki in 
nasadi ter v središču mesta spome
nik na minule čase vojne in upora.

Zatem so tu objekti družbenega 
standarda, brez katerih si pač ne 
smemo zamišljati urejenosti stano
vanjskih sosesk: je trgovina, ki po
nuja svoje blago v svetlih, sodobno 
opremljenih lokalih. So stanovanj
ske skupnosti s solidno in funkcio
nalno Urejenimi servisi. So različne 
ustanove socialno varstvenega obe
ležja, so tu gostinski objekti, ki v 
razponu od domače krčme do ka
varne evropskega okusa nudijo pri
jetno zavetje ob vsakdanjih pogo
vorih z znanci, s prijatelji.

Takšen je torej center komune. 
Komune, ki je bila dolga leta ločena 
od ostalih središč Slovenije. Stara 
železniška proga ni zadovoljevala1! 
Z izgradnjo nove ceste — le slaba 
dva kilometra asfaltnega cestišča še 
dolguje izvajalec te pomembne ak
cije — je Kočevje bližje krajem v 
Sloveniji. Urica prijetne vožnje po 
gladkem, lepo speljanem cestišču, je 
čas, ki v današnjem transportu ne 
igra nobene vloge. Cesta pa ni Ko
čevju le okno v svet,, cesta pomeni 
tudi vrata v mesto, ki ravno s cesto 
beleži iz leta v leto večje število 
poslovnih in turističnih gostov, je 
ključ popolne uveljavitve Kočevja v 
spisku mest na listi danes tako po
membnega gospodarstva — turizma.

Bežno srečanje s komuno Ko
čevje je lahko komaj uvod v kroniko 
njenega bliskovitega povojnega raz
voja, je komaj odstavek v iskanju 
življenjskega prostora z ysemi mož
nimi dobrinami, pogoji in ugodnost
mi za, delo in življenje ob jugo
vzhodnem robu naše republike. Več 
in podrobnejše pa je v gostobesed
nosti slehernega dne.
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ENOTNO
GOSPODARJENJE 

Z ZEMLJO 
TER Z GOZDNIMI 

POVRŠINAMI
Letos poteka 12 let od ustanovit

ve Kmetijsko gozdarske
ga posestva Kočevje. Spo
min velja odloku Osvobodilne fronte 
o razlastitvi zemljišč okupatorja in 
njegovih pomagačev na Kočevskem. 
Odloku je sledila organizirana obde
lava zemljišč že za časa narodno
osvobodilnega boja. Z združitvijo po
sameznih podjetij — leta 1952 — pa 
je bilo ustanovljeno Kmetijsko gozd
no posestvo Kočevje, obsežna delov
na organizacija, kakršno poznamo 
danes.

Posestvo je delovna organizacija, 
ki daje komuni poldrugo milijardo v 
narodnem dohodku. Ali natančneje: 
lani je posestvo realiziralo v celot
nem dohodku 3 milijarde 455 mili
jonov dinarjev, letos jih bo 3 mili
jarde 900 milijonov, pri čemer je bil 
lanski narodni dohodek milijarda 
268 milijonov, letošnji pa milijarda 
506 milijonov. Realnost predvidevanj 
za letošnji uspeh v gospodarjenju 
potrjuje obračun ob koncu avgusta, 
ko je posestvo izpolnilo v gozdarstvu 
72 odstotkov plana glede na količi
no, v kmetijski proizvodnji pa 67 
odstotkov in ni potemtakem nobene 
bojazni, da podjetje ne -bo ne samo 
izpolnilo, ampak tudi preseglo svoj 
letošnji proizvodni plan.

Načrtovanja ustvarja 1500-članski 
delovni kolektiv, od teh je 246 de
lavcev članov raznih samoupravnih 
organov. Povprečni osebni dohodek 
je dosegel lani na zaposlenega
461.000 din letno, letos pa že dosega
504.000 dinarjev.

Poslovanje Kmetijsko gozdarske
ga posestva Kočevje je kmetijska, 
gozdna in lesno predelovalna pro
izvodnja; varstvo, vzgoja in ureja
nje gozdov, predelava kmetijskih in 
gozdarskih proizvodov, gojenje ter 
lov divjadi, nakup, klanje živine ter 
drobnice, predelava in prodaja mes
nih izdelkov na drobno in na de
belo. Tako obsežni dejavnosti mno- 
gostranskega obeležja je lahko kos 
edinole dobro organizirano podjet
je: 6 kmetijskih obratov — Cvišler- 
ji, Koprivnik, Livold, Mlaka, Stari 
log in Draga, obrat za kmetijsko 
kooperacijo v Kočevju, mlekarna z 
zmogljivostjo 15.000 litrov mleka 
dnevne predelave, obrat mešalnica 
s kapaciteto 6000 ton proizvodnje 
močnih krmil. Posestvo ima lastno 
prodajalno mlečnih proizvodov v 
Zagrebu.

Z gozdnimi površinami pa uprav
lja 7 obratov: Kočevje, Mozelj, Stara 
cerkev, Grčarice, Podpreska, Velike 
Lašče in Ribnica. Delo teh obratov 
še dopolnjujejo centralni obrat za me
hanizacijo, samostojni oddelek za 
načrtno urejanje gozdov, agroservis, 
specializirano lovišče »Rog« in re
žijska gradbena skupina, ki opravlja 
storitve za potrebe posameznih obra
tov.

Kot ekonomska enota posluje tu
di uprava podjetja, ki ima svoj se
dež v Kočevju.

Posestvo razvija svojo dejavnost 
na območju komun Kočevje, Ribnica 
in Ljubljana Vič Rudnik. Na tem 
obsežnem območju upravlja s 45 ti
soč 773 hektarji zemljišč splošnega 
ljudskega premoženja ter vrši po- 
družbljanja gozdne proizvodnje na 
površinah blizu 21 tisoč hektarov 
zasebnega sektorja. Od celotnega 
števila omenjenih hektarov pa je 
7756 hektarov kmetijskih in 58.978 
gozdnih površin.

Organiziran sistem ekonomskih 
enot je temelj za gospodarjenje po
sameznih obratov, najsi bo v kme
tijstvu ali v živinorejski proizvodnji, 
najsi bo v gozdarstvu ali v upravi 
podjetja. Cilj gospodarjenja je vse
kakor; prodaja proizvodov. KGP Ko
čevje da letno 5 milijonov 200.000 li
trov mleka in mlečnih proizvodov, 
ne samo Kočevju, pač pa tudi Ljub
ljani in Reki, Krave mlekarice na 
njegovih vzrejiščih dosegajo soliden 
nivo mlečnosti, saj dajejo letno v 
povprečju okoli 3000 litrov mleka. 
Ob mlečni proizvodnji pa daje po
sestvo močan poudarek mesni pro
izvodnji, saj nudi tržišču letno 3000 
glav pitane govedi, 5000 bekonov in 
200 plemenskih telic. Ponudbo 
usmerja na domače in na tuje trži
šče. Lani je posestvo ustvarilo z iz
vozom 346.000 dolarjev, v letošnjem 
izvozu je že doseglo 218.000 dolar
jev, pričakovanja pa veljajo popolni 
realizaciji izvoznega plana.

Mleko in meso sta potemtakem 
osnovna proizvoda v kmetijski pro-,- 
izvodnji. Zavoljo teh tudi posestvo 
ne razpolaga s tržnimi viški iz na
slova poljedelske proizvodnje, ker 
namenja vse poljedelske proizvode 
formiranju krmne osnove.

In tretji proizvod posestva — les. 
V gozdarstvu je posek lesa že nekaj 
let zapovrstjo na isti ravni: 129.500 
kubičnih metrov raznih vrst sorti* 
mentov lesa iz gozdov splošnega 
ljudskega premoženja in 37.650 ku
bi kov iz gozdov, ki so v lasti ko
operantov podjetja. Posek lesa je ne
kako usklajen z vsakoletnim prirod- 
nim prirastkom, z etatom. V kolikor 
bodo družbene potrebe zahtevale po
sek v večjih količinah, bo potrebno 
tudi večje vlaganje v gozd. Vsekakor 
bo potreben večji poudarek izdat
kom za vzgojo in nego gozdnih po
vršin, treba bo zgraditi številne ceste, 
ki so osnova za rentabilno proizvod
njo. Doslej je v gozdarstvu podjetje

KGP — odvoz posnetega mleka iz obrata »MLEKARNE« na obrat »MLAKA«

že zabeležilo uspeh: mehaniziralo je 
celotni posek gozda, pripravlja pa 
že tudi postopno mehanizacijo za iz- 
vleko iz gozda.

Stalež govedi na kmetijskih po
sestvih je 5000 glav, od tega 1500 
krav in 2200 pitanih govedi.

Kmetijska in živinorejska proiz
vodnja dajeta posestvu sklaclno z 
njegovo investicijsko politiko v od
nosu do te proizvodnje pečat hitrega 
nadaljnjega razvoja. Izgradnja agro- 
servisne delavnice, odprti hlevi na 
Mlaki in v Livoldu, rekonstrukcija 
silosa v obratu mešalnice močnih 
krmil, nakup kultivatorja, razsipal- 
nika za hlevski gnoj, opravljena me
lioracijska dela na območjih Cviš- 
lerjev, Koprivnika, Livolda in Sta
rega loga — so milijonske naložbe v 
modernizacijo kmetijske in živino
rejske proizvodnje. Podjetje investi
ra vsako leto okoli 450 milijonov 
lastnih sredstev in posojil. Za zdaj 
so v kmetijstvu zgrajeni vsi osnovni 
in pomožni obrati, odslej bo podjetje 
namenjalo znatnejša investicijska 
sredstva nadaljnji mehanizaciji pro
izvodnje in modernizaciji proizvajal
nih obratov. Kljub precejšnjemu 
vlaganju v izgradnjo stanovanj pa 
podjetje zaostaja za potrebami, po
sebno zavoljo dejstva, da v gozdu 
zaposleni ljudje terjajo stalna sta
novanja v naseljenih krajih.

Srečanje s Kmetijsko gozdarskim 
posestvom Kočevje je naposled sre
čanje z njegoviri\ delovnim kolekti
vom. Med njegovimi člani so delavci 
raznih poklicev: traktoristi, živino
rejci, kvalificirani mlekarji, laboran
ti, tehniki in inženirji, mizarji, k°~ 
vači, šoferji, skratka malone nepre
gledna vrsta strokovno usposoblje
nih ljudi, brez katerih si pač ne mo
remo zamišljati sodobne kmetijske, 
živinorejske in gozdne proizvodnje.

pa bo dosegla v napetosti iskane 
normative, kar bo v nedvomno korist 
široki in industrijski potrošnji.

Kolektiv »Eiektro Kočevje« do
sega letno okoli 340 milijonov v re
alizaciji skupnega dohodka. Do leta 
1954 je bilo podjetje obrat, do leta 
1963 samostojna gospodarska organi
zacija, od 1. septembra lani pa je 
podjetje združeno z »Eiektro Ljub
ljana« v močno gospodarsko organi
zacijo za oskrbo elektro-prenosnega 
omrežja ter za distribucijo električne 
energije. V svoji oskrbi ima: 291 
kilometrov daljnovodov na območju 
vse do Kolpe, Suhe krajine, Turjaka 
in Čabranke. Na tem območju se 
prepleta 10, 20 in 30 KW omrežje z 
89 transformatorskimi postajami — 
med njimi jih je 11 za napajanje 
industrije — ostale pa so namenjene 
napajanju nizkonapetostnega omrež
ja, ki ga je na območju podjetja nad 
510 kilometrov. Odjemalcev elek
trične energije je 12.000 in letna po
trošnja energije dosega 16 milijonov 
kilovatnih ur.

Podjetje ima organiziranih 6

KGP — v obratu močnih krmil — pri mešalnici

Rudnik Kočevje — tesarjenje čela je 
odgovorna naloga kopačev

V RUDNIKU 
RJAVEGA

PREMOGA VISOKIH 
KVALITET

Lani presežena milijarda in 121 
milijonov družbenega bruto produk
ta predstavlja začetek novega po
glavja v kroniki RUDNIKA KO
ČEVJE. V preteklosti 550 ton, zdaj 
daje rudniški jašek nad 680 ton pre
moga dnevno: mehaniziran dosega 
zadovoljive delovne rezultate ter z 
njimi razmeroma visoko povprečje v 
osebnih dohodkih rudarjev, ki se su
če okoli 52.000 din mesečno.

Na ugodne poslovne rezultate 
rudniškega kolektiva — šteje 470 
članov — pa ne vpliva samo ugoden 
izkoristek premoga, pač pa tudi smo
trnost v eksploataciji. Svoje dni je 
potrošil rudnik na 1000 ton izkopane
ga premoga 40 kubičnih metrov 
jamskega lesa. Ta potrošnja je vse
kakor bremenila njegove režijske 
stroške! Zdaj, z dosledno uporabo 
kovinskih stojk, potroši na 1000 ton 
le 16 kubikov lesa. Troši ga le tam, 
kjer je potrošnja lesa v korist var
nosti, kjer je potrebna zavoljo 
transportnih prog. Obenem pa so 
čela dokaj mehanizirana: res, lopa
ta, kramp in štrgulja ter vrtalni 
stroji imajo še zmerom besedo, ven
dar pa dobršen del posla prevzema
jo transportni trakovi. Zdaj ima ko
lektiv v mislih tako imenovani glo-

dalni stroj, ki ga bo kupil, če bo ta 
svojstven rudniški mehanizem le 
kos izredno trdemu kočevskemu 
premogu.

Vsekakor — mehanizaciji velja 
pozornost rudniškega delavca! Gre 
namreč za nadomestilo za sicer 
pridne rudarske roke, ki pa jih ni 
na pretek. Rudarjev s tradicijo je iz 
leta v leto manj, hkrati pa postaja 
tudi rudnik industrija, tovarna, ki 
se ogleduje za strokovno usposoblje
nimi mehaničarji, za strojnimi klju
čavničarji, saj je že zdaj dobra 
tretjina takšnih, ki s takšno ali dru
gačno kvalifikacijo dfelajo v jami.

Prodaja premoga kočevske kvali
tete je lahko opravilo. Rudnik je 
pogodbeno vezan na vrsto tovarn, na 
železnico, manjše količine premoga 
pa posreduje široki potrošnji. Rud
nik Kočevje daje kvaliteten premog 
z minimalnim odstotkom vlage in 
žvepla ter z vrednostjo okoli 3600 
kalorij. Premog takšnih kvalitet pa 
je iskano blago in tiči v napoveda
nih zalogah za 20 in več let dokaj 
zadovoljivo dejstvo.

SKRB ZA OMREŽJE 
DRAGOCENE 
ENERGIJE

Letos dograjen daljnovod, ki bo 
ob koncu leta povezal Kočevje z 
Novim mestom, bo ob že obstoječem 
daljnovodu Kleče—Grosuplje—Ko
čevje, temeljna pridobitev za »Eiek
tro Kočevje«, za delovni kolektiv, ki 
mu je zaupana oskrba električnega 
omrežja na svojem območju, distri
bucije kvalitetne električne energije 
široki in industrijski potrošnji, ki so 
mu zaupane načrtne gradnje posa
meznih celic v električnem omrežju 
ter dokončna elektrifikacija naselij.

Poudarek velja — kvalitetni elek
trični energiji — ki je bila vse do
slej ob enem samem daljnovodu, za
voljo njegove preobremenjenosti, 
problem št. 1; z novim daljnovodom

služb: splošno, finančno, obratoval
no, konsumno, razvojno in servisno, 
ki se uveljavlja šele v zadnjem času. 
V njegove osnovne dejavnosti sodi 
razdeljevanje in prodaja električne 
energije, vzdrževanje omrežja; med 
ostale dejavnosti pa sodijo izgradnje 
eiektro objektov — nizkonapetost
nega omrežja in transformatorskih 
postaj — in servis.

NA- KONICI 
NALOŽB 

V TEMELJNI 
KAMEN 

DRUŽBENEGA 
STANDARDA

Lani dograjen rezevoar za vodo 
z zmogljivostjo 1000 kubičnih metrov 
je pomembna pridobitev za Kočevje 
ter za njegovo neposredno okolico. 
Najprej, ker je pač voda in oskrba

z vodo temeljni kamen družbenega 
standarda, vsekakor pa tudi zaradi 
nadaljnje uveljavitve VODNE SKUP
NOSTI ZA VODNO PRESKRBO 
KOČEVJA TER RIBNICE V KO
ČEVJU. Izgradnja rezervoarja nam
reč predstavlja za Vodno skupnost 
pomembno delovno akcijo, ki je 
hkrati tudi ena najobsežnejših ter 
najzahtevnejših v vseh dosedanjih 
letih njene dejavnosti ob v 1. 1960-62 
dograjeni cevni povezavi 8,5 km iz 
zajetja do Kočevja.

Ob koncu lanskega leta je Vod
na skupnost razpolagala z 8 črpalni- 
mi agregati z zmogljivostjo 156 litrov 
vode v sekundi, s sedmimi rezervni
mi črpalkami, z več kot 140 kilome
tri azbestno-cementnih, litoželeznih, 
jeklenih in pocinkanih cevovodov. 
Lastnemu, dokaj obsežnemu območ
ju, ki celo presega meje obeh občin, 
je omogočala Vodna skupnost vsako 
leto za 20 do 30 odstotkov večjo po
trošnjo vode. Leta 1959 je potrošnja 
dosegla komaj 257.448 kubikov, lani 
nad 588.600 in letos bo bržkone do
segla milijon kubičnih metrov. To je 
potrošnja, ki zagotavlja uporabo vo
de n$d 13.600 osebam iz naslova ši
roke potrošnje, 126 delovnim organi
zacijam in 30 industrijskim objek
tom. Pri potrošnji velja poseben po
udarek oskrbi z vodo kmetijskih 
organizacij, saj je ta potrošnja po
rasla v zadnjih letih za natanko šti
rikrat, kar je nedvomno v skladu 
s povečanim staležem živine in sploh 
naglim razvojem kmetijsko-živino- 
rejske proizvodnje na Kočevskem.

Uspehi zadnjih let so nedvomno 
izraženi v uvodnem referatu, pri
pravljenem za V. redni letni občni 
zbor skupnosti: »Danes voda ni več 
problem, niti za Kočevje, niti za Rib
nico. Mi danes lahko živimo brez 
Rinže, jutri bomo v Ribnici brez se
vernih zajetij s »Frančiškom«, lahko 
bomo pomagali Jurjeviči, Brežam, 
pozneje Vinicam in Sušju, lahko bo
mo skrbovati z zdravo pitno vodo 
tudi področja, ki so izven območja 
naše skupnosti!«

Optimizem v referatu je vsekakor 
opravičljiv. Opravičilo zanj je pred
vsem v odnosu med dohodki in iz
datki Vodne skupnosti. Doslej so bili 
dohodki zmerom v zaostajanju za 
potrebnimi izdatki, za potrebnimi na
ložbami v nove in nove cevovode, 
rezervoarje in v zajetja. Z letošnjim 
letom se bo odnos zasukal: dohodki 
iz različnih naslovov, predvsem pa 
iz naslova vodnega prispevka, že za
čenjajo preraščati investicijske na
ložbe. To pa pomeni manjšo breme
nitev koristnikov vode in obenem 
več razpoložljivih sredstev za na
daljnjo modernizacijo vodovodnega 
omrežja.

Program je na dlani: rezervoarju 
v Kočevju sledi dograditev še zad
njega elementa v tehničnem siste
mu skupinskega vodovoda — napa
jalni skupinski rezervoar za Kočev
je in za Ribnico nad črpališčem v 
Obrhu s kvantiteto skupno 800 ku
bikov vode. Ta rezervoar bo napajal 
obe dolini1 z zadostnimi količinami 
vode. Izgradnja tega rezervoarja 
predstavlja preusmeritev dosedanje
ga provizoričnega napajalnega siste
ma v neposredni gravitacijski sistem, 
katerega odlika je kombiniran samo- 
delni gravitacijski način z zadostno 
akumulacijo vode v rezervoarju nad 
Obrhom. Tej pomembni delovni zma

Voilna skupnost Kočevje — vodna črpalka v Slovenski vasi

Osrednji obrat ELEKTRO Kočevja

gi slede še manjša rekonstrukcijska 
dela, njim pa prepotrebna repara- 
tura remontnih delavnic, ureditev 
skladišč, nakup preciznejših razisko
valnih radarsko-elektronskih instru
mentov za določanje in ugotavljanje 
lege posameznih cevovodov. Vse to 
vodi od dosedanje izgradnje v inten
zivnejše oskrbovanje vodovodnih si
stemov, pravočasno in hitro odkla
njanje morebitnih napak, zastojev, 
vodi k načrtnemu menjavanju od
služenih vodovodnih elementov z no
vimi, sodobnejšimi. Nekatere cevi na 
območju Vodne skupnosti so stare 
že okoli 60 let!

Končna bilanca dejavnosti Vodne 
skupnosti je ob koncu letošnjega leta: 
11 večjih vodnih rezervoarjev z 
zmogljivostjo 2787 kubičnih metrov 
voda in s tem z vodo oskrbovan teri
torij od Ribnice do Kolpe.

Pet" ibletnica obstoja Vodne 
skupnosti ur tako zabeležena s po- 
P- 'no izgradil j skupinskega vodovo
da -a ' . Ribnice, za katerega

ran. so v tem času samo člani- 
h. ristniki pr Upe- ali nad 200 milijo
nov dinarjev.
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V NAJMLAJŠEM 
DELOVNEM 
KOLEKTIVU 

V KOMUNI
Nedvomno: najmlajši delovni ko

lektiv v podjetju, ki sodi med naj
mlajše gospodarske organizacije v 
komuni, v podjetju z znanim na
slovom: »ITAS« Kočevje. To je na
slov, ki ga srečujemo na karoserijah 
in na prikolicah težkih tovornjakov, 
na specialnih cisternah za prevoz te
kočin in prašnatih materialov (ce
menta, umetnih gnojil...), na tovor
njakih, ki predstavljajo vse večji 
imperativ v sodobnem transportu.

Podjetje je vsekakor na sledi ra
zumne matematike, ki nas pouči o 
štednji okroglih 90 milijard dinarjev 
izračuna transportnih uslug med na
šimi gospodarskimi organizacijami, v 
kolikor bi bili doslednejši pri upora
bi in hkrati pri proizvodnji takšnih 
transportnih sredstev, ki bi povsem 
upoštevali ekonomiko časa. »Itas« 
upošteva to ekonomiko: njegova
transportna sredstva so ekonomična,

vzdržna, dovolj prostorna in obenem 
prilagojena transportu različnih vrst 
blaga.

Podjetje je bilo organizirano iz 
manjših obrtnih delavnic kovinske 
stroke leta 1961. Tedaj je pogumno 
seglo v boj s prostorom in z vre
menom. Prostora na pretek podjetje 
ni imelo in je bila njegova proiz
vodnja v mnogočem vezana na raz
položenje vedrega neba. Razumljivo 
potemtakem, da je proizvodnja v 
slabem vremenu, zimi in mrazu 
zaostajala za sicer trezno premišlje
nimi delovnimi programi. Temu mi
nusu lahko dodamo še prvotno ne
razumevanje eventualnih interesen
tov za proizvode z oznako »ITAS«, 
ki so bili dolgo časa usmerjeni na 
uvozne dobavitelje in so se le počasi 
preusmerili na domačo proizvodnjo, 
na izdelke enakih kvalitet.

Morda pomeni lansko leto pre
lomnico za »ITAS«, za kočevsko in
dustrijo transportnih sredstev in 
opreme, saj se od lani njeni proiz

vodni diagrami skladno s skupnim 
ter osebnim dohodkom razveseljivo 
vzpenjajo. V komercialnem oddelku 
pa podčrtujejo obsežnost naročil od 
domačih in tujih interesentov, ki v 
celoti angažirajo zmogljivosti podjet
ja za leto in več dni vnaprej. Ko
mercialni uspeh je tudi omogočil 
r.odjetju uvedbo serijske proizvodnje 
za določene izdelke, pri čemer je dp- 
lovni kolektiv lahko dosegel znatno 
boljše delovne uspehe v prvi polo
vici letošnjega leta kot lani v istem 
času kljub malone neizpremenjenem 
številu zaposlenih. Boljša organizaci
ja dela, tesnejše sodelovanje s ko
operanti, smotrnejša in pravočasnej- 
ša nabava reprodukcijskega mate
riala, boljša priprava dela, skrbnejše 
uvajanje sodobnejših tehnoloških 
postopkov — vse to je vplivalo na 
ugoden dvig proizvodnje, obenem pa

je opozorilo delovni kolektiv na po
manjkljivosti:

® briga za reprodukcijski mate
rial še zmerom zaostaja za vitalnost
jo proizvodnje, ki dosega svoj ma
ksimum smotrnega izkoristka;

• dvo in troizmensko delo sicer 
odklanja pomanjkljivosti, ki jih po
vzročajo v proizvodnji ozka grla, 
vendar pa kolektiv predpostavlja 
zanašanje na lastne sposobnosti 
trdnejšim kooperacijskim odnosom s 
sorodnimi podjetji, ki mu lahko 
ustrezajo s svojo ponudbo;

• priučevanje na delovnem me
stu je trenutno najpomembnejše v 
skrbi za višji kvalifikacijski nivo za
poslenih ;

• nadaljnje investicije podjetja 
so namenjene predvsem izgradnji 
proizvodnih prostorov, ki za zdaj ne 
ustrezajo, in pa nakupu novih stro
jev, ki naj nadomeste stare, že dokaj 
iztrošene mehanizme;

• naposled je tu še pomanjkanje 
električne energije, ki pogosto zavi
ra proizvodnjo; vsekakor pa je iz-

ITAS — lakiranje avtomešalca za beton tipa T-2000

Prehod od obrtniške na industrij
ski serijski način proizvodnje opra
vičujejo številke, ki nam kažejo ne
zadržen vzpon v realizaciji te de
lovne organizacije.

Ko se je podjetje preimenovalo, 
je doseglo 257 milijonov, naslednje 
leto 277 milijonov, 1962. leta 345 mi
lijonov in lani 485 milijonov, pri 
čemer vse tako kaže, da bo letos 
presežen proizvodni program za nad 
pol milijarde dinarjev. Tolikšen ob
seg proizvodnje s tako različnimi 
artikli pa daje kolektivu velike 
skrbi: od organizacije proizvodnje 
do nabave materiala, ker se neka
terega zelo težko dobi. Posebna skrb 
pa so proizvodni prostori. 2e za to 
proizvodnjo so obstoječi prostori pre
majhni. Kolektiv stoji pred resnim 
problemom, kako vskladiti poviša
nje proizvodnje in proizvodne pro
store. Z nekoliko upanja gleda ko
lektiv v bodočnost, da si bo zgradil 
nove proizvodne prostore in s tem 
bolj široko zadihal.

INKOP proizvodi so zelo iskani 
na domačem tržišču; povpraševanje

V INDUSTRIJI,
KI ZMAGUJE 

POVPRAŠEVANJA
Z dokaj novim proizvodom za 

vsakdanjo rabo v raznih industrij
skih dejavnostih nas seznanja »ME
LAMIN — KEMIČNA INDUSTRI
JA KOČEVJE«, najmlajša gospodar
ska organizacija v komuni. Proizvod 
MELAPAN je nedvomno svojstven 
izdelek tovarne in četudi spominja 
na ultrapas. MELAPAN in ultrapas 
sta namreč iz vrst tako imenovahih 
plastičnih laminatov, ki so seveda 
med seboj različni po svojstvih.

Osnova za proizvodnjo MELAPA- 
NA je melamin. Iz melamina prido
biva tovarna melaminske smole, brez 
katerih si pač ne moremo zamišljati 
proizvodnje MELAPANA kot tudi 
ne proizvodnje brezbarvnih plastič
nih mas, raznih odpornih lakov za 
potrebe avtomobilske industrije, za 
impregnacijo papirja, za potrebe 
usnjarske industrije. Ti laki so od
lična prevleka za kapice pri čevljih 
in tovarna v Kočevju že opravlja 
tovrstno uslugo za koristi domače 
čevljarske industrije.

Melaminske smole so rnnogo- 
stranske koristi, vendar pa so naj- 
očitnejše koristi za kemično indu
strijo v Kočevju pri proizvodnji 
MELAPANA. Postopek je na videz 
preprost: v posebnih mehanizmih 
prevlečejo v proizvodnji' papir iz
branih kvalitet z melaminsko smo
lo. Spodnji sloji' tako prevlečenega 
papirja so za osnovo, na katero po- 
lože mehanizmi spet impregniran 
papir z določenim vzorcem. Deset do 
dvajset slojev Impregniranega pa
pirja popolnoma spremeni svojo do- 
dobo pod stiskalnico in v veliki 
vročini. Papirnate plasti in smole se 
v dveh urah dobesedno stope v enot
no maso, v ploskev —- v MELAPAN. 
Proizvodnja je zelo zahtevna: od po
sameznih faz ima »Melamin« organi
zirano stalno kontrolo in če je kje 
v kakšni tovarni delov v laborato
riju, kjer se vrše preiskave, popol
noma nepogrešljivo, je to prav go
tovo v kemični industriji v Kočevju.

MELAPAN so naposled plošče 
različnih barv, za različne okuse. 
Barva, vzorec, risba, dekoracija — ne 
predstavljajo pri izvedbi problema, 
le da vsebuje naročilo ekonomsko 
količino kvadratnih metrov. Proiz
vodnja nas seznanja celo z ekstre
mi: na MELAPANU je možen vtis 
umetniških slik, katerih estetsko 
vrednost še podvojujejo fizične vred
note MELAPANA.

Seveda tiči za vso proizvodnjo 
kemični proces. Tudi videz tovarne 
spominja nanj. Polno cevi, velikih 
kotlov, urnih kazalcev — predvsem 
pa čistoče proizvodnih prostorov, ki 
je enaka belim oblačilom zaposle
nih. Sicer je fizičnega dela malo: 
polavtomatski mehanizmi opravljajo 
svoje, prekladajo in zlagajo, obre
zujejo, potiskajo ter izvlačijo iz 
stiskalnice.

Trenutno proizvaja »Melamin« 
38 vzorcev MELAPANA v treh po
vršinah, v mat, matinirani in v si
jajni. Za razna povpraševanja, za 
različne okuse. MELAPAN je name
njen široki potrošnji — v naših tr

Kon.trola in ekspedit »MELAPANA« v Kemični tovarni Kočevje

govinah poznamo MELAPAN že 
skoraj poldrugo leto — in nekaterim 
industrijskim panogam, predvsem 
industriji pohištvene opreme.

Srečanje z »Melamin« kemično 
industrijo Kočevje je srečanje s 
kamenčkom v mozaiku koncepta 
razvoja kemične industrije v Jugo
slaviji. Njen 220-članski delovni ko
lektiv sodi med najmlajše delovne 
kolektive v komuni in sploh pri nas. 
Najmlajši sicer, vendar pa z zahtev
nimi nalogami, ki so zrcalo sodobne 
kemične industrije. Nič nenavadne
ga ni v dejstvu, da je med njimi 
8 inženirjev, 10 tehnikov kemije, 10 
kvalificiranih laborantov. Ob razme
roma zadovoljivi kadrovski struk
turi pa si podjetje še vnaprej pri
zadeva, da z organizacijo lastnega 
centra za priučevanje na delovnem 
mestu še bolj izboljša nivo strokov
nosti. Z njo bosta dosegljivi .malone 
dve milijardi dinarjev v letnem 
skupnem dohodku, bodo s kvalitetni
mi izdelki zadovoljeni okusi široke 
potrošnje, odjemalcev v industriji, 
nedvomno pa tudi povpraševanje 
tujega trga, ki že upošteva ponudbo 
tovarne iz Kočevja.

IZ OBRTI 
V INDUSTRIJSKO 

PROIZVODNJO
Obrtno podjetje KLJUČAVNI

ČARSTVO v Kočevju je s svojo raz
širitvijo vedijo bolj opuščalo usluž- 
nostno dejavnost. Proizvodnja tega 
podjetja se je bolj in bolj usmerjala 
na tipizirane serijske izdelke. Način 
proizvodnje in porast produktivno
sti je leta 1961 dal možnost, da se 
je KLJUČAVNIČARSTVO preime
novalo v »INKOP« (Industrija ko
vinske opreme) seveda z industrij
skim načinom proizvodnje. Danes to 
vzorno podjetje proizvaja najrazlič
nejše artikle od gradbenega in po
hištvenega okovja in sanitarnih 
armatur do kosovnega kovinskega 
pohištva.

in pa precej prodaje je pa tudi 
izven naših meja. Doma so najmoč
nejši odjemalci Slovenija, Hrvatska 
in Srbija, ostalega dela Jugoslavije 
pa niso raziskovali, ker je bila že s 
tem razprodana celotna proizvodnja. 
Danes pa se INKOP vključuje v 
celotno jugoslovansko tržišče.

Izvoz INKOP blaga se vrši v glav
nem z Zahodno Nemčijo. Kot začet
nik v izvozu so dosegli prav lepe 
uspehe. Ti pa se še vedno stopnju
jejo. Izvoz je tudi v veliki meri vpli
val, da se je INKOP preorientiral na 
proizvodnjo posameznih kosov ko
vinskega pohištva. Na novo so osvo
jili vrtne gugalnice, ki so primerne 
za stanovanja, vrt ali plažo; varno
stne lestvice so prepotreben artikel

INKOP — sušenje barvnega in la
kiranega kovinskega pohištva v ko

morni Električni peči

za gospodinjstvo, knjižnice ali trgo
vine; zložljiva likalna miza je arti
kel, ki ne bi smel manjkati v nobe- 
nem_gospodinjstvu.

Z novimi proizvodi je podjetje 
INKOP osvojilo tudi nov postopek 
površinske zaščite materialov t j 
lakiranje in plastificiranje. V ta na
men so zgradili tudi novo lakirnico 
ki služi tudi za plastifikacijo.

S svojim 175-član,skim kolektivom 
je INKOP del kočevske komune in 
pomeni lep doprinos za razvoj tega 
dela Dolenjske.

KO
SO IZKORIŠČENE 

VSE NOTRANJE 
REZERVE

S temeljnimi gospodarsko-eko- 
nomskimi značilnostmi domače tek
stilne industrije nas vsekakor se
znanja podjetje TEKSTILANA KO
ČEVJE. Seznanja nas namreč z 
administrativnim določanjem cen 
končnim proizvodom tekstilne indu
strije, ki so več ali manj že dolga 
leta konstanta ter z nezadržno rast
jo cene surovinam, ki so seveda 
osnova za nemoteno proizvodnjo 
predilnih strojev in statev.

Z ugodnostmi, ki jih dajeta tej 
zvrsti industrije ukinjen prispevek 
na izredni dohodek in zmanjšani pro
metni davek, so kalkulacije v prid 
celotnega dohodka podjetja in oseb
nega dohodka zaposlenih nekoliko 
vzpodbudnejše, vendarle pa še zme
rom zastaja delovni kolektiv pred 
neizvedljivostjo nekaterih izraču
nov, ki nagibajo njegovo, sicer pri
zadevno gospodarjenje v nenehno, 
naravnost uporno prizadevno odkri
vanje takoimenovanih notranjih re
zerv. Teh rezerv pa ni na pretek! 
Kolektiv nas seznanja z eno, ki je 
bržkone med vsemi še najmanj iz
koriščena in je hkrati tudi premiš
ljeno utemeljena. Seznanja nas nam
reč s svobodnim formiranjem cene 
dokončnim proizvodom, blagu, ki ga 
daje tovarna domačemu in tujemu 
trgu.

Administrativno določanje cen je 
zaviralni moment v gospodarjenju. 
Tekstilni stroji utripljejo po natanč
no določenem taktu; štednja mate
riala in dragocenih sekund iz naslo
va zastojev je lahko maksimalna; 
tretja izmena daje poudarek skrbi 
za popolnejše izkoriščanje mehaniz
mov; ampak vse to lahko odpovedu
je ob starih, v dobršni meri odpisa
nih strojih, ki nikakor ne morejo v 
korak ,z modernejšimi mehanizmi. 
Rešitev je v novih investicijah, do 
katerih bo moral priti delavski ko
lektiv TEKSTIL ANE prej ali slej. 
Ta rešitev je nedvomno najpopol
nejša! Delna rešitev, ki je obenem 
tudi ključ za formiranje večjih skla
dov, pa je svobodnejše, bolj eko
nomsko formiranje cen končnim pro
izvodom in nadaljnje znižanje druž
benih dajatev, od česar bi imela do
ločene koristi kolektiv in potrošnik.

Misel zadeva ob modo. Proizvod
nja resnično modnega vzorca navad
no zaposli obrate v podjetju nepri
merno bolj kot- na primer proizvod
nja že utečenega, klasičnega blaga. 
Kalkulaciji sta različni, cena pa je 
naposled ista! Merimo pa vendarle 
v različnost cene: resnično modno 
blago, katerega proizvodnja ni samo 
napornejša, odgovornejša, pač pa tu
di dražja, naj bi bilo na tržišču draž
je. V začetku, ko je moda takorekoč 
na konici, naj bi bilo pristopnejše 
denarnejšemu sloju prebivalstva, 
pozneje pa naj bi bilo to isto modno 
blago z znatno nižjo ceno pristopno 
tudi manj denarnemu kupcu. S 
takšnim načinom oblikovanja cene 
bi imel delovni kolektiv poplačane 
svoje proizvodne stroške, bi imel za
gotovljene fonde za nadaljnjo repro
dukcijo, za investicije, za razširitev; 
zahtevnejši potrošnik pa bi prišel 
pravočasno do svojega zadovoljstva 
v pogledu modne razvajenosti.

To je pot, za katero se zavzema 
delovni kolektiv TEKSTILANE. To 
je pot, ki predstavlja zanj (kot sploh 
za tekstilno industrijo pri nas!) raz
veseljivo perspektivo nadaljnje ra
sti in nadaljnjega napredita. In ne 
naposled: takšna pot postavlja ko
lektiv v odgovornejši položaj do 
lastne ekonomske računice, saj ga 
osvobaja administracije od zgoraj 
ter ga s tem sili v iznajdljivejše pri
lagajanje cen končnih proizvodov 
cenam surovin in dohodku, ki ga 
kolektiv ustvarja v korist lastne 
eksistence.

I

i
'

'liS3!
gradnja transformatorske postaje 
program celotne komune in je 
»ITAS« za takšno izgradnjo za zdaj 
le samo upravičen iniciator.

To so torej pomanjkljivosti tre
nutnega obeležja, ki neugodno vpli
vajo na nadaljnjo realizacijo proiz
vodnih programov. So pa te po
manjkljivosti odklonljive in vse tako 
kaže, da jim bo »ITAS« kmalu kos 
ter bo zlahka prilagodil svojo na
daljnjo proizvodnjo še višjim proiz
vodnim programom v naslednjih le
tih. INKOP — gugalnice, primerne za vrt ali plaže TEKSTILANA — ob previjalnem stroju votkov
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i
KLJUČ BO BOLJŠE 

IN OBSEŽNEJŠE 
DEJAVNOSTI

8 štipendistov na fakulteti, 11 na 
srednjih šolah, dobro obiskovana 
predavanja na Delavski univerzi, v 
šoli za odrasle na oddelku za grad
beništvo je 33 delavcev, razmišljanja 
o lastni proizvodnji montažnih ele
mentov, skrb za organizirano kom
pleksno gradnjo — vse to predstav
lja v osnovi ključ do boljše in ob
sežnejše gradbene dejavnosti IN
DUSTRIJSKEGA GRADBENEGA 
PODJETJA »ZIDAR« v Kočevju, ki 
je lani ustvarilo 1477 milijonov, letos 
pa približuje svojo realizacijo že mi
lijardi 800 milijonov dinarjev. Tako 
visoka realizacija predstavlja za ma
lone trikrat povečano realizacijo v 
desetih letih, hkrati pa vsekakor tudi 
opozarja na tri in večkrat povečan 
obseg dejavnosti podjetja v zadnjih 
desetih letih.

Premik v obeležju dejavnosti 
podjetja predstavlja reorganizacijo 
manjših dejavnosti v tri pomemb
nejša gradbišča: Kočevje. Reka in 
Ljubljana. Tako je podjetje lahko 
bolj ekonomsko osredotočilo svojo 
mehanizacijo ter je začelo dosegati 
pri njenem izkoriščanju zadovoljiv 
maksimum. Tem trem gradbiščem se 
je lani pridružilo še gradbišče v 
Skopju. Delo vseh sektorjev dopol
njuje dejavnost lastnega avtoparka, 
ki opravlja usluge za posamezne 
sektorje, obenem pa se ukvarja s 
samostojno servisno službo mehanič
nih in kovinskih strok.

Sodobnost, ki prepleta notranjo 
strukturo podjetja, kaže svojo po
dobo tudi v načinih uveljavljanja 
sodobnih elementov proizvodnje v 
sami dejavnosti podjetja. Zanimiv je 
podatek, ki pove, da je podjetje sa
mo na sektorju Kočevje prihranilo 
lani 500.000 klasičnih zidakov, ki jih 
je zamenjalo z. neprimerno cenejši
mi elementi iz betona. Poseganje po 
modernih principih gradnje daje 
»ZIDARJU« svojstvenost, s katero 
uveljavlja svojo ponudbo, za kar je 
dokaz, da je podjetje ob začetku le
tošnjega leta imelo zelo velik odsto
tek že vnaprej podpisanih pogodb, 
oziroma prevzetih del v izvajanju. 
Te pogodbe obsegajo industrijsko in 
poslovno gradnjo, stanovanja za ši
roko potrošnjo in vrsto manjših ko
munalnih objektov. Podjetje se je 
zlasti uveljavilo v Kočevju in v 
Ljubljani z gradnjo stanovanj za 
široko potrošnjo in vrsto manjših 
komunalnih objektov. Podjetje se 
je zlasti uveljavilo v Kočevju in v 
Ljubljani z gradnjo stanovanj za 
trg, saj je s to gradnjo doseglo pod
jetje lani nad 28 odstotkov celotne 
realizacije.

Poseben pečat dejavnosti podjet
ja je dalo njegovo delo v preteklem 
letu, v letu proslave Zbora sloven
skih poslancev v Kočevju. Podjetje 
je prevzelo številna gradbena opra
vila; ki" jih" je tudi uspešno opravilo 
do predvidenega datuma. Ob tej, 
lani nedvomno osnovni in dokaj od
govorni dejavnosti delovnega kolek
tiva, pa podjetje ni zanemarilo po
rušenega Skopja in je poslalo tjakaj 
svojo ekipo gradbenih delavcev, ki 
si je s svojim prizadevnirh delom 
prislužila Red bratstva in enotnosti 
s srebrnim vencem, s katerim jo je 
odlikoval predsednik Republike.

Tako so uspehi v minulem letu 
garancija za uspešnost gospodarje
nja letos in v naslednjih letih. Te 
uspehe še podčrtuje skrb kolektiva za 
strokovni nivo svojih delavcev, ka
rakteristika stalno zaposlene delovne 
sile, nenehno opremljanje obratov z 
gradbeno mehanizacijo in ne napo
sled uveljavljanje sodobnih princi
pov gradnje z upoštevanjem grad
benih elementov, predpisanih stan
dardov in tipizacije. Vse to pa je v 
korist kvalitetni in ceneni stanovanj
ski gradnji, v korist široke potroš
nje.

UVELJAVLJANJE 
V MEDNARODNEM 

PROMETU
Lani 36 tovornjakov, naslednje 

leto se jim bo pridružilo še 24, lani 
v skupnem dohodku 843 milijonov, 
letos po ustvarljivih predvidevanjih 
950 in drugo leto že visoko nad mi
lijardo; lani 298.000 dolarjev deviz
nega učinka, letos že nad 350.000 do
larjev — je vsekakor legitimacija za

"SE

Novi zdravstveni dom v Kočevju, ki ga gradi 
»ZIDAR« iz Kočevja

GRADBENO PODJETJE

solidno in uspešno poslovanje trans
portnega podjetja »AVTO KOČEV
JE«. Njegovo delovno območje so ce
ste, ki vodijo po Jugoslavdji. ter v 
še večji rperi ceste, ki peljejo po 
Avstriji in Zahodni Nemčiji.

Trenutno razpolaga podjetje s tre
mi avto-cisternami za prevoz težkjh 
olj, z 31 tako imenovanimi avto-t.reni, 
od 25- do 35-tonskimi kamioni s pri
kolicami ter še z dvema 8-tonskima 
tovornjakoma. Z njimi prevaža in
dustrijsko blago in les ter zahtev
nejše tovore — razne konstrukcije in 
podobno — ki niso ali pa so težko 
prevozni po železnici.

Podjetje ima svoje poslovalnice v 
Ljubljani. Celju. Mariboru, na Reki, 
v Zagrebu. Osijeku, Beogradu. Sara
jevu in v Novem Sadu. S pomočjo 
njih ter v nenehnem sodelovanju z 
drugimi transportnimi podietji. pred
vsem pa s poslovnim združenjem 
transporterjev, dosega »Avto Kočev
je« najugodnejšo stopnjo v izkori
ščanju. svojega prevoznega parka — 
92 odstotkov. 8 odstotkov pa opra
vičljivo namenja raznim remontom.

Sicer pa sta temelina celica v 
»proizvodnji« podjetja šofer in nje
gov pomočnik, enakovredna uprav
ljavca »proizvodnega« sredstva, av
tomobila. Ta dva se namreč ne uve
ljavljata samo kot zanesljiva vozni
ka tovornjaka, ki je v mnogih pri
merih lahko naložen z zahtevnim 
tovorom, ampak tudi kot vešča sa
mostojne manipulacije z vsemi do
kumenti. ki navadno spremljalo 
transport od vrat do vrat. od mej
nega do mejnega preboda. »Naše 
podjetje je podjetje na kolesih« — 
pravijo na upravi v Kočevju ter do
dajajo: »Za nas je vsaka poslovalni
ca kot. tudi vsak tovornjak in je 
vseeno, kje je danes ali jutri, ena
kega pomena. Od vseh., torej od nji
hovega medsebojnega sodelovanja je 
odvisen naš poslovni uspeh!«

»Avto Kočevje« je imelo pred ča
som v svoji sestavi tudi avtobus ter 
je nekaj let vzdrževalo redne avto
busne zveze z okoliškimi kraji. S 
prepustitvijo avtobusnega prometa 
podjetju »SAP« pa se je usmerilo 
zgolj v tovorni promet. Prevozni park 
opremlja kolektiv' predvsem s tovor
njaki znamke »OM« — prikolice pa 
izdeluje za niegove potrebe doma
ča tovarna »It,as«. Te prikolice so 
sicer za spoznanje težie od uvo
ženih, ustrezajo pa iskanim norma
tivom, kar zadeva vzdržljivost, no
silnost in okretnost. Hkrati je nji
hova vzdržljivost enaka vzdržljivosti 
osnovnega pogonskega vozila, kate
rega uporabna doba ob maksimalni 
stopnji izkoriščanja dosega pet let.

Z naslednjim letom »Avto Kočev
je« malone podvojuje lastni' vozni 
park. S 150-milijonsko investicijo si 
bo vsekakor zagotovilo nadaljnji 
vzpon diagramov v poslovnem uspe
hu, z večjo udeležbo v mednarodnem 
prometu, kjer je iskan ponudnik, pa 
bo še tesneje povezano z dinamiko 
gospodarstva v nekaterih deželah 
Evrope, saj je dandanes transport 
nepogrešljiv sestavni del sleherne 
gospodarske proizvodne enote.

V PODJETJU 
ZNAČILNE OBRTNE 

PROIZVODNJE
Kleparstvo s ključavničarstvom, 

vodovodno inštalaterska dela, ko
vaštvo ter podkovništvo — so 
osnovne dejavnosti obrtnega pod
jetja »KOVINjAR« v Kočevju. 75 % 
svojih uslug 'Hudi večjim gospodar
skim organizacijam, predvsem grad
beniški industriji (»Zidar«, »Me- 
grad«.. ..), ostale usluge pa namenja 
široki potrošnji.

Ob dejavnosti uslužnostnega obe
ležja — poudariti velja, da oprav
lja podjetje vsa dela od načrta do 
izvedbe — pa se ukvarja delovni 
kolektiv »Kovinar« še z lastno pro
izvodnjo nekaterih specialnih proiz
vodov. V svoj proizvodni program 
uvršča kotle brzoparilnike, kotle za 
žganjekuho, ročne vozičke in vprež
ne vozove sodobnih oblik ter prilago
jene (gumijasta kolesa!) današnjim 
cestam ter današnjemu prometu.

85-članski delovni kolektiv je 
realiziral v letošnji prvi polovici le
ta 144 milijonov dinarjev v skupnem 
dohodku. Ta realizacija je višja od

Izdelki obrtnega podjetja KOVINAR Kočevje

V DELOVNI CELICI 
»DINOS« KOČEVJE

Celica te obsežne in hkrati po
membne delovne organizacije s se
dežem v Ljubljani — DINOS— je 
tudi v Kočevju. Njeno poslovanje 
združuje še poslovanji delovnih enot 
v Novem mestu in v Črnomlju. In 
naloga: zbiranje vsega odpadnega
materiala, sortiranje in prebiranje 
ter seveda posredniška funkcija v 
odnosu do industrije, ki prišteva 
med svoje surovinske 'osnove tudi 
odpadni material.

»DINOS« v Kočevju je razmero
ma mlada organizacija za zbiranje 
odpadnega materiala. Komaj IG 
članski delovni kolektiv — skupno 
s predstavniki v Novem mestu in v 
Črnomlju — bo letos presegel svoj 
plan — 2.300 ton odpadnega papirja, 
tekstila, železa, bakra, aluminija, 
stekla — kar dokazuje njegovo vi
talnost v tej povsem novi, da tako 
rečemo »proizvodni« panogi. Zbira
nje odpadnega materiala je namreb 
še zmerom v veliki meri odvisno od 
posameznih gospodarskih organizacij 
do zbiralnega centra, kateremu lah
ko posredujejo lastni odpadni mate
rial. Potlej je tu vzgoja občanov, 
predvsem šolske mladine, ki lahko 
z nabiralnimi akcijami obogate zbi
ralna središča z vrsto odpadnega 
materiala iz naslova široke potroš
nje.

»DINOS« v Kočevju ima. svoj av
tomobil za prevoz materiala. V No
vem mestu in v Črnomlju sega po 
tujih uslugah glede prevoza. Zbran 
material dostavlja neposredno' na 
naslove raznih industrijskih podjetij, 
v mnogih primerih pa tudi na naslo
ve večjih zbiralnih centrov v Slove
niji.

lanske v prvem polletju za dva mi
lijona. Kolektiv si sicer pomaga s 
krediti, s katerimi si zagotovo večje 
zaloge za , proizvodnjo potrebnih 
materialov, vendar pa te zaloge 
zrihtno bremene njegova sicer raz
položljiva sredstva.

Dejavnost podjetja zajema obse
žen asortiman proizvodov za široko 
potrošnjo. Z dimnimi cevmi, s kole
ni, celo s proizvodnjo otroških ba
njic. podjetje prilagaja svojo po
nudbo povpraševanju tržišča. Njegov 
trg pa ni zgolj potrošnja v mestu, 
ampak, v dokajšnji meri tudi potroš
nja vasi in sploh kmetijskega prebi
valstva. Ravno zategadelj je njegova 
proizvodnja nadvse potrebna z izra
zitim pečatom obrtniškega obeležja, 
ki jo bržkone še ne bo tako kmalu 
zamenjala industrija.

RAZDALJA 
NI V EC PROBLEM

S preusmeritvijo domačega avto- 
transportnega podjetja na medna
rodni transport je prevzelo podjetje 
SAP LJUBLJANA vso oskrbo mesta 
in njegove okolice, kar zadeva vsak

danji potniški promet. Cesta, ki 
povezuje Kočevje z Ljubljano, omo
goča njegovim avtobusom redno, 
točno in hitro vzdrževanje prometa 
v obeh smereh malone vsako uro. 
Predvsem v konicah: zjutraj, opold
ne in zvečer, kroži na tej relaciji 
zadostno število modernih in pro
stornih avtobusov značilno zelene 
barve. Tako je omogočena pot do to
varn in do šol, z urejenim avtobus
nim križpotjem v Ljubljani pa pro
metna zveza Kočevja z vsemi ostali
mi kraji v Sloveniji.

DELO
STANOVANJSKIH 

SKUPNOSTI — 
LEGITIMACIJA 
DRUŽBENEGA 
STANDARDA

STANOVANJSKA SKUPNOST 
KOČEVJE ima za svoje območje 
organizirane servise — pralnico, kr- 
palnico, kopališče, izposojevalnico 
gospodinjskih aparatov — organizi
rano varstvo otrok z otroško restav
racijo. Skupnost je z uspehom orga
nizirala servis za pomoč 56 hišnim 
svetom. Hkrati pa opravlja 25-član- 
ska delovna enota skupnosti manjša 
servisna opravila za potrebe vzdrže
vanja stanovanjskih in drugih po
slopij družbenega standarda.

Na območju rudnika pa posluje 
STANOVANJSKA SKUPNOST RUD
NIK. Svojim servisom — za potrebe 
vzdrževanja stanovanjskih poslopij, 
mizarski, pleskarski — je ta skup
nost dodala še servis za prevoz raz
nega blaga z vprego. V kolektivu 
pravijo, da imajo uslug preveč ob 
nezadostnem številu zaposlenih. S 
svojo dejavnostjo servis počasi pre
rašča v delovno organizacijo obrtni
škega obeležja, ki pa vendarle zadr
žuje v svojem sestavu nekaj značil
no servisnih uslug: otroško varstvo, 
pomoč hišnim svetom, pralnico za 
potrebe stanovalcev ...

O VLOGI 
OBČINSKEGA 

STANOVANJSKEGA 
SKLADA

Kočevje je mesto v razvoju. Ste 
vilna nova stanovanjska poslopja in 
objekti družbenega standarda naglo 
spreminjajo njegovo podobo. Doslej 
je bilo dograjenih in vseljenih 241 
stanovanjskih enot, trenutno pa 
predstavlja vrednost stanovanjske 
gradnje in obnove nad 432 milijonov 
dinarjev. V tem letu je potrebno 478 
stanovanjskih enot, dograjenih pa bo 
po predvidevanjih okoli 72. Pri vsem 
tem daje močan poudarek ritmu 
stanovanjske gradnje STANOVANJ
SKI SKLAD pri občinski skupščini, 
ki je iniciator gradnje stanovanj za 
tržišče, ki organizira natečaje za sta
novanjsko gradnjo, zbira potrebna 
sredstva, kreditira in sodeluje pri 
izdelavi projektov z urbanisti.

PRIDOBITEV 
ZA MESTO 

IN ZA KOMUNO
Novo POSLOPJE PTT, monumen

talna zgradba v središču Kočevja, 
ima dvojno vrednost: je spomenik 
za 20. obletnico Zbora slovenskih po
slancev in je mestu ter njenim go
spodarskim organizacijam življenj
sko potrebna celica, ki omogoča nor
malnejši in hkrati vitalnejši utrip 
proizvodnje, hitrejše medsebojno 
dogovarjanje, uspešnejše poslovne 
stika. Z avtomatsko telefonsko cen
tralo povezuje PTT Kočevje že zdaj 
300 naročnikov, razpolaga pa še s 100 
neizkoriščenimi priključki. Obenem 
pa nudi kolektiv7 PTT v Kočevju vse 
ostale poštne usluge.

POVPRAŠEVANJE
PRERAŠČA
PONUDBO

Potrošnja kruha in slaščic v me
stu že dolgo časa prerašča ponudbo 
in obenem zmogljivosti domačega 
obrtnega podjetja »PEKARNA IN 
SLAŠČIČARNA«. Podjetje je sicer 
povečalo svoj plan proizvodnje v od
nosu na lani za 13.7 % in je doseglo 
polletni plan z indeksom 105, vendar 
P_a ta njegov očiten napor ne zado
šča. Prej ali slej bo moralo povečati 
svoje kapacitete in modernizirati pe
ko kruha.I
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V servisni delavnici AVTO KOČEVJE, kjer popravljajo vse vrste mo 
vozil, imajo pa tudi servis za Tomosove, Pretisove in Zastava vozila

'tornih
Na avtobusni postaji SAP v Kočevju
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NEPOGREŠLJIVA 
VSAK O ANJA 
DEJAVNOST

Betonarna, kamnolom in pesko
kop so temeljni obrati podjetja 
»KOMUNALA KOČEVJE«, ki omo
gočajo številne vsakdanje dejavno
sti. Podjetje oskrbuje ceste IV. reda, 
ki jih je na območju komune lepo 
število kilometrov, opravlja razne 
gradbene usluge, adaptacije in re
monte ter manjše gradnje. Z deseti
mi cestarji oskrbuje cestno omrež
je, s proizvodnjo zidakov in ce- 
metnih izdelkov v obratu betonarne 
kot tudi z uslugami peskokopa in 
kamnoloma pa oskrbuje bližnja 
gradbeniška podjetja ter ustvarja 
zadostno ponudbo tovrstnih mate
rialov za potrebe široke potrošnje.

Podjetje zaposluje 60 delavcev. 
Lani so dosegli v skupnem dohodku 
74 milijonov dinarjev.

Kot je njihova dejavnost nepo
grešljiva, so očitni problemi po
manjkanje delovne sile. Predvsem v 
sezoni — ko so diagrami proizvodnje 
v kamnolomu, v peskokopu, v beto
narni in seveda na cesti ter sploh 
na vseh objektih v remontu tako- 
rekoč v konici, delovni kolektiv 
»Komunale« občuti pomanjkanje 
nekvalificiranega in polkvalificira- 
nega kadra. V dokajšnji meri si si
cer pomaga z uvajanjem mfehaniza- 
cije, vendar pa je to uvajanje poča
sen proces, ki ga podjetje samo s 
svojimi razpoložljivimi skladi ne 
more kdo ve kako pospešiti.

Ta karakteristika seveda opozar
ja na skrb občinske skupščine in 
delovnih organizacij na območju ko
mune, ki so kakorkoli odvisne od de
javnosti »Komunale«, da stoje ob 
strani podjetju pri reševanju njego
vih problemov, s čemer lahko le 
ugodno vplivajo na nadaljnji razvoj 
vseh njegovih, družbeni skupnosti 
koristnih dejavnosti.

DIAGRAMI 
ŠTEDNJE SD VIŠJI 

OD DIAGRAMOV 
KREDITOV

Propagandne akcije KOMUNAL
NE BANKE v Kočevju dosegajo svoj 
namen: število vlagateljev raste iz 
leta v leto, prav tako višina vlog, 
število prošenj za kredit pa ostaja 
na vzdržnem nivoju, vsekakor pri
lagojenem kupni moči široke po
trošnje.'

Med vlagatelji je zlasti omembe 
vredno mladinsko varčevanje. Med 
nad 7000 vlagatelji je nad 3100 mla
dih. Ugodni pogoji varčevanja, raz
lična stopnja obrestovanja vlog, ki 
so vezane na leto ali več let, občas
na nagradna žrebanja, številni po
govori o smotrnosti varčevanja, so 
vsekakor prepričljivi. Sicer pa je o 
pomenu varčevanja odveč vsaka 
beseda, saj je vendar varčevanje te
meljna abeceda sleherne ekonomike.

Komunalna banka, ki opravlja 
vse bančne posle, zaposluje 14 kvali
ficiranih delavcev. Ob uslugah za 
potrebe široke potrošnje pr .x>meni 
za gospodarske organizacije v ko
muni natančen barometer njihovega 
gospodarjenja.

KOMUNALA KOČEVJE — polaga
nje cestnih robnikov v Kočevju

na neposredne proizvajalce, pri ka
terih nabavlja več ali manj konjunk- 
turno blago. Med problemi, s kateri
mi se v pretežni meri ukvarja 180- 
članski delovni kolektiv, je organi
zacija prodaje na principu samo
postrežbe ali samoizbire, kar pred
stavlja eno izmed podčrtanih pogla
vij v nadaljnjem razvoju podjetja. 
Z upornim dograjevanjem skladišč
nih prostorov, brez katerih si pač ne 
moremo zamišljati sodobne trgovi
ne, pa si podjetje, zagotavlja nadalj
njo rast diagramov v prometu, ld 
niso odvisni samo od rasti kupne 
moči prebivalstva, ampak v dobršni 
meri tudi od vitalnosti vsakdanje 
ponudbe. Tako je podjetje zgradilo 
skladišče s 1500 m2 koristne površine 
in hladilne naprave s kapaciteto 10 
ton, v končni fazi pa je gradnja 
skladišča za alkoholne in brezalko
holne pijače, ki bo predvidoma upo
rabno že v drugi polovici oktobra 
letos.

Vsa ta načrtovanja sodijo v raz
gibanost prometa v poslovalnicah 
podjetja, ki raste iz leta v leto in 
uvršča TRGOPROMET med po
membnejše trgovske hiše — grosi
ste in detajliste — v naši republiki.

OB POMEMBNEM 
JUBILEJU

Letos je praznovala LJUDSKA 
RESTAVRACIJA deseto obletnico 
svojega obstoja. S svojimi prostori 
na trgu v Kočevju ter z manjšim po
slovnim obratom JELKA na Reški 
cesti, predstavlja nepogrešljiv gostin- 
sko-uslužnostni center, k! se ga po
služujejo v pretežni meri člani ko
čevskih delovnih kolektivov in šte
vilni mimoidoči gostje. Restavracija 
pripravlja tople obroke za nekatera 
podjetja — »Itas«, »Pletilstvo«, »In- 
kop« — hkrati pa oskrbuje abonente

s tremi dnevnimi obroki hrane. Nje
na odlika je nedvomno v razmero
ma nizkih cenah ter v okusnosi^.<|n 
pestrosti pripravljene hrane. Dnev
no pripravi restavracija nad 1200 
obrokov hrane. Obenem pa nudi re
stavracija tudi brezalkoholne in al
koholne pijače vsakdanji potrošnji, 
kar pravzaprav približuje njeno po
nudbo solidnemu nivoju ponudbe 
kateregakoli renomiranega gostinsko- 
turističnega podjetja. Z urejanjem 
notranjih prostorov — predvsem le
pe glavne strežne mize — poglablja 
delovni kolektiv funkcionalnost no
tranjih prostorov ter približuje 
zmogljivosti restavracije iz dneva v 
dan večjemu povpraševanju.

ZA POTREBE 
DRUGIH KOMUN
Kočevje ima svojo tiskarno: KO

ČEVSKI TISK. To je solidno oprem
ljena delovna organizacija grafične 
stroke s 44 zaposlenimi kvalificira
nimi delavci.

Dejavnost tiskarne ustreza zdajš
njemu okusu in povpraševanju: pro
spekti, letaki, brošure, časniki, ogla
si, so dela, ki jih opravlja podjetje 
v lastnih obratih strojne in ročne 
stavnice, v lastni knjigoveznici.

Obnovljena poslovalnica »ŽELEZNINA« trgovskega podjetja 
MET« Kočevje

»TRGOFRO-

ZDR A V ST VENI DOM 
V SREDIŠČU 
POZORNOSTI

Med objekte družbenega standar
da, ki jih Kočevje trenutno izgra
juje, sodi na prvo mesto kmalu vse
ljivo poslopje ZDRAVSTVENEGA 
DOMA, komunalnega centra vseh 
zdravstvenih dejavnosti ter središče 
zdravstvene prosvetljenosti razme
roma obsežnega območja komune. 
Gradnja Zdravstvenega doma je 
pravzaprav sledila že sicer organi
ziranemu Zdravstvenemu domu, ki 
je bil kot zavod ustanovljen že leta 
1953. Od takrat pa do danes je vodil 
organizacijo zdravstvene službe v 
komuni, je s premislekom oblikoval 
ter izpopolnjeval zdravstveno omrež
je na svojem območju, je bil in je 
iniciator kurativnih in preventivnih 
zdravstvenih dejavnosti.

V desetih letih dela pa so začeli 
prav neustrezni prostori utesnjevati 
vsakdanje dejavnosti Zdravstvenega 
doma ter je bila potemtakem smotr
na odločitev občinske skupščine, za
voda za socialno zavarovanje, pred
vsem pa zdravstvene službe, da za
čne z gradnjo sodobnega objekta, ki

C'ZP KOČEVSKI TISK — v ročni stavnici

Podjetje predvsem ustreza po
vpraševanju v komuni. Svoje zmog
ljivosti pa hkrati usmerja v ponud
bo, katere rezultat je dejavnost ti
skarne za potrebe, ostalih komun. Za 
Cerknico tiska »Glas Notranjske«, 
za občino Ljubljana-Polje »Meščan
sko komuno«, za Kamnik »Kamni
škega občana«, tiska za Postojno, za 
Elektro-gospodarstvo Slovenije. S 
svojo dejavnostjo presega letno 100 
milijonov dinarjev v realizaciji.

Cilj podjetja je v nakupu novih, 
sodobnejših tiskarskih strojev. So
dobni mehanizmi naj vsaj do neke 
mere omilijo očitno pomanjkanje 
vajencev grafične stroke. Za primer: 
podjetje štipendira v III. letniku 
Grafične šole v Ljubljani 5, v II. let
niku 7 in v I. letniku le dva učenca. 
Število štipendistov upada iz leta v 
leto zavoljo upadanja zanimanja 
mladih za poklic grafičnega delav
ca. Ob prizadevni politiki štipendi
ranja ima delovni kolektiv še lastni 
priučevalni center.

Kočevski tisk je uveljavljena de
lovna organizacija v komuni. V vr
sti grafičnih podjetij v Sloveniji pa 
predstavlja Kočevski tisk popolno
ma samostojno celico, ki s svojo de
javnostjo zlahka ustreza povpraše
vanju na njegove usluge vezanih 
komitentov.

OSNOVA ZA RAZVOJ 
TURIZMA

Kot temeljno izhodišče za nadalj
nji razvoj turističnega gospodarstva 
na Kočevskem lahko navajamo so
lidno gostinsko-turištično hišo — 
HOTEL PUGLED, ki za zdaj omogo
ča s svojimi restavracijskimi in no
čitvenimi kapacitetami udobno zadr
ževanje domačih in tujih gostov v 
slikovitem Kočevju. Pomen hotela 
še podčrtuje napovedana avto-ma- 
gistrala, ki bo vodila tod mimo proti 
morju. Z njo so na dlani perspek
tive hotela, ki bo kaj kmalu začel 
zamenjavati goste poslovnega obelež
ja z gosti — domačimi in tujimi tu
risti. ^

naj združi razne medicinske dejav
nosti pod eno streho.

Trenutno združuje Zdravstveni 
dom v občini Kočevje 15 poslovnih 
enot, ki predstavljajo s svojimi od
delki ter službami zadovoljiv nivo 
zdravstvene dejavnosti v komuni. 
Ob splošni ambulanti v Kočevju ima 
dom organizirano delo še na šestih 
pomožnih zdravstvenih postajah — 
Osilnica, Vas Fara, Banja Loka, 
Predgrad, Struge in Kočevska reka. 
V posameznih naseljih ima urejeno 
zobozdravstveno službo, babiški od
delek, posvetovalnico za otroke. V 
Kočevju pa poslujejo razne specia
lizirane zdravstvene celice — šolska 
in splošna zobna ambulanta, proti« 
tuberkulozni in antivenerični dispan
zer, otroška ambulanta in ambulanta 
za žene, športna ambulanta, bolniški 
oddelek, higienska postaja, dežurna 
služba, nega bolnika na domu, spe
cializirana služba, patronažna služba, 
kar vse hkrati daje popolno podobo 
organizacije zdravstvenih dejavnosti

zdravstvenega osebja v honorarnem 
odnosu z Zdravstvenim domom.

Zategadelj je upravičeno poudar
jena skrb Zdravstvenega doma za 
zagotovitev novih strokovnih kadrov. 
Skrb zadeva ob štipendijsko politiko 
domačinov. Trenutno štirje štipendi
sti doma obiskujejo medicinsko fa
kulteto, pet stomatološko, eden zobo- 
tehnično, eden šolo za sanitarne teh
nike, dva šolo za medicinske sestre, 
dva srednjo šolo za medicinske se
stre in dva babiško šolo. Privlačnost 
delovnih mest za posameznike pa ne 
predstavlja samo novo poslopje 
Zdravstvenega doma, ki bo prej ali 
slej dograjeno ter bo resnično nudilo 
ugodne delovne pogoje, ampak tudi 
sistem nagrajevanja po delu, ki je 
v veljavi. Princip tega sistema je 
točkovni sistem. V pravilniku piše: 
»Lahko se zgodi, da delata na istem 
delovnem mestu dva ali več delav
cev, ki bi po oceni delovnega mesta 
prejemali enake osebne dohodke ne 
glede na njihovo prizadevnost in de
lovni uspeh. Da bi se izognili nepra
vični delitvi osebnih prejemkov, je 
v navadi tromesečna ocena posa
meznega delavca. Ocene so možne v 
treh stopnjah: če je delavec ocenjen 
z indeksom 100. 90 ali 80, dobi temu 
ustrezno 100, 90 ali 89 odstotkov oseb
nih prejemkov...«

S stopnjo zaposlenosti, da ne re
čemo skorajšnje preobremenjenosti 
pri delu, pa seznanjajo malone vsi 
posamezni oddelki in med njimi 
splošna ambulanta, ki je zlasti obre
menjena z dejstvom, da v njej iščejo 
pomoč vsi občani v času, ko druge 
ambulante na območju ne poslujejo. 
Tako je opravila splošna ambulanta 
v Kočevju leta 1962 blizu 22.700 pre
gledov, lani že blizu 24.400, kar je 
v prvem primeru enako 8,8 pregle
da na uro, v drugem pa celo 10 pre
gledov ob laboratorijskih pregledih, 
ki jih je bilo lani nad 23.800, in še 
nad 23.500 raznih storitev (injekcije, 
Rtg pregledi, mala kirurgija, pre- 
vezovanje, mavčenje, izpiranje ...).

S približno enako stopnjo obre
menjenosti bi lahko označili tudi 
delo v ostalih, pomožnih ambulan
tah, predvsem pa v zobozdravstveni 
službi. Zlasti delo v zobozdravstvu 
predstavlja za Zdravstveni dom ter 
za člane njegovega kolektiva pro
blem zaradi pomanjkanja stomato
logov ter zaradi siceršnje potrebe, da 
poslujejo manjše zobne ambulante 
tudi v drugih središčih komune. Obo
je neugodno vpliva na stroške Za
voda, ki pogosto zadevajo ob njego
vo formiranje osebnega dohodka, v 
manjših primerih pa Ob sklade ža 
socialno zavarovanje, kar bi bilo brž
kone bolj opravičljivo.

Poslopje novega zdravstvenega 
doma bo stalo ob vzhodni vpadnici 
v mesto. Njegova gradnja je prila
gojena posameznim fazam na ta na
čin, da predstavljajo posamezne faze 
že povsem izgotovljen določen pre
del poslopja. Tako bo dom hitreje 
vseljiv in seveda izročen svojemu 
namenu. Najprej bo seveda rešil 
vprašanje splošne ambulante ter 
zobne in šolske ambulante. Izgoto- 
vitev njegove zadnje faze pa pomeni

V ambulantni čakalnici ZDRAVSTVENEGA DOMA v Kočevju

MESTO
KOT TRGOVSKO 

SREDIŠČE
Zemljepisni položaj Kočevja, ne

koliko odmaknjenega mesta od osta
lih mestnih središč v Sloveniji, nare
kuje tamkajšnji trgovski hiši TRGO
PROMET KOČEVJE značaj popolno
ma samostojne in obenem za popol
no oskrbo prebivalstva z vsemi do
brinami odgovorne gospodarske 
organizacije. Res, z novo asfaltno ce
sto je Kočevje nekoliko bližje dru
gim trgovskim centrom, vendar pa 
so razdalje še zmerom kamen Spoti
ke za prenekaterega občana, ki raje 
kupuje za svoje vsakdanje potrebe 
v mestnih trgovinah, v trgovskih lo
kalih z oznako TRGOPROMET. 21 
poslovalnic na območju komune, ki 
oskrbuje prebivalstvo s špecerijskim, 
manufakturnim, konfekcijskim, po
hištvenim, tehničnim, eicktro in 
radio materialom, s sadjem in z ze
lenjavo, predstavlja zadovoljiv nivo 
ponudbe ter s svojo ponudbo ustre
za vsakdanjemu povpraševanju. Ta 
nivo ponudbe še poglablja poslovni 
način trgovine, ki je v manjši meri 
vezana na grosiste, v večji meri pa

V obratu »JELKA« gostinskega podjetja »LJUDSKA RESTAVRACIJA«
Kočevju

na zdajšnjim razmeram in zdajšnji 
stopnji zdravstvene prosvetljenosti 
prebivalstva ustrezni ravni.

V tem omrežju je funkcija Zdrav
stvenega doma očitna: s sedežem v 
Kočevju nudi prebivalstvu na ob
močju komune zdravstveno varstvo 
in preprečuje obolelost. To je tudi 
njegov dolg 16 in več tisoč občanov, 
ki žive in delajo na njegovem ob
močju.

Ta dolg pa ni izvedljiv brez ne
nehnega prizadevanja, saj zaposluje 
Zdravstveni dom med 56 stalnimi 
uslužbenci — podatek velja za lani 
— le sedem visokokvalificiranih 
zdravstvenih delavcev ter za zdaj še 
prepušča nekatere specialistične me
dicinske dejavnosti (ftiziologijo, gi
nekologijo, otolaringologijo, okulisti
ko in rentgenologi j o) honorarno za
poslenim zdravstvenim delavcem. 
Nedvomno, da je ureditev poslovanja 
tistih zdravstvenih služb, ki so za
upane stalno zaposlenim, dokaj laže 
izvedljiva kot tistih, sicer speciali
stičnih (med njimi so tudi takšne, ki 
so bolj nevsakdanjega obeležja, kot 
na primer okulistika), katerih poslo
vanje mora biti prilagojeno času

po načrtu pridobitev ginekološkega, 
porodniškega in otroškega oddelka. 
Dom naj bi predstavljal popolno 
medicinsko dejavnost. Kljub lepi ce
sti so vsekakor ljubljanski medicin
ski oddelki le preveč oddaljeni od 
Kočevja, posebno pa še od perifernih 
naselij komune, ki so s Kočevjem 
povezane z več ali manj zelo slabimi 
cestami. Za primer: do Osilnice je 
56 km, do Predgrada 30 km, do Strug 
niti ni nobene redne prometne zve
ze .. .'

Obenem pa manjša naselja v ko
muni niso številčno tako močna, da 
bi lahko imela lastnega zdravnika. 
Za zdaj zadostujejo ambulantne po
staje, v katerih posluje zdravniška 
moč dvakrat tedensko. Pomembno 
pa je, da gravitirajo vse te postaje 
ter sploh vse ostale celice zdravstve
ne službe na organizirano središče — 
Zdravstveni dom — v centru komu
ne. Ta je tudi za vnaprej odlična 
osnova za nadaljnjo modernizacijo 
zdravstvenega omrežja, za dodeljeva
nje zdravstvenega kadra, za vodenje 
preventivnih in kurativnih dejavno
sti na območju občine.
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Humoreska
V zeleni dolini so pred petnajstimi leti zgradili tovarno 

z visokim dimnikom. Ko se je iz njega prikadil priti dim, 
je bil direktor te tovarne še »-mali bog«. Odločal je o vseh 
stvareh kar iz rokava. Če se je v tovarni kaj zataknilo, je 
odšel na okraj in udaril po mizi. V zeleni dolini niso gle
dali, kakšen dim se kadi iz tovarne.

Nekega dne si je direktor kupil črni mercedes. V zeleni 
dolini še takrat niso imeli asfaltiranih cest, pa se je za 
njim kadilo, kot bi žgal smolo. V bližnji vasi je povozil 
nekega kolesarja, ki zdaj z božjo pomočjo šepa vse žive 
dni. Počasi so začeli v tovarni z visokim dimnikom godr
njati, da jim posli več ne tečejo po loju.

Direktor pa je bil še vedno dobro utrjen v svoji trdnja
vi. Pustil je, da so ga ljudje za njegovim hrbtom obirali 
do kosti. V njegovi odsotnosti se je opozicija običajno zbi
rala v levem traktu upravne zgradbe. Delali so načrte, kako 
bi ga premaknili iz trdnjave. Nekaj časa so računali na 
višjo silo. Snažilka je nekoč povedala, da ga napada 
božjast.

Potem so nepričakovano izvedeli, da je direktor razbil 
črni mercedes in si zlomil tri rebra. Vedeli so, da je imel 
slaba pljuča, pa so mislili, da bo to zadostovalo. Z rožami 
so odšli do njegove bolniške postelje.

Svoje najožje sodelavce je direktor sprejel v bolniški 
sobi tako uradno, kot da bi imel na dnevnem redu raz
pravo o težavah na tržišču ali o blagajniškem primanj
kljaju. Ljudje v tovarni so vedeli, da je »Ivan Grozni«, kot 
so mu na tihem pravili, zdaj slabši kot kdajkoli. Bil je 
sicer že izven življenjske nevarnosti, vendar je imel še 
vedno šive na svoji koži. To je bila lepa priložnost, saj so

PD PREDPISIH
vedeli, da direktor ne more skočiti iz postelje. Najprej so 
vsi zbrani potočili nekaj krokodiljih solz na račun svojega 
predstojnika, ki ga je zadela huda nesreča, čeprav so mu 
na tihem vsi želeli, da bi ga že na pol živega zasuli z do
mačo grudo.

Ko je bolniška sestra, napovedala konec obiskov, se je 
komercialni vodja po dolgem obotavljanju le približal bol
niški postelji:

— Mislili smo, da bi bilo, glede na tvoje zasluge, ki jih 
imaš pri nas v tovarni, najbolj pametno, če se odločiš za 
invalidsko upokojitev. Dovolj si garal. Tovarno si postavil 
na noge. Veš, svojega zdravja ne smeš zanemarjati.

Vsi so vedeli, da je bila to laž. Tovarna je bila vedno 
v večjih težavah. Pritožb je bilo vedno več in vsi so mi
slili, da je za neurejene razmere kriv direktor.

Po treh tednih je prišel direktor zopet v tovarno. Slekel 
je svoj suknjič in poklical komercialnega direktorja.

— Resnica je, da v življenju močnejši vedno zmaga. 
Čim prej boste odšli od hiše, tem bolje bo za vas. Saj 
veste, kruh si boste tudi kje drugje lažje prislužili.

Komercialni je še isti dan dvignil iz predala svojo de
lovno knjižico in odšel.

V tovarni so imeli nekaj časa zopet močnega vladarja. 
Vendar je od časa do časa prišel na dnevni red tudi slab 
izvoz, zaostanki v proizvodnji, težave na celi črti. Direktor 
je imel vedno več masla na glavi, ki ga niso mogle odstra
niti občasne vroče prhe.

Nekega dne, po petnajstih letih, so v zeleni dolini raz
pravljali za zeleno mizo. Ker ni pomagala božjast, zlom
ljena rebra in drugi pripomočki, so se odločili za najbolj 
preizkušeno sredstvo, ki se je že obneslo v vsakdanji 
praksi. Direktorju so predlagali, da\se vpiše v šolo. Ni 
potrebno naštevati, pod kakšnimi pogoji je direktor spre
jel ta predlog, kajti imel je končno le premajhno izobraz
bo. Ni bil prvi in najbrž tudi zadnji he, ki je s svojo plačo 
odšel v šolske klopi.

Skoda bo z njim v šoli vsekakor manjša, kot je bila 
škoda, ki jo je kot direktor povzročil tovarni. Zlasti še, 
ker odhaja v dvoletno šolo ravno dve leti pred upoko
jitvijo. . ZDRAVKO TOMAŽEJ
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— Oprostite, ati bi vi morda lahko prišli v naše pod
jetje? ... Iščemo namreč spretnega strokovnjaka za ce

li ne...
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Križanko
Vodoravno: 1. primanjkljaj, 

7. indijansko pleme, 8. domača 
žival. 9. ime ameriškega pevca 
popovk (Cole), 11. kraj pri Dom
žalah, 13. osebni zaimek, ,14. 
veznik, 15. spona, 17. rastlina

zajedalka, 18. strežnik, 20. svod. 
21. okrajšava za "opombo«, 23 
glasbena nota, 24. šivalni pri
bor, 26. vrsta zemlje, 28. divja 
zver, 29. igra na srečo, 31, sa
modejni stroj

Navpično: 1. izraelski kralj 
2. doba. vek, 3. hidroelektrar
na na Dravi, 4. začetnici imena 
in priimka slov. pisatelja (»Člo
vek in pol«, »Pot za razpot
jem«), 5. kositer, 6. del loka, 10. 
koralni otok, 12. potujoči lov
ski in pastirski narodi, 16. bi
ljardna palica, 17. čutilo, 18. 
nauk o mišljenju, 19. svetopi
semsko ime, 21. istoimensko 
drevo in sad, ki rasteta v juž
nih krajih, 22. tropski veter. 
25. manjša utežna enota, 27. ko
nica, 30. prislov

REŠITEV PREJŠNJE 
KRIŽANKE

Vodoravno: 1. lucerna, 8
Okeanos, 9. kolk, e, 10. ara, 11 
Sas, 13 li, 14. Simo, 15. teror. 16 
trener, 18 letak. D. 20. Avar, 21. 
ko, 22. Č(ajkovski) I(ljič), 23. 
ion, 24. ajdovka. 27 naglost

CIRKUŠKE

— Ih, to naj bo atrakcija! Tega je v našem gospodar
stvu, kolikor hočeš!

— Predlagam, da po kritiki dela tovariša Simna pre
idemo na drugo točko dnevnega reda ...

— Kaj, za vraga, naj pa naredim? Moj kooperant je || 
spet zamudil rok dobave . . ||
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Spored RTV Ljubljana za teden od 8. do 14. oktobra 1964
ČETRTEK PETEK SOBOTA NEDELJA PONEDELJEK TOREK SREDA

8. oktobra 9. oktobra 10. oktobra 11. oktobra 12. oktobra 13- oktobra 14. oktobra
5.00—7.00 Dobro jutro! — 6.00

3.10 Jutranji radijski dnevnik
— 7.15 Jutranja glasbena sreča
nja — 8.05 Slovenske narodne 
pesmi — 8.25 Poljska in ro
munska zabavna glasba — 8.55 
Radijska šola za višjo stopnjo 
(ponovitev) — 9.25 Veseli po
zdravi — 9.40 Edward Elgar: 
Car mladosti, suita — 10.00 Do
poldanski radijski dnevnik —
10.15 Z domačih opernih odrov
— 11.00 Turistični napotki za
tuje goste — 11.15 Pozor, nimaš 
prednosti! — 12.05 Zabavna
glasba — 12.15 Radijska kmeč
ka univerza — 12.25 Jugoslo
vanski pevci popevk — 13.15
Obvestila in zabavna glasba — 
13J30 ‘Priporočajo vam ... —
14.05 Mali glasbeni mozaik —
14.35 Naši poslušalci čestitajo 
in pozdravljajo — 15.00 Popol
danski radijski dnevnik — 15.15 
Zabavna glasba — 15.40 Umet
ne priredbe ljudskih plesov —
16.00 Vsak dan za vas — 17.05 
Poletni sprehodi po glasbenih 
galerijah letošnjih jubilejev —
13.00 Poročila — aktualnosti
doma in v svetu — 18.10 Tu
ristična oddaja — 19.00 Obvesti
la — 19.05 Glasbene razgledni
ce — 18.30 Večerni radijski
dnevnik — 20.00 Četrtkov večer 
domačih pesmi in napevov —
21.00 Literarni večer — 21.40 
Orkestralni intermezzo — 22.10 
Jazz s plošč — 23.05 Sodobna 
slovaška, romunska in mad
žarska klavirska glasba na no
vih posnetkih — 24.00 Zadnja 
poročila in zaključek oddaje.

5.00—7.00 Dobro jutro! — 6.00
6.10 Jutranji radijski dnevnik
— 7.15 Od uverture do finala
— 8.05 Majhni zabavni ansamb
li — 8.30 Schubertove izvedbe 
našega pridelka — 8.55 Pionir
ski tednik — 9.25 Slovenski 
pevci zabavnih melodij — 10.00 
Dopoldanski radijski dnevnik
— 10.15 Pihalna godba p. v.
Rudolfa Urbanca — 10.35 Naš 
podlistek — Djabvala: Delhi
— odprto mesto — 10.55 Glasbe
na medigra — 11.00 Turistični 
napotki za tuje goste — 11.15 
Pozor, nimaš prednosti! —
12.05 Zabavna glasba — 12.15 
Radijska kmečka univerza •—
12.25 Opoldanski domači pčle- 
mele — 13.15 Obvestila in za
bavna glasba — 13.30 Priporo
čajo vam... — 14.05 Radijska 
šola za nižjo stopnjo — Jesen
ske podobe — 14.35 Operne ari
je pojo Zvonko Mihalj, Rina 
Brun in Andrej Kosem — 15.00 
•Popoldanski radijski dnevnik
— 15.15 Zabavna glasba — 15.45 
Pred mikrofonom sta mladin
ska zbora osnovne šole Toneta 
Tomšiča in Prežihovega Vo- 
ranca — 16.00 Vsak dan za vas
— 17.05 Poletni sprehodi s pev
ci zabavne glasbe — 18.00 Po
ročila — aktualnosti doma in 
v svetu — 18.10 Promenadni 
koncert — 19.00 Obvestila —
19.05 Glasbene razglednice —
19.30 Večerni radijski dnevnik
— 20.00 Trideset minut v studiu 
14 — 20.30 Zbor Slovenske fil
harmonije poje pesmi Jakoba 
Gallusa Petelina — 20.50 Are
na za virtuoze — 21.15 Oddaja 
o morju in pomorščakih —
22.10 Plesna glasba — 23.05 Noč
ni obisk pri starih mojstrih —
24.00 Zadnja poročila in zaklju-

5.00—7.00 Dobro jutro! — 6.00
6.10 Jutranji radijski dnevnik
— 7.15 Jutranja glasbena sre
čanja — 8.05 Instrumentalne in 
vokalne pesmi Marijana Lipov
ška — 8.15 Iz koncertov in
simfonij — 8.55 Radijska šola 
za nižjo stopnjo (ponovitev)
— 9.25 Igrajo mladi harmoni
karji glasbene šole Bežigrad —
9.35 Sovjetska zabavna glasba
10.00 Dopoldanski radijski 
dnevnik — 10.15 Moderni ples
ni ritmi z majhnimi zabavni
mi ansambli — 10.35 Slovenske 
narodne in zabavne melodije
— 11.00 Turistični napotki za
tuje goste — 11.15 Pozor, ni
maš prednosti! — 12.05 Zabav
na glasba — 12.15 Radijska
kmečka univerza — 12.25 Lahek 
opoldanski spored — 13.15 Ob
vestila in zabavna glasba —
13.30 Priporočajo vam ... —
14.05 Majhen glasbeni mozaik
— 14.35 Naši poslušalci česti
tajo in pozdravljajo — 15-00 
Popoldanski radijski dnevnik
— 15.15 Zabavna glasba — 15-40 
Poje Učiteljski pevski zbor 
Emil Adamič p. v. Jožeta Gre
gorca — 16.00 Vsak dan za 
vas — 17.05 Gremo v kino —
17.35 Pesmi in plesi jugoslo
vanskih narodov — 18.00 Poro
čila — aktualnosti doma m v 
svetu — 18.10 Antonin Dvorak: 
Odlomki iz opere Jakobinec 
18.45 Novo v znanosti — 19.00 
Obvestila — 19.03 Glasbene
razglednice — 19.30 Večerni
radijski dnevnik — 20.00 Lepe 
melodije — 20.30—24.00 Prenos 
zaključnega večera festivala 
iugoslovanskih popevk »Opatija 
1964« — 22.10 Oddaja za nase 
izseljence — 24.00 Zadnja po
ročila in zaključek oddaje.
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6.00—8.00 Dobro jutro! — 6.30 
—6.35 Napotki za turiste — 7.40 
—7.45 Pogovor s poslušalci —
8.00 Mladinska radijska igra —
Leopold Suhadolčan: Čudežna 
srajca — 8.50 Iz mladinske
glasbe — 9.05 Naši poslušalci 
čestitajo in pozdravljajo XI.) —
10.00 Še pomnite, tovariši . ..

— 10.30 Pesmi borbe in dela —
10.40 Dopoldanski koncert lah
ke glasbe — 11.40 Nedeljska re
portaža — 12.05 Naši poslu
šalci čestitajo in pozdravljajo 
(II.) —. 13.15 Obvestila in za
bavna glasba — 13.30 Za našo 
vas — 13.50 Pred domačo hi
šo — 14.00 Nedeljski operni
koncert — 15.05 Danes popold
ne - 16.00 Humoreska tega ted
na — 18.30 Spored solistične 
glasbe — 19.00 Obvestila —
19.05 Glasbene razglednice —
19.30 Večerni radijski dnevnik
— 20.00 »V nedeljo zvečer« — 
U.30 Iz slovenske simfonične 
glasbe — 22.10 Plesna glasba
— 23.05 Nočni komorni kon
cert del jugoslovanskih skla
dateljev — 24.00 Zadnja poro
čila in zaključek oddaje.

5.00—8.00 Dobro jutro! — 6.00
6.10 Jutranji radijski dnevnik
— 8.05 Jutranja glasbena sre
čanja s pevci in instrumental
nimi solisti zabavne glasbe — 
8.55 Za mlade radovedneže — 
MO Zaplešimo in zapojmo —
S.25 Iz narodne zakladnice — 
9.45 Pihalna godba The Welsh 
Guards — 10.00 Dopoldanski
radijski dnevnik — 10.15 Pisan 
orkestralni intermezzo — 10.35 
Naš podlistek — R. Graves: 
Mamon — 10.55 Glasbena med
igra — 11.00 Pozor, nimaš
črednosti! — 12.05 Kmetijski
nasveti — 12.15 »Cez hrib in 
dol« — 12.30 Koncertni drobiž
— spored solistične glasbe —
13.15 Obvestila in zabavna glas
ba — 13.30 Priporočajo vam . . .
— 14.05 K poti po Madžarskem
— spored orkestralne glasbe
— 14.35 Naši poslušalci česti
tajo in pozdravljajo — 15.00
Popoldanski radijski dnevnik
— 15.30 Poslušajmo zborovske 
skladbe Mirka in Prelovca
16.00 Vsak dan za vas - 17.05 Iz 
opernega sveta — 18.00 Poro-
,ia — aktualnosti doma in v 

svetu — 18.15 Zvcčni razgledi
— romunska zabavna glasba
— 18.45 Družba in čas — 19.00 
Obvestila — 19.05 Glasbene raz
glednice — 19.30 Večerni radij
ski dnevnik — 20.00 Pojo vam 
slovenski pevci zabavne glas
be — 20.20 Christoph Willibald 
Gluck: Orfej in Evridika (kon
certna izvedba opere) — 22.10 
Nočni akordi — 23.05 Literarni 
nokturno — 23.15 Jazz orkestri 
vam igrajo ... — 24.00 Zadnja 
poročila in zaključek oddaje.

5.00—8.00 Dobro jutro! — 6.00
6.10 Jutranji radijski dnevnik
— 8.05 Kvintet Avsenik' z Emo
Prodnik in Francem Korenom -
8.25 Iz zabavne orkestralne 
glasbe — 8.55 Radijska šola za 
srednjo stopnjo — 9.25 Operni 
dueti in ansambli — 9.45 Zvoč
ne miniature — 10.00 Dopol
danski radijski dnevnik — 10.15 
Glasbeni sejem — 11-00 Pozor, 
nimaš prednosti! — 12.05 Ra
dijska kmečka univerza - 12.15 
Slovenske narodne iz Prek
murja — 12.30 Iz koncertov in 
simfonij — 13.15 Obvestila In 
zabavna glasba — 13.30 Pripo
ročajo vam ... — 14.05 Radij
ska šola za višjo stopnjo ~
14.35 Benjamin Britten: Vodič 
v orkester za mlade ljudi —
15.00 Popoldanski radij siri 
dnevnik — 15.30 V torek na
svidenje — 16.00 Vsak dan za 
vas — 17.05 Koncert po željah 
poslušalcev — 18.00 Poročila — 
aktualnosti doma in v svetu —
18.15 Predstavljamo vam jugo
slovanske ansamble zabavne 
glasbe — 18.45 Na mednarod
nih križpotjih — 19.00 Obvesti
la — 19.05 Glasbene razglednice
— 19.30 Večerni radijski dnev
nik — 20.00 Mihail Glinka: So
nata za violo in klavir — 20.20 
Radijska igra — 21.20 Serenad- 
ni večer — 22.10 Plesna glas
ba — 23.05 Nočni simfonični 
koncert z deli jugoslovanskih 
skladateljev — 24.00 Zadnja po
ročila in zaključek oddaje.

5.00—8.00 Dobro jutro! — 6.00 
6 10 Jutranji radijski dnevnik
— 8.05 Glasbena matineja — 
8.55 Pisan svet p čevlji c in 
zgodb — 9.10 Poje zbor -Slav
ček« p. v. Jožeta Skrinarja —
9.25 Dopoldanski domači pčle- 
mele — 9.45 Glasbena jeeen —
10.00 Dopoldanski radijski 
dnevnik — 10.15 Zabavni zvo
ki — 10.45 Človek in zdravje
— 10.55 Glasbena medigra —
11.00 Pozor, nima* prednosti I
— 12.05 Kmeti j sk' nasveti —
12.15 -Na kmečki peči« — 12.30 
Iz oper mladega Verdija —
13.15 Obvestila in zabavna glas
ba — 13.30 Priporočajo vam

. . 14.05 Radijska šola za
sred: jo stopnjo — 14.35 Kaj in 
kak( pojo mladi pevci pri nas 
in ’ -o svetu — 15.00 Popoldan
ski radijski dnevnik — 15.30
Slovenska narodne, pesem v 
zborovski izvedbi — 16.00 Vsak 
dcf. za vas — 17.05 Shakespe
are in glasba — 18.00 Poročila
— aktualnosti doma in v svetu
— 18.15 Iz fonoteke Radia Ko-
pe: — 18.45 Naš razgovor — 
1 • Obvestila - 19.05 Glas-

razglednice — 19130 Ve- 
i radijski dnevnik — 20.00 

s • c°rt zbora RTV Beograd 
p. v Bori voj a Simiča — 20.20 

odije jugoslovanskih skla
dateljev zabavne glasbe — 20.40 
Riccardo Zandonai: Francesca 
la Rimini (radijska priredba 
opere) — 22.10 Ncv*ni akordi —
23.05 Literarni nokturne — 23.15 
Jazz s plošč — 24.00 Zaftnja
poročila in zaključek oddaj č.


